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پیگیری برای اجرای 
اعتراض اینترنتــی
 به جرائم رانندگی

مدیرکل بهزیستی مازندران :

۲۵۰ کودک مبتلا به اوتیسم 
از خدمات بهزیستی 

مازنــدران بهره مند هستند

با حضور مدیرانِ کل دو دستگاه؛

تفاهم نامه ی همکاری ادارات کل کتابخانه های عمومی و فرهنگ  و ارشاد اسلامی 
مازنــدران منعقد شد

سرپرست اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای
 شهرستان نوشهر  خبرداد:

خط کشی ۲۰ کیلومتر از 
راه های شهرستان نوشهر

 رییس دانشگاه علوم پزشکی بابل :

حدود ۳۳ هزار بیمار در 
طرح سلامت نوروزی به مراکز 

درمانی بابل مراجعه کردند

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران  اعلام کرد:

افزایش ۲۳ درصدی 
تخصیص اعتبار طرح های 

آبرسانی مازندران

شلاق به جای نوازش؛ شبیخون به
 بهار نارنج در خیابان های مازنـدران

صادرات تا سقف یک میلیون دلار 
از رفع تعهــد ارزی

 معاف می شود

کمبود ۴10 میلیون
 متر مکعبی آب کشاورزی 

در مازنــدران
مقایسه آمارهای منابع آبی مازندران در سال آبی جاری نسبت به 
دوره درازمدت بیانگر کاهش ۲۴ درصدی بارندگی، کمتر شدن ذخایر 
برفی، افت ۱۵۶ میلیون متر مکعبی آب های زیرزمینی و کاهش ۶ 
درصدی آورد رودخانه هاست که با وجود رشد این شاخص ها نسبت 
به سال گذشته، از کمبود ۴۱۰ میلیون متر مکعبی آب کشاورزی 
استان برای فصل زراعی پیش رو خبر می دهد.مدیران سه دستگاه 
جهاد کشاورزی، هواشناسی و آب منطقه ای مازندران با توجه به 
پیش بینی کمبود آب مورد نیاز کشتزارهای استان طی ماه های پیش 
رو، راهبردهای تأمین و برنامه ریزی توزیع آب کشاورزی مازندران 
برای فصل زراعی جاری را در سومین جلسه مشترک برنامه ریزی 
آب کشاورزی استان مورد بررسی قرار دادند.بررسی داده های مرتبط 
تا کنون  از یکم مهر ۱۴۰۲  مازندران  با بخش آب و کشاورزی 
نشان می دهد که با وجود بهتر شدن آمارهای ذخیره آب در سدها 
و آب بندان های استان نسبت به سال گذشته، هنوز وضعیت ذخایر 
و منابع آبی استان کمتر از دوره درازمدت و شرایط نرمال است.به 
گفته معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای مازندران 
هر چند که آمارهای منابع آبی استان در سال آبی جاری نسبت به 
سال آبی گذشته بهبود یافته، اما مقایسه این آمارها با دوره درازمدت 
نشان می دهد که امسال نیز تنش آبی در بخشی از کشتزارهای 
مازندران وجود خواهد داشت.سید محمد موسوی در جلسه مشترک 

برنامه ریزی توزیع آب کشاورزی....

مطابق ماده ۵۲۷ قانون مجازات اسلامی هرکس مدارک اشتغال به تحصیل یا 
فارغ التحصیلی یا تاییدیه یا ریز نمرات تحصیلی دانشگاهها و موسسات آموزش 
عالی و تحقیقاتی داخل یا خارج از کشور یا ارزشنامه های تحصیلات خارجی را 
جعل کند یا با علم به جعل بودن مورد استفاده قرار دهد علاوه بر جبران خسارت، 
به حبس از یک تا سه سال محکوم می شود .در صورتی که مرتکب، یکی از 
کارکنان وزارتخانه ها یا سازمانها یا موسسات وابسته به دولت یا شهرداریها یا 
نهادهای انقلاب اسلامی باشد یا به نحوی از انحا در امر جعل یا استفاده از 
مدارک و اوراق جعلی شرکت داشته باشد به حداکثر مجازات محکوم می گردد 
. متن قانون برنده و جدی است ، اما تا به حال چند خبر در رابطه با دستگیری 
یا مجازات عاملین این جرم رسانه ای شده است ؟ البته چند  ماه پیش در پی 
اعتراض دانشجویان به اشغال صندلی های پزشکی توسط افرادی که با رابطه 
به این جایگاه رسیده بودند به ناچار سر از رسانه ها درآورد ، اما اینکه تکلیف 
این رابطه بازی یا فروش صندلی به کجا رسید به جایی نرسید و مسکوت ماند 
؛ این در حالی است که بر اساس ماده ۵۳۶ قانون مجازات اسلامی هرکس در 
اسناد یا نوشته های غیر رسمی جعل یا تزویر کند یا با علم به جعل و تزویر 
آنها را مورد استفاده قرار دهد علاوه بر جبران خسارت وارده به حبس از شش 
ماه تا دو سال یا به سه تا دوازده میلیون ریال جزای نقدی محکوم خواهد شد 
، اما آنچه در این بی قانونی گسترده هنوز اجرایی نشده  مقابله  با مرتکبین این 
جرم است که شاید منافع عده ای در پشت آن پنهان باشد ؛ چرا که اگر غیر 
از این بود این همه آگهی و تبلیغ برای فروش مدرک تحصیلی به در و دیوار 
و در فضای مجازی آزادانه نشر و پخش نمی شد . روی آوری به خرید از این 
تجارت خانه های غیرقانونی یا پرش چند پله یکی به سوی تصاحب رشته های 
خاص البته که در توان جوانان قشر متوسط و پایین نیست و مثل همیشه که 
همه مواهب برای خواص و اغنیا است این غنیمت برای متقاضیان با دستیابی 

به عناصر پول و پارتی به چنگ می آید و در پی آن کرسی های بالای مدیریتی 
غصبی یا استادیاری یا در یک مطب پزشکی !! نوع مدارک تحصیلی هم یا با 
پول های کلان چند ده تا چند صد میلیونی برحسب نوع مدرک به دست آمده 
است یا با تبانی و پارتی بازی . در این تجارت غیرقانونی دانش و پژوهش که 
سالهاست در کشور ما ریشه دوانده نورچشمی هایی که حوصله درس و کلاس 
ندارند و فقط به مدرک عالی علاقمندند، مدتهاست که بی سروصدا با دانش 
نداشته بدون حضور در کلاس درس یا با پر کردن غصبی صندلی رشته های 
پزشکی و مهندسی آینده شغلیشان را نیز تثبیت کرده اند و با این مواهب جعلی 
به ریش جوانانی که ناجوانمردانه حقشان از تحصیل در رشته هایی که استحقاق 
علمی  داشتند ، خورده شد می خندند. فعالیت این مراکز در حالی هر روز بیش 
از قبل سهل  و افزون تر می شود که مسئولین بازرسی آموزش عالی و پلیس 
فتا از جدیت در پیگیری جاعلین و شناسایی مدارک جعلی سخن می گویند ، 
اما آگهی هایی با آدرس های اینترنی و شماره تماس و ریز توضیحات همراه با 
نرخ نامه ها چیزی به جز این جدیت را گواهی می دهد که با یک جستجوی 
ساده دهها موسسه و مرکز مدرک فروشی را قابل دسترسی می کند . این روزها 
که نتایج کنکور سراسری اعلام شده و داوطلبان در دلهره  پذیرش دانشگاهی 
رشته مورد علاقه شان هستند بازار این تاجران علم و دانش هم داغ تر شده 
و تبلیغشان برای جذب مخاطب بیشتر و جذاب تر با این خطابه که " شما 
می توانید بدون هیچ نگرانی بدون کنکور از موسسه ما صندلی پزشکی یا 
مدرک دانشگاهی تایید شده در آموزش عالی را دریافت کنید " ، " اخذ مدرک 
کارشناسی ، کارشناسی ارشد ، دکترا از واحدهای معتبر دانشگاهی با استعلام "  
و ... !! در حسرت حق پایمال شده جوانانی که متکی به علم و دانش خودشان 
هستند و صندلی هایشان را دیگران نالایق غصب کرده اند ، کجاست مراجع 

قانونی بازدارنده ؟؟؟ / زهره ترکمانی

مدارک دانشگاهی جعلی سهم خــوار
 دانش آموزان پشت کنکور 

سرمقاله
*یادداشت/ محمد ابراهیمی

نگاه سرمایه محور و مبتنی بر ایجاد ارزش افزوده که از طریق پیاده سازی پروژه های 
بزرگ و کوچک بروز می یابد، اهداف متعدد و بعضاً دستاوردهای شگرفی را دنبال 
می کند.این جنس از پروژه ها در کشور اگرچه در برخی حوزه ها کمیاب است، اما 
می توان آن را در برخی پروژه ها نظیر توسعه  میادین گازی ردیابی کرد. پروژه توسعه 
میدان گازی پارس جنوبی یکی از این قبیل سرمایه گذاری هاست که با وجود برخی 
معضلات و کمبودها، تولید گاز کشور از این میدان مشترک را به طور قابل ملاحظه ای 
افزایش داده است.بنابر آمارهای رسمی میزان سهم گاز در سبد انرژی فسیلی کشور 
در حال حاضر حدود ۷۴درصد است که مزید بر ۷۰درصد از این سبد به مدد اجرای 
طرح های زیربنایی در میدان گازی مشترک با کشور قطر از محل تولیدات پارس 

جنوبی تأمین می شود.
این افزایش تولید گاز، ذاتاً تأثیرگذاری بالایی بر مؤلفه های اقتصادی کشور دارد. 
دامنه  این مؤلفه ها را می توان در دو بخش »بین المللی« و »داخلی« شناسایی و 
تعریف کرد.اگرچه کشور ما در جنبه های بین المللی منتج از افزایش تولید گاز نظیر 
صادرات و معاملات جهانی تأثیرگذاری کمتری داشته و دارد اما نمی توان براحتی از 
جنبه ها و تأثیرات وسیع »داخلی« ناشی از این افزایش تولید چشم پوشید.این تأثیرات 
را می توان در سرعت بخشیدن به اجرا و تکمیل طرح گازرسانی به مناطق محروم و 
روستاها، گازرسانی به بخش های مختلف مصرف از قبیل مسکونی و تجاری، عرضه 
سوخت به واحدهای کوچک و بزرگ و خیلی بزرگ صنعتی کشور، تأمین خوراک 
برای بخش های استراتژیک مانند پتروشیمی ها و پالایشگاه ها و افزایش ظرفیت 
بهره برداری و توسعه جایگاه های CNG بخصوص در شهرهای بزرگ و موارد 
دیگر جست وجو کرد.از دیگر توفیقات و ثمرات، افزایش گازرسانی به نیروگاه ها است.

در حال حاضر بالغ بر ۹۰ درصد برق کشور در نیروگاه های حرارتی تولید می شود و لذا 
مقوله  توزیع سوخت برای استمرار فعالیت بخش نیروگاهی کشور، حائز اهمیت زیادی 
است. منظور از »حرارتی« اشاره به نوع »سوخت مصرفی تأسیسات نیروگاهی« 
برای تولید الکتریسیته و برق است.به طور کلی در حال حاضر سه سوخت عمده 
در نیروگاه های حرارتی مصرف می شود که عبارتند از »گازوئیل« و »نفت کوره« و 

»گاز طبیعی«. ترکیب این سوخت ها در مقاطع مختلف زمانی در طول سال های اخیر 
تغییراتی را تجربه کرده و بعضاً حساسیت های مهمی را نیز در سطح افکار عمومی 

جامعه برانگیخته است.
براساس آمارهای موجود میزان گاز مصرفی نیروگاه های کشور که در آبان ماه سال 
۱۳۹۹ در حدود ۴.۹۰۰ میلیون مترمکعب بود، در آبان سال ۱۴۰۰ به حدود ۵.۷۰۰ 
میلیون متر مکعب رسیده است که نشان دهنده تأمین بیشتر گاز در قیاس با مقطع 
مشابه سال گذشته بوده است. این افزایش مصرف گاز در بخش نیروگاهی حداقل از 
دو ناحیه واجد تأثیرات مثبت است. ابتدا از ناحیه  تأثیرات مساعد آن بر محیط زیست 
و دیگری از ناحیه جلوگیری از ضرر اقتصادی بابت مصرف انواع سوخت  مایع.ضرر 
اقتصادی که نتیجه جایگزینی سوخت مایع در مصرف نیروگاه ها است آن گاهی واقع 
می شود که دولت فرآورده های نفتی پالایش شده فوق )نفت کوره و گازوئیل( را به 
قیمت های واقعی )مثلًا فوب( از شرکت های پالایشی خریداری کرده اما آن را به 
قیمت های بسیار اندک در اختیار نیروگاه ها قرار می دهد و این مابه التفاوت در واقع 
ضرر حسابداری این فرایند است. البته ضرر اقتصادی دولت از مصرف سوخت مایع 
در نیروگاه ها به همین جا خلاصه نمی شود و در امتداد فرایند عملیاتی تولید برق در 

قالب توزیع برق یارانه ای نیز دولت را متحمل هزینه مالی می کند.
نامطلوب بودن این وضعیت دولت  را متقاعد می کند تا با اتخاذ سیاست های مبتنی 
بر سرمایه گذاری و فعالیت در پروژه های عمرانی با رویکرد افزایش ظرفیت تولید گاز 
و ارائه بسترهای لجستیکی لازم از مصرف سوخت های مایع بکاهد و نیروگاه ها و 
سایر صنایع را به سمت مصرف گاز طبیعی سوق دهد.این افزایش تولید گاز و افزایش 
سهم آن از سبد سوخت مصرفی کشور چنان که ذکر شد؛ آثار و تبعات مثبت بسیار 
مهم و قابل توجهی را در بخش های اقتصادی، محیط زیستی، اجتماعی و... برجای 
می گذارد. به طور کلی کاهش واردات و افزایش درآمد سالانه  صادرات فرآورده های 
نفتی، صرفه جویی قابل ملاحظه اقتصادی ناشی از جایگزینی و کاهش واردات، 
توسعه  زیرساخت های صنعتی و افزایش رونق اقتصادی در اقصی نقاط کشور، افزایش 
ضریب ایمنی عرضه انرژی و ارتقای سهم گاز در سبد انرژی مصرفی کشور را 

می توان از این جمله برشمرد.

سهم گاز در سبـــد سوخت نیروگاه ها



رویداد
2

خبر

روزنامه
چهار شنبه 29 فروردین           1403      شماره     1732

مقایسه آمارهای منابع آبی مازندران در سال آبی جاری 
نسبت به دوره درازمدت بیانگر کاهش ۲۴ درصدی 
بارندگی، کمتر شدن ذخایر برفی، افت ۱۵۶ میلیون 
متر مکعبی آب های زیرزمینی و کاهش ۶ درصدی 
آورد رودخانه هاست که با وجود رشد این شاخص ها 
متر  میلیون  کمبود ۴۱۰  از  گذشته،  سال  به  نسبت 
مکعبی آب کشاورزی استان برای فصل زراعی پیش 
رو خبر می دهد.مدیران سه دستگاه جهاد کشاورزی، 
به  توجه  با  مازندران  منطقه ای  آب  و  هواشناسی 
استان  کشتزارهای  نیاز  مورد  آب  کمبود  پیش بینی 
طی ماه های پیش رو، راهبردهای تأمین و برنامه ریزی 
زراعی  فصل  برای  مازندران  کشاورزی  آب  توزیع 
سومین  در  فروردین-  -دوشنبه ۲۷  امروز  را  جاری 
جلسه مشترک برنامه ریزی آب کشاورزی استان مورد 
بررسی قرار دادند.بررسی داده های مرتبط با بخش آب 
و کشاورزی مازندران از یکم مهر ۱۴۰۲ تا کنون نشان 
می دهد که با وجود بهتر شدن آمارهای ذخیره آب در 
سدها و آب بندان های استان نسبت به سال گذشته، 
هنوز وضعیت ذخایر و منابع آبی استان کمتر از دوره 
درازمدت و شرایط نرمال است.به گفته معاون حفاظت 
و بهره برداری شرکت آب منطقه ای مازندران هر چند 
که آمارهای منابع آبی استان در سال آبی جاری نسبت 
به سال آبی گذشته بهبود یافته، اما مقایسه این آمارها 
با دوره درازمدت نشان می دهد که امسال نیز تنش آبی 
در بخشی از کشتزارهای مازندران وجود خواهد داشت.

کاهشآوردرودخانهها
برنامه ریزی  سید محمد موسوی در جلسه مشترک 
آورد  کرد:  اظهار  مازندران  کشاورزی  آب  توزیع 
رودخانه های استان از ابتدای سال آبی جاری -یکم 
 ۱۶۷ و  یک هزار  مجموع  در  کنون  تا   -۱۴۰۲ مهر 
میلیون متر مکعب بود که نسبت به سال گذشته ۳۷ 
درصد افزایش را نشان می دهد، اما در مقایسه با دوره 

بلندمدت ۶ درصد کاهش دارد.
وی افزود: به جز حوضه بابلرود در سایر حوضه های 
استان کاهش آورد رودخانه های مهم مازندران نسبت 
به دوره درازمدت را شاهد هستیم. به طوری که در 
حوضه نکارود ۵۴ درصد، در حوضه تجن ۲۸ درصد و 
در حوضه تالار ۲۶ درصد، در حوضه هراز ۳۹ درصد، 

در حوضه چالوس ۴۴ درصد و در حوضه چشمه کیله 
۱۷ درصد کاهش ثبت شده و فقط در حوضه بابلرود 
دوره  به  نسبت  رودخانه  آورد  افزایش  درصد   ۱۲

بلندمدت رقم خورده است.
افتترازآبهایزیرزمینی

نیز  مازندران  زیرزمینی  آب های  درباره وضعیت  وی 
اگرچه  نیز  استان  زیرزمینی  آب های  آمار  در  گفت: 
متر  میلیون   ۳۰ با  گذشته  سال  به  نسبت  وضعیت 
دوره  با  مقایسه  در  اما  است.  بهتر  افزایش  مکعب 
دیده  مکعبی  متر  میلیون   ۱۵۶ کاهش  درازمدت 
می شود و در تمام حوضه های استان نسبت به دوره 
درازمدت کاهش حجم آبخوان داریم.معاون حفاظت و 
بهره برداری شرکت آب منطقه ای مازندران به کاهش 
مساحت پوشش برفی ارتفاعات استان نیز اشاره کرد 
استان در ۱۳  ارتفاعات  افزود: سطح پوشش برف  و 
فروردین ۱۳۹۸ حدود ۹ هزار و ۸۱۹ کیلومتر بود که 
و ۴۸۴  هزار  به ۲  امسال  فروردین  در ۱۳  رقم  این 
کیلومتر کاهش یافت که تاثیر مستقیمی در تأمین آب 

کشاورزی از آورد رودخانه ها دارد.
تنشآبی۳۳هزارهکتارازکشتزارهایاستان

موسوی تصریح کرد: با وجود شرایط مساعد ذخیره آب 
در سدها و آب بندان های استان، پیش بینی می شود که 
امسال حدود ۴۱۰ میلیون متر مکعب در کل استان 
آب  معادل  که  باشیم  داشته  کشاورزی  آب  کمبود 
مورد نیاز ۳۲ هزار و ۷۸۰ هزار هکتار از کشتزارهای 
مازندران است.وی خاطرنشان کرد: طبق برآوردها و 
برنامه ریزی های انجام شده امسال امکان تحویل آب 
به ۳ هزار ۳۰ هکتار از ۲۳ هزار هکتار کشتزار زیر 
پوشش سدها و آب بندان های استان وجود ندارد که 
کل این ۳۰۳۰ هکتار نیز در ۲۵ روستای شبکه تجن 
در شهرستان های ساری، میاندورود و جویبار قرار دارد. 
در سایر نقاط استان برنامه ریزی بر تأمین آب است و 
تلاش می شود که با انجام اقدامات لازم با کمترین 
خسارت ناشی از کم آبی این فصل زراعی نیز پشت سر 

گذاشته شود.
کاهشبارندگیهاوافزایشدمایهوا

نیز  مازندران  هواشناسی  مدیرکل  اظهارات  به  بنا 
کاهش  به  توجه  با  جاری  زراعی  فصل  در  احتمالا 

مناطق  برخی  کشتزارهای  در  آبی  تنش  بارندگی ها 
کند. ایجاد  کشاورزان  برای  را  مشکلاتی  استان 

هوشنگ بهزادی در این نشست اظهار کرد: فروردین 
امسال در مازندران حدود ۲۸.۳ درصد بارندگی داشتیم 
بلندمدت است. در  از آمار دوره  که ۱۸ درصد کمتر 
سال آبی جاری هم که از ابتدای مهر محاسبه می شود 
مقدار بارندگی ۴۱۸.۵ میلیمتر بود که نسبت به آمار 
۴۴۲.۷ میلیمتری دوره بلندمدت ۲۴ درصد کاهش را 
نشان می دهد.وی افزود: در هشت شهرستان تنکابن، 
آمل، سوادکوه، شمالی، سیمرغ، جویبار، ساری و گلوگاه 
میزان بارندگی ها افزایش یافت و در سایر شهرستان ها 

شاهد کاهش آمارها نسبت به دوره درازمدت هستیم.
مدیرکل هواشناسی مازندران خاطرنشان کرد: میانگین 
آبی  سال  در  بلندمدت  دوره  به  نسبت  استان  دمای 
جاری ۲.۵ درجه بیشتر شد که این افزایش دما افزایش 
تبخیر و مصرف آب را به دنبال دارد. پیش بینی می شود 
تا نیمه تیر امسال که فصل کاشت و داشت است نیز 
میانگین دمای هوای استان یک درجه بیشتر از نرمال 
باشد.بهزادی تصریح کرد: افزایش یک درجه ای دما 
قابل ملاحظه است. بنابراین باید تمهیدات لازم برای 
بخش کشاورزی را داشته باشیم. البته توزیع زمانی و 
مکانی بارندگی امر بسیار مهمی است که امیدواریم 
امسال شاهد بارندگی در زمان و مکان مناسب باشیم.
نیازبهجذباعتباربرایمقابلهباخشکسالی

جهاد  سازمان  اقتصادی  امور  و  برنامه ریزی  معاون 
کشاورزی مازندران هم در این نشست خواستار افزایش 
توجه به تأمین اعتبارات مورد نیاز برای مدیریت تنش 
کل  اداره  از  گفت:  و  شد  کشاورزی  فصل  در  آبی 
مدیریت بحران و استانداری مازندران می خواهیم که 
برای جذب اعتبارات بیشتر به منظور اجرای طرح های 

مقابله با بحران خشکسالی نگاه ویژه ای داشته باشد.
حسین نگهدار افزود: پارسال با پیگیری های خوبی که 
ماده  محل  از  تومان  میلیارد  بود ۱۰۳  قرار  شد  انجام 
با  مقابله  با  مرتبط  طرح های  اجرای  برای  اعتبار   ۱۷
خشکسالی به استان بدهند. ما بر اساس آن مبلغ مصوب 
طرح عمرانی تعریف کردیم. اما در نهایت ۴۶ میلیارد 
تومان تخصیص یافت.وی خاطرنشان کرد: همه با هم 
باید این هماهنگی و آمادگی را داشته باشیم که برای 

مدیریت تنش آبی به ویژه در مناطقی که اعلام شده 
امکان تحویل آب از آب بندان و سد وجود ندارد اعتبارات 
و امکانات لازم را جذب کنیم.معاون برنامه ریزی و امور 
اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی مازندران گفت: تلاش 
ما و همکاران مان این است که در کشتزارهای تحت 
تنش آبی اقدامات ترویجی انجام شود. پارسال ۳۴ هزار 
و ۶۱۹ از کشتزارهای استان دچار تنش آبی شده بودند 
که ۷ هزار و ۲۹۸ هکتار از این مساحت سطح نکاشت 
کشت  نکاشت  مساحت  این  از  درصد   ۵۰ در  و  بود 
جایگزین انجام شد.نگهدار افزود: طی یک سال اخیر 
درصد  تومان ۷۰  میلیارد  بالغ ۱۰۱  اعتباری  با صرف 
جهاد  توسط  استان  آب بندان های  بهسازی  طرح های 
کشاورزی اجرا شد. وضعیت ذخیره آب در آب بندان های 
استان نیز مطلوب است. پیش بینی می کنیم که امسال 
نسبت به سال گذشته تنش آبی کمتری داشته باشیم و 
امیدواریم افزایش تولید رقم بخورد. کشاورزان مازندران 
طی سه سال اخیر نبردی جدی با خشکسالی و کم آبی 
داشتند و برای سال ۱۴۰۳ نیز با توجه به کاهش بارش 
برف در ارتفاعات مازندران طی نیمه دوم سال ۱۴۰۲ 
سال  چهارمین  برای  که  داشت  وجود  نگرانی  این 
پیاپی هم خشکسالی گریبان کشاورزی این استان را 
بگیرد. آمارهای مرتبط با منابع آبی استان تا روزهای 
پایانی فروردین سال ۱۴۰۳ نشان می دهد که هر چند 
نیاز  مورد  آب  تأمین  برای  استان  کشاورزان  امسال 
سال  سه  به  نسبت  بهتری  وضعیت  کشتزارهای شان 
گذشته خواهند داشت، اما در برخی نقاط همچنان تنش 
آبی قابل مشاهده است و باید اقدامات لازم برای عبور 
در  مازندران  شود.نقش  انجام  همچنان  خشکسالی  از 
تأمین محصولات کشاورزی مورد نیاز کشور برجسته و 
پراهمیت است و به همین دلیل نیز تامین آب کشاورزی 
برای این استان به طور مستقیم با امنیت غذایی جامعه 
با داشتن ۴۶۰ هزار هکتار  ارتباط است.این استان  در 
محصول  نوع   ۷۲ سالانه  باغی  و  زراعی  زمین های 
میلیون  یک  حدود  تولید  می کند.  تولید  را  کشاورزی 
انواع  و  برنج، ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن مرکبات  تن 
محصولات باغی در مازندران سبب شده که این استان 
کشاورزی  و  باغی  محصولات  تولید  قطب  عنوان  به 

کشور همواره مورد توجه باشد./ جهان آرای

و  عمومی  کتابخانه های  کل  مدیران ِ  حضور  با 
دو  تفاهم نامه ی  استان،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  
دستگاه فرهنگی مازندران در دفتر مدیرکل ارشاد 

استان امضا شد.
به گزارش روابط  عمومی اداره  کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی مازندران، تفاهم نامه ی همکاری ادارات کل 
ارشاد اسلامی و کتابخانه های عمومی  فرهنگ  و 
استان با حضور سکینه خاتون مهدیان پور، مدیرکل 
مدیرکل  آهنگر،  احسان  و  عمومی  کتابخانه های 
و  معاونین  مازندران،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  
افزایش  به منظور  اداره کل،  دو  ستادی  همکاران 
تعاملات و هم افزایی دو دستگاه فرهنگی برای تحقق 
اهداف و اجرای برنامه های مشترک در دفتر مدیرکل 
فرهنگ امضا شد.مدیرکل کتابخانه های مازندران با 
تأکید بر اهمّیت ایجاد تفاهم نامه ی همکاری ادارات 
کل کتابخانه های عمومی و فرهنگ  و ارشاد اسلامی 
به همراه  تفاهم نامه  این  استان تصریح کرد: وجود 
ظرفیّت های مختلف دو اداره کل، موجب هم افزایی 
و همکاری مضاعف و در نتیجه سبب اجرای بهتر و 
بیشتر برنامه های باکیفیت و تأثیرگذار خواهد شد. این 
اتفاق منشأ خیر و برکات فرهنگی است، بطوریکه 
نفع آن به اهالی استان خواهد رسید.مهدیان پور ادامه 
داد: جشنواره ی »روستای دوستدار کتاب«، یکی از 
بندهای این تفاهم نامه است که نیاز به حمایت ویژه 

و برگزاری جلسات مشترک با همکاران وزارتخانه ای 
مازندران  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ   دارد.مدیرکل 
کتابخانه های  مدیرکل  تلاش  از  تقدیر  ضمن 
عمومی استان جهت ایجاد تفاهم نامه ی همکاری 
اذعان داشت: امضای تفاهم نامه، اقدام بسیار بسزایی 
برای  است که موجب همیاری و هماهنگی مؤثر 
تحقق اهداف مشترک دو دستگاه فرهنگی است.

وی افزود: ما اولین جلسه ی مشترک را با اداره کل 
کتابخانه های استان داشتیم و این جریان را با سایر 
دستگاه ها نیز خواهیم داشت چراکه اگر قرار است 
در فضای پیچیده ی امروز، فعّالیت درست و اصولی 
برسد،  خوبی  نتیجه ی  به  کارمان  و  باشیم  داشته 
به تنهایی،  و  باشیم  هم  کنار  و  همراه  می بایست 
اعمالمان تأثیرگذار نخواهند بود.آهنگر بر لزوم تعامل 

فرهنگی  متقابل دستگاه های مختلف  و همکاری 
تأکید کرد و ادامه داد: در جلسات متعدّدی با استاندار 
گفتیم که طی ۴۵ سال انقلاب اسلامی، هماهنگی 
باید  و  است  یافته  گسترش  دستگاه ها  تفاهم  و 
قدردان این نعمت ها باشیم و فرصت ها را دریابیم.

و  دامنه  ما  کرد:  پایان خاطرنشان  در  این مسئول 
و  هستیم  مختلفی  مشترک  برنامه های  گستره ی 
می بایست باهَم برای توسعه ی فرهنگ کتابخوانی 
و مطالعه، تلاش مؤثری داشته باشیم.گفتنی است 
از  توأمان  بهره وری  رویکرد  با  مستمر  همکاری 
فرهنگ  اشاعه ی  به منظور  طرفین  ظرفیت های 
کتاب وکتابخوانی در بین آحاد مردم؛ بهره گیری از 
ظرفیّت ها و توانایی های بالقوه ی طرفین در راستای 
بهبود و ارتقای خدمات کتابخانه ای؛ ارتقای فرهنگ 
عمومی استان و کوشش برای سوق دادن آحاد جامعه 
برنامه های  بواسطه ی  غیردرسی  مطالعه ی  امر  به 
فرهنگی مشترک، ایده های خلّاقانه و...؛ بهره مندی 
از ظرفیّت اطلاع رسانی رسانه ای هر دو دستگاه برای 
اجرای برنامه های فرهنگی در مسابقات و پویش ها 
نیازهای  رفع  جهت  هم افزایی  آخر،  گزینه ی  و 
زیرساختی توسعه و تجهیز کتابخانه های عمومی در 
سطح استان، از مفاد تفاهم نامه ی همکاری اداراتِ 
کل کتابخانه های عمومی و فرهنگ و ارشاد اسلامی 

مازندران بودند.

آقاجانی:  رییس دانشگاه علوم پزشکی بابل گفت: ۳۳ هزار و ۶۳۰ بیمار 
در طرح سلامت نوروزی امسال به مراکز درمانی بابل مراجعه کردند که 
این آمار نسبت به سال گذشته ۴۲ درصد رشد را نشان می دهد.سیدعلی 
مظفرپور  افزود: این تعداد مراجعه کنندگان از ابتدای طرح سلامت نوروزی 
از تاریخ ۲۴ اسفند ۱۴۰۲ تا ۲۴ فروردین ۱۴۰۳، در بخش اورژانس مراکز 
آموزشی و درمانی تابعه این دانشگاه ویزیت شدند که از این تعداد ۲۵ هزار 
و ۲۶۴ نفر از مراجعه کنندگان به  صورت سرپایی درمان و هشت هزار و 

۳۶۶ نفر نیز بستری شدند.
وی اضافه کرد: تعداد مراجعین سال گذشته ۲۳ هزار و ۷۸۵ نفر بود که 
امسال این رقم ۴۲ درصد افزایش یافت که در این مدت، چهار هزار و ۴۶۹ 
مسافر به مراکز درمانی تابعه این دانشگاه مراجعه کردند که ۱۰۹ نفر نیازمند 
پذیرش و بستری در مراکز درمانی بودند.وی بیان کرد: در زمان اجرای 

طرح سلامت نوروزی، یک هزار و ۶۳۵ عمل جراحی در بیمارستان های 
دولتی و خصوصی بابل انجام شد.

مظفرپور اظهار داشت: در طی طرح سلامت نوروزی، ۱۰ هزار و ۶۹۰ 
تماس با اورژانس ۱۱۵ گرفته شده است که ۲ هزار و ۴۸۳ تماس منجر 
آمبولانس شد، هفت هزار و ۹۴۱ مورد مشاوره، ۲۶۶ تماس  اعزام  به 
هم متاسفانه مزاحمت بوده است.این مقام مسئول افزود: اورژانس ۱۱۵ 
انجام داد که یک هزار و  بابل در این مدت دو هزار و ۶۶۸ ماموریت 
۹ ماموریت شهری، یک هزار و ۶۲۲ ماموریت جاده ای، ۱۹ ماموریت 
بین مراکز درمانی و ۱۸ ماموریت در ایستگاه سلامت بوده است.رییس 
دانشگاه علوم پزشکی بابل بیان کرد: از کل ماموریت های انجام شده 
دو هزار و ۲۰۹ ماموریت غیرتصادفی بوده و ۴۵۹ ماموریت تصادفی بوده 
است.وی اضافه کرد: از شروع طرح سلامت نوروزی ۲ هزار و ۸۹۰ مورد 

بازدید از مراکز تهیه و توزیع و فروش مواد غذایی و اماکن عمومی و بین 
راهی، صورت گرفته است که ۱۸۷ مورد اخطار بهداشتی داده شد و ۴۰ 
مورد به مراکز قضایی معرفی شده است.مظفرپور گفت: در مراکز جامع 
سلامت شهری و روستایی نیز پنج هزار و ۹۰۶ ویزیت توسط پزشکان 
عمومی و دندانپزشکان و ۲ هزار و ۵۷۳ مورد مراقبت مادران صورت 
گرفته و سه هزار و ۵۱۱ مورد واکسیناسیون انجام شده است.دانشگاه 
علوم پزشکی بابل مستقل از دانشگاه علوم پزشکی مازندران می باشد که 
هفت مرکز درمانی اعم از بیمارستان آیت اله روحانی، شهید بهشتی، یحیی 
نژاد، کودکان امیرکلا، ۱۷ شهریور مرزیکلا، مرکز ناباروری فاطمه الزهرا و 
مرکز پرتو درمانی شهید رجایی بابلسر تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی 
بابل هستند که حدود نیمی از این بستری شده ها خارج از شهرستان و 

غیربومی می باشند.

کمبود ۴۱۰ میلیون متر مکعبی آب کشاورزی در مازنــدران
*برنامهریزیبرایکاهشتنشآبی

باحضورمدیرانِکلدودستگاه؛

تفاهمنامهیهمکاریاداراتکلکتابخانههایعمومیو
فرهنگوارشاداسلامیمازندرانمنعقدشد

رییسدانشگاهعلومپزشکیبابل:

حدود۳۳هزاربیماردرطرحسلامتنوروزیبهمراکزدرمانیبابلمراجعهکردند

فرماندهسپاهکربلا:

مشکلآبدرمازندرانتا۳سالآینده
رفعمیشود

نکا-خبرنگار وارش: فرمانده سپاه کربلا  مازندران گفت: با اجرای پروژه های آبرسانی در قالب 
قرارگاه حضرت امام حسن مجتبی )ع( مشکل کمبود آب استان تا سه سال آینده رفع می شود.

 سردار سیاوش مسلمی در حاشیه بازدید از نیروگاه نکا اذعان کرد: یکی از نادرترین شغل هایی 
با واسطه و بی واسطه سرکار دارد و همچنین نوع  با آحاد مردم، اقشار و صنوف  است که 
محصولی که تولید می شود بسیار با ارزش و حیاتی است و اگر خدای نکرده در طی یک اتفاق 
همه واحدهای نیروگاه از کار مختل شود چه اتفاقی می افتد و خیلی از صنایع و اقشار مورد تهدید 
قرار می گیرند در واقع ماهیت و وجودشان تحت شعاع قرار می گیرد.وی کار پرسنل نیروگاه را کار 
جهادی و بزرگ خواند و اظهار کرد: این یک کار جهادی و بزرگی است که ما امروز باید از بعضی 
اقدامات مراقبت کنیم. اقداماتی که شما متصور هستید و احتمال داده می شود بنابراین باید به حوزه 
مسئولیتی خودمان، نسبت به این مسئله اشراف داشته باشیم.سردار مسلمی مراقبت و هوشیاری 
را از همه پرسنل نیروگاه مطالبه نمود و بیان داشت: در اینجا می بایست یک امنیت پایدار برقرار 
باشد به واسطه نوع محصولی که تولید می شود و جایگاهی که در حوزه صنعت در استان مازندران 
دارد لذا امنیت صدر صدی مورد انتظار است.وی یکی از مأموریت های سپاه در مجموعه استان 
را کمک به صنعت دانست و افزود: اگر در صنعتی مشکلات فنی و مسائلی از این دست به وجود 

بیاید ما در مجموعه سپاه تلاش خواهیم کرد تا بتوانیم آن مشکل را رفع رجوع کنیم.
عقدقرارداد۶۰هزارمیلیاردیبرایکارهایعمرانی

فرمانده سپاه کربلا از قرارداد ۶۰ هزار میلیاردی جهت کارهای عمرانی خبر داد و گفت: در قرارگاه 
امام حسن مجتبی در سال گذشته، باحضور سردار آبرومند که »نماینده ریاست جمهور و آقای 
قالیباف« هستند قراردادی بین دبیر قرارگاه امام حسن مجتبی در کشور و استاندار بسته شد و در 
واقع چیزی در حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان کارهای عمرانی تفاهم شد.وی برخی از حوزه های 
مأموریتی سپاه را نام برد و تصریح کرد: درحوزه های مسکن، اشتغال، رودخانه ها، آببندان ها، برق 
و خانه های محرومین همه اینها مباحث کاری ما هستند که به عنوان یکی از مأموریت های سپاه 
قرار گرفته است که ما باید آنجا ورود پیدا کنیم تا مردم دچار مشکل نشوند و به ایجاد امید در 

مردم کمک کرده باشیم و با هدف دشمن که القای ناامیدی در سطح جامعه است مبارزه کنیم.
سردار مسلمی گفت: در حوزه راه در قسمت بالادست و روستایی حدود ۱۵۰۰ کیلومتر راه احتیاج 
است که ۵۰۰ کیلومتر آسفالت و هزار کیلومتر هم تأمین زیرساخت و آسفالت است و همچنین تا 
هم اکنون چیزی در حدود ۲۳ هزار میلیارد تومان در حوزه آب اختصاص یافته است که هزار و 
۳۵۰ روستا در استان مازندران شناسایی شده و در قرار گاه امام حسن مجتبی قرار گرفته و هزار 
و ۷۵۰ میلیارد تومان از این محل قرارگاه بودجه تخصیص داده شده که ما انشالله ظرف سه سال 
آینده مشکل آب را در استان مازندران برطرف کنیم.وی باتوجه به اصل ۱۵۰ قانون اساسی که 
به مأموریت سپاه اشاره شده است اذعان داشت: ما در مجموعه سپاه اندازه یک دولت مسئولیت 
داریم و همه جا می بایست خودمان را آماده کنیم تا به عنوان یک بازو در کنار دولت باشیم و 
امروز ما تماماً خودمان را وقف مردم کرده ایم و به این، ارزش قائل هستیم.سردار مسلمی تصریح 
کرد: امروز ما باید به اهمیت صنعت برق توجه کنیم چه در حوزه گسترش شبکه چه در حوزه 
تولید برق. گسترش شبکه بسیار حائز اهمیت است که ما هم در حال کمک رسانی می باشیم و 
ما را به عنوان یک نیروی کمکی بدانید و به اینکه کنار شما باشیم و خدمتگزاری کنیم مفتخریم.

فرمانده سپاه کربلا در پایان از همه دست اندرکاران و زحمت کشان این عرصه تقدیر و تشکر 
نمود و گفت: این نیروگاه قدمگاه شهدا است چیزی در حدود ۳۵ شهید عزیز هم در عرصه دفاع 
مقدس و هم در سه مرحله بمبارانی که در اینجا شکل گرفته تقدیم انقلاب شده است لذا این 
جایگاهی که شما هستید قدمگاه شهداست و افتخار می کنیم که در قدمگاه شهدا حضور پیدا 

کردیم.

مدیرعاملشرکتآبمنطقهایمازندراناعلامکرد:

افزایش۲۳درصدیتخصیصاعتبار
طرحهایآبرسانیمازندران

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران از افزایش ۲۳ درصدی تخصیص اعتبار طرح های 
آبرسانی مازندران در سال ۱۴۰۲ خبر داد.حیدر داوودیان مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران 
گفت: اعتبارات تخصیصی طرح های آبرسانی استان در سال ۱۴۰۲ با ۲۳ درصد افزایش نسبت به 
سال ۱۴۰۱ به ۵ هزار و ۶۴۰ میلیارد ریال رسید.او با بیان این که عملیات اجرایی پنج طرح مهم 
آبرسانی استان در حال انجام است، افزود: آبرسانی به شهر های گروه الف، آبرسانی به ساری و 
میاندورود، آبرسانی به رامسر، تنکابن و عباس آباد، تأمین آب آشامیدنی شهر ها و روستا های نکا، 
بهشهر و گلوگاه و تأمین آب آشامیدنی مرزن آباد، چالوس و گلوگاه پنج طرح مهم آبرسانی در 
حال اجرای استان هستند.داوودیان گفت: سال ۱۴۰۲ با پیگیری های انجام شده برای اجرای 
این طرح ها ۸ هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته شد که ۶۵ درصد از این رقم معادل 

۵ هزار و ۶۴۰ میلیارد ریال تخصیص یافت و در این پنج طرح مهم آبرسانی استان هزینه شد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران افزود: سال ۱۴۰۱ مجموع اعتبارات تخصیص 
یافته برای اجرای طرح های آبرسانی مازندران ۴ هزار و ۵۸۰ میلیارد ریال بود که در سال 
۱۴۰۲ بیش از ۲۳ درصد افزایش یافت.داوودیان گفت: از ۵۶۴ میلیارد تومانی که برای اجرای 
طرح های آبرسانی مازندران در سال ۱۴۰۲ تخصیص یافت ۲۳۰ میلیارد تومان به طرح 
آبرسانی شهر های گروه الف )بابل، بابلسر و فریدونکنار( اختصاص داده شد، ۱۶۰ میلیارد 
تومان در طرح آبرسانی شهر های ساری و میاندورود هزینه شد و ۱۲۰ میلیارد تومان برای 
طرح آبرسانی رامسر، تنکابن و عباس آباد در نظر گرفته شد.او افزود: ۲۱ میلیارد تومان نیز در 
طرح تأمین آب آشامیدنی شهر ها و روستا های نکا، بهشهر و گلوگاه و ۳۳ میلیارد تومان برای 
طرح تأمین آب آشامیدنی مرزن آباد و چالوس هزینه شد.به گزارش روابط عمومی شرکت 
آب منطقه ای مازندران، شرکت آب منطقه ای مازندران طرح جامعی شامل ۹ مجتمع آبرسانی 
را برای تأمین آب آشامیدنی سراسر استان از منابع آب های سطحی تهیه کرد که این طرح 
سال ۱۳۹۴ به تصویب شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور رسید و بر اساس آن قرار است 
حدود ۱۶ متر مکعب در ثانیه آب تصفیه و ۵۵۰ هزار متر مکعب مخزن و یک هزار کیلومتر 

خط انتقال نیز ایجاد شود./میری

مائده فرخی: سرپرست مدیریت حفظ نباتات جهاد کشاورزی مازندران به لزوم برداشت میوه های نارنج درختان کاشته شده در 
حاشیه باغات تاکید کرد.فرید بیگی سرپرست مدیریت حفظ نباتات جهاد کشاورزی مازندران به لزوم برداشت میوه های نارنج 
درختان کاشته شده در حاشیه باغات تاکید کرد و گفت:بر اساس بازدید های میدانی انجام گرفته اخیر، متاسفانه با وجود تاکیدات 
مکرر مبنی بر لزوم برداشت تمامی میوه های رسیده روی درختان مرکبات در حاشیه جاده های روستایی و به ویژه اکثر درختان 
نارنج کاشته شده دور باغات، میوه های نارنج بطور کامل وجود داشته که میزبان اولیه بسیار مناسبی برای افزایش جمعیت آفت 

مگس مدیترانه ای خواهد بود.
او با اشاره به بررسی موضوع و بازدید های میدانی از باغات منطقه، افزود: مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان ها با هماهنگی 

و همکاری شورا و دهیاری ها اقدامات فوری برای برداشت و دفن آن به منظور جلوگیری از خسارت بعدی را انجام دهند.
بیگی گفت: عدم برداشت میوه های نارنج باقیمانده روی درختان بعنوان پل ارتباطی میزبانی و شکل گیری کانون های اولیه 

بوده و موجب گسترش آلودگی مگس میوه مدیترانه ای در باغات مرکبات و سیاه ریشه می شود.

سرپرستمدیریتحفظنباتاتجهادکشاورزیمازندرانخبرداد:

لزومبرداشتنارنجحاشیهباغاتبرایقطعپلارتباطیمیزبانیمگسمیوه
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رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی تاکید کرد:
تحقق خدمات الکترونیکی حوزه سلامت با 

رفع موانع حضور کسب و کارها
 رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: تجارت الکترونیکی یکی 
از گروه های اقتصادی است که در ۲ سال گذشته رشد قابل توجهی را 
تجربه کرده و این نویددهنده آن است که می توانیم از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان خصوصی در عرصه ارائه خدمات بهتر به مردم بهره برداری 
کنیم.به گزارش مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )تتا(، »امین کلاهدوزان« 
با تاکید بر رفع موانع حضور شرکت های تجارت الکترونیکی، تصریح کرد: 
البته این رشد مستلزم آن است که حوزه هایی که تا به امروز شرکت های 
تجارت الکترونیکی به آن وارد نشده، فعالیتی نداشته اند، کم رنگ بوده 
یا موانعی در آن مسیر وجود داشته مانند حوزه سلامت، باید این موانع 
برطرف و حضور شرکت ها تسهیل شود.وی افزود: فعالیت شرکت ها در 
حوزه سلامت الکترونیکی مجموعه وزارت بهداشت موضوعی است که 
مدت زیادی در حال بحث بوده است، هرچند در زمان شیوع بیماری کرونا 
و حمایت از کادر درمان اختلاف نظر کم رنگ شده بود، اما پس از دوران 
کرونا مجدد این اختلاف نظرها مورد بحث قرار گرفت.رئیس مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی با اشاره به ابلاغ دستورالعمل ورود کسب و کارها به 
حوزه دارو، اظهار داشت: لازم بود مجدد این همگرایی میان حوزه های 
مختلف ایجاد شود که با پیگیری های متعدد، هفته گذشته دستورالعمل 
ورود کسب و کارها به حوزه دارو مورد توافق قرار گرفته و ابلاغ شد.وی 
در سایر حوزه های  فعالیت  بستر  بعدی،  مراحل  در  امیدواری کرد  ابراز 
سلامت الکترونیک را نیز با برطرف کردن موانع و توافق بر ضوابط برای 
با اشاره  الکترونیکی فراهم کنیم.کلاهدوزان  ورود شرکت های تجارت 
به خدمات کسب و کارهای حوزه دارو، تصریح کرد: اکنون در کشور 
شرکت های مختلفی خدمت دارو رسانی را انجام می دهند، اما اختلاف 
نظر بر روی فروش دارو از طریق پلتفرم ها بود که با توافق صورت گرفته 
بناست فعلًا موضوع فروش دارو استثناء شده و مسئله تحویل دارو پیگیری 
شود.وی افزود: دارویابی با توجه به نسخه الکترونیکی که یک پزشک 
تهیه کرده، از سطح داروخانه های یک منطقه جغرافیایی یک مسئله مهم 
است که اکنون پلتفرم ها در حال ارائه این خدمت هستند.رئیس مرکز 
توسعه تجارت الکترونیکی با اشاره به شفافیت در توزیع و رسانش دارو، 
گفت: مسئله مهم دیگر تحقق شفافیت در توزیع و رسانش دارو با فعالیت 
پلتفرم ها در این حوزه است چراکه مشخص می شود چه فردی دارو را 
تحویل گرفته است و تبادل این اطلاعات با وزارت بهداشت ارزش افزوده 
مهمی در این مورد را به دنبال خواهد داشت.وی در ادامه، گفت: پلتفرم های 
فعال در این حوزه، داروخانه ها نیستند و مجوز داروخانه مساله دیگری است 
که وزارت بهداشت طبق ضوابط خود پیش از این انجام داده و اکنون نیز 
پابرجاست و باید توجه داشت که کسب و کارهای فعال در این حوزه برای 
انبار دارو و یا نسخه پیچی که در ارتباط با سلامت مردم است، فعالیتی 
شدن  هوشمند  سمت  به  حرکت  فرآیند  کرد:  تاکید  ندارند.کلاهدوزان 
خدمات و بهره برداری از ظرفیت سکوها و ایستگاه های تجارت الکترونیکی 
به صورت تدریجی است و سال به سال شاهد رشد در این حوزه هستیم 
و البته فرهنگ سازی این موارد در جامعه ضرروی است و مردم نیز در این 
سال ها با این مسائل آشنا شده اند.وی گفت: حضور شرکت های تجارت 
الکترونیکی در حوزه دارو، نخستین گام از تحقق سلامت الکترونیکی است 
و با حمایت دولت به طور قطع شاهد تحقق سایر بخش های این حوزه که 
البته بسیار مهم بوده و باعث تکریم، تسهیل و تسریع امور مردم می شود، 

خواهیم بود.

سخنگوی اقتصادی دولت گفت: محل تامین منابع مالی 
واحد های باقی مانده مسکن مهر از صندوق ملی مسکن 
خواهد بود.سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی در 
نشست خبری خود در پاسخ به سوال  در خصوص محل 
تامین بودجه واحدهای مسکن مهر در سال ۱۴۰۳ گفت:  
تمام هزینه هایی که برای تکمیل پروژه های مسکن 

انجام می شود صرفا از محل صندوق ملی مسکن امکان 
پذیر است. البته منابع این صندوق تقویت خواهد شد.وزیر 
امور اقتصادی و دارایی  همچنین  در مورد زمان افزایش 
قیمت بلیت هوایپما و احتمال آزادسازی قیمت گذاری 
امروز که در خدمت شما هستم و  تا  بلیت اظهار کرد: 
رای دیوان عدالت اداری رسما مشخص نیست. مسئولیت 

نهایی قیمت گذاری بر عهده ستاد تنطیم بازار است.وی 
افزود: شورای عالی هواپیمایی بررسی های لازم را کرده 
و پیشنهاد خود را به ستاد تنظیم بازار ارسال کرده است و 
منتظر بررسی پیشنهاد شورا در ستاد هستیم. مگر اینکه 
رای دیوان مسیر تعیین قیمت گذاری بلیت هواپیما را تغییر 

دهد.

محل تامین بودجه واحد های مسکن مهر اعلام شد

رئیس اتاق بازرگانی ایران از پیشنهادی برای رفع تعهد های 
ارزی تا سقف یک میلیون دلار و برای واحد های کوچک 
و صادرکنندگانی که در سطح رقم های پایین تری صادرات 
دارند خبر داد.حسن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران  گفت: 
برای  را  ارزی که مشکلاتی  تعهد  رفع  مورد  در  مذاکراتی 
اقتصاد  با وزیر  این مورد  ایجاد کرده که در  اقتصاد کشور 
فقط  ارزی  تعهد  رفع  بحث  افزود:  است.او  شده  مذاکراتی 

مربوط به اتاق بازرگانی و وزارت اقتصاد نیست و نهادها و 
ارگان های دیگر هم باید راجع به این موضوع اظهارنظر کنند؛ 
به  ویژه این که بانک مرکزی باید روی این مسائل مطالعاتی 
داشته باشد و بعد جمع بندی انجام شود.حسن زاده ادامه داد: 
پیشنهادی از سوی بخش خصوصی ارائه شده و تلاش داریم 
که یک قسمتی از تعهدهای ارزی را مخصوصا تا سقف یک 
میلیون دلار و برای واحدهای کوچک و صادرکنندگانی که در 

سطح رقم های پایین تری صادرات دارند را جزو معافیت های 
تعهد ارزی قرار دهیم.به گفته رییس اتاق بازرگانی ایران، فعلا 
اقدامی در این زمینه نشده و بررسی ها در حال انجام است تا 
در روزهای آینده نتیجه اعلام شود.رئیس اتاق بازرگانی ایران 
گفت: دولتی ها شاهد گرفتاری هایی که از این بابت متوجه 
بخش خصوصی شده، هستند و در این زمینه کمک می کنند 

تا توسعه صادرات کشور محقق شود.

صادرات تا سقف یک میلیون دلار از رفع تعهد ارزی
 معاف می شود

در راستای کاهش وابستگی به واردات وحمایت از تولید 
محصولات اساسی طی ابلاغ وزارت جهادکشاورزی 
مقرر شد دانه های روغنی کشور شامل کلزا، گلرنگ، 
سویا، آفتابگردان و کاملینا توسط بخش خصوصی 
خریداری شود.در راستای کاهش وابستگی به واردات 
دانه های روغنی و حمایت از تولید محصولات اساسی 
در کشور طی ابلاغ وزارت جهاد کشاورزی در سال 
جاری مقرر شده دانه های روغنی کشور شامل کلزا، 
بخش  توسط  کاملینا  و  آفتابگردان  سویا،  گلرنگ، 
بزرگترین  که  آنجایی  شود.از  خریداری  خصوصی 
دغدغه چند سال اخیر کشاورزان کلزاکار در خوزستان 
که مهم ترین استان تولیدکننده کلزا شناخته می شود 

موضوع تحویل و پرداخت مطالبات کشاورزان است در 
سال جاری با سیاست های وزارت جهاد کشاورزی به 
نظر می رسد این مشکل مرتفع گردد.کیوان فرهنگ 
آسا یکی از کارشناسان حوزه دانه های روغنی در این 
خصوص گفت: با همفکری سازمان جهاد کشاورزی 
خوزستان ۳۰ مرکز خرید در مناطق استان فعال شده 
و عملیات تحویل محصول از کشاورزان از ۱۷ فروردین 

آغاز شده است.
وی میزان خرید دانه از کشاورزان را تا کنون ۷۵۰۰ 
در  خرید  میزان  بیشترین  که  کرده  عنوان  تن 
شهرستان شوش با ۲۷۰۰ تن، بهبهان با ۱۲۰۰ تن، 
کرخه ۱۱۰۰ تن و دزفول با ۴۵۰ تن در رده چهارم 

است.پیش بینی می گردد بیش از ۶۰ هزار تن دانه کلزا 
از کشاورزان خوزستانی خریداری شده و از این حیث 

در کشور مقام نخست را کسب نماید.
همچنین گفتنی است؛ قیمت خرید تضمینی کلزا به 
ازای هر کیلو دانه خالص ۳۵ هزار تومان از سوی دولت 
ابلاغ گردیده است.استان خوزستان از کانون های تولید 
دانه کلزا در کشور بوده و معمولاً نخستین استانی است 
که برداشت دانه در آن آغاز می شود. دانه کلزا دانه ای 
صنعتی و فسادپذیر بوده که ضرورت دارد به محض 
تحویل به کارخانه مقصد ارسال گردد. انتظار می رود 
با عملکرد مناسب، سطح زیر کشت این محصول سال 

آینده افزایش یابد.

برداشت  و خرید دانه کلزا توسط بخش خصوصی آغاز شد

قانون برنامه هفتم توسعه به زودی به 
دولت ابلاغ می شود

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: برنامه هفتم به زودی 
نهایی شده و برای اجرا به دولت ابلاغ می شود.داوود منظور 
رئیس سازمان برنامه و بودجه در نشست خبری سخنگوی 
اقتصادی دولت با تقدیر از بخش نیروهای مسلح و دفاعی کشور 
که حماسه مهم را خلق کردند، گفت: این پیام قاطع از سوی 
نیروهای مسلح به رژیم صهیونیستی داده شد که در مقابل 
هر گونه تعدی، پاسخ کوبنده ای را دریافت خواهند کرد.وی 
در ادامه افزود: قانون برنامه هفتم در سال گذشته پس از ارائه 
لایحه از سوی دولت، در مجلس نیز مورد تصویب قرار گرفت و 
پاره ای از اختلاف نظرها بین شورای نگهبان و مجمع تشخیص، 
هیأت عالی نظارت و مجلس شورای اسلامی باقی بود که بخش 
عمده ای از آنها تا پایان سال رفع شد.منظور اضافه کرد: فکر 
می کنم که بخش کوچک باقیمانده نیز در روزهای آینده نهایی 
شده و ما در ابتدای سال جاری، قانون برنامه ۵ ساله پیشرفت را 
رسماً دریافت و شروع کنیم.منظور با اشاره به تغییر رویکردهای 
دلیل  به  تغیرها  این  گفت:  هفتم  برنامه  قانون  در  داده  رخ 
پیشرفت و رشد اقتصادی بالا در ۵ سال آینده است که بعد از 
ابلاغ قانون، ظرفیت های جدید وتغییر رویکردها دربرنامه هفتم 
نسبت به برنامه های گذشته راتبیین خواهیم کرد.وی ادامه داد: 
محتوای برنامه هفتم دربودجه سال ۱۴۰۳ لحاظ شده است؛ 
به این معنا که آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی تغییر 
کرده وبودجه دو مرحله ای شده است؛ به نحوی که دولت در 

زمان بندی لازم هر دو بخش را ارائه کرد.
منظور گفت: بخش اول درانتهای آبان ماه ارائه شد ولی با توجه 
به اینکه رسیدگی به بودجه در مجلس، در شورای نگهبان 
ومجمع تشخیص طولانی شد، ما در روزهای آخر سال یعنی 
دقیقاً در ۲۷ اسفندماه، شاهد این بودیم که قسمت اول قانون 
که احکام، تبصره، جداول کلان وسقف های درآمد و هزینه به 
دولت ابلاغ شد.معاون رئیس جمهور تصریح کرد: ماده ۱۸۱و 
۱۸۲ مجلس دولت رامکلف کرده که ده روز پس ازدریافت 
لایحه بخش دوم را ارائه کند که با توجه به تعطیلات نوروز، 
دولتمردان مشارکت کردند ودر اولین روزی که مجلس شروع 
به کار کرد یعنی در ۱۹ فروردین، بخش دوم لایحه بودجه را 
تقدیم و اعلام وصول انجام شد.معاون رئیس جمهور در ادامه 
اظهار کرد: رسیدگی به بخش دوم با سرعت در مجلس انجام 
شده و کمیسیون های مجلس این هفته جلسات را برگزار کردند 
و امروز هم کمیسیون تلفیق بودجه، تشکیل خواهد شد و امروز 
و فردا در این کمیسیون، رسیدگی نهایی شده و در صحن 
رسیدگی کامل خواهیم کرد و شامل ابلاغ بخش دوم بودجه 
خواهیم بود.وی افزود: با توجه به آنچه در قانون بودجه به دولت 
تکلیف شده بود و بر اساس مفاد و محتوای قانون بودجه و 
ضرایب حقوقی و افزایش حقوق، اجرای قانون بودجه از ابتدای 
سال آغاز شده است و بر اساس جداول سال گذشته پرداخت ها 
انجام شده و با ابلاغ جداول قانون بودجه در بخش دوم، این 
ارقام را به صورت قطعی ثبت خواهیم کرد.رئیس سازمان برنامه 
و بودجه تصریح کرد: یکی از مطالبات مهم مردم اعتبارات 
بهتر و بیشتر برای بخش فرهنگ، جوانان و ورزش است که 
سعی شده در بودجه سال جاری به خوبی مدنظر قرار گیرد که 
اعتبارات این بخش ۴۵ درصد رشد یافته است؛ در حالیکه رشد 
بودجه دولت، صرفاً ۲۳ درصد بوده است و با توجه به اهمیت 
این بخش، توجه بیشتری صورت گرفته است و فقط بخش 
ورزش از ۸ همت به ۱۶ همت رشد کرده است که دو برابر شده 
است.وی گفت: در بخش سلامت شاهد تحول قابل توجهی 
هستیم به نحوی که اعتبارات این بخش با ۳۰ درصد رشد به 
۴۰۹ همت افزایش یافته است که به طور مشخص ۲۵ هزار 
نیروی جدید کادر درمان امسال استخدام خواهند شد و ۱۸۰۰ 
عضو هیأت علمی جدید در دانشگاه های علوم پزشکی جذب 
و ۴,۰۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل کادر درمان و دانشگاه ها 
اعتبار اختصاص یافته است؛ ضمن اینکه ۳,۵۰۰ تومان اعتبار 
برای تغذیه بخش کادر درمان بودجه دیده شده است.منظور 
افزود: دستیاران تخصصی در حوزه پزشکی با تنگنا مواجه بوده 
اند که برای سال جاری ۳ همت منابع اختصاص یافته است که 
این اولین باری است که ما عملاً منابعی را پیش بینی کرده 
ایم که دانشگاه های علوم پزشکی بتوانند به دستیاران کمک 
هزینه و منابع پژوهانه اختصاص دهند؛ ضمن اینکن ۱,۵۰۰ 
میلیارد تومان برای مناطق محروم حق ماندگاری و مقیمی در 
نظر گرفته ایم که برای پزشکان انگیزه لازم برای ماندگاری در 
این مناطق ایجاد شود.معاون رئیس جمهور با بیان اینکه منابع 
بخش پژوهش را از بخش درمان جدا کرده ایم، گفت: ۴ همت 
نیز برای خرید راهبردی بهداشت و درمان از بخش خصوصی 
اختصاص یافته است و فکر می کنیم امسال در بخش بهداشت 
و درمان شاهد رویکرد جدیدی در خدمت رسانی بیشتر و جلب 

رضایت بیشتر در مردم باشیم.

از  استفاده  با  گفت:  راه وشهرسازی  وزیر  معاون 
درصدی   ۴۰ تخفیف های  مردمی  ظرفیت های 
برای اجرای طرح های کلید به کلید برای متقاضیان 

بافت های فرسوده در نظر گرفته ایم.
 محمد آیینی معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه  بیش از ۱۶۷ هزار هکتار بافت فرسوده در 
سراسر کشور وجود دارد گفت: حدود ۲ میلیون و 
۷۰۰ هزار بنای ناپایدار در بافت های فرسوده وجود 
دارد که جمعیتی افزون بر ۱۰ میلیون نفر هم در 
آن زندگی می کنند.وی افزود: بیش از ۱۰۰ هزار 

واحد بنای ناپایدار در این محدوده ها وجود دارد که 
باید هر چه سریع تر نوسازی شوند.آیینی با بیان 
اینکه  امسال هم که به نام جهش تولید با مشارکت 
مردم نام گذاری شده است بنا داریم میزان مشارکت 
خود مردم و سازندگان  را در نوسازی بافت های 
مشارکت های  با  گفت:  دهیم  افزایش  فرسوده 
مردمی در قالب طرح شهید باکری یک افزایش ۵۰ 
درصدی را در اجرای نوسازی بافت های فرسوده  
شاهد خواهیم بود که با این اقدام ۱۵۰ هزار واحد 
با مشارکت مردم نوسازی خواهند شد.معاون وزیر 

راه و شهرسازی گفت: برای به سرانجام رسیدن 
این طرح، طرح های تشویقی مثل کاهش صدور 
پروانه از ۸ ماه به ۲ ماه؛ تخصیص ۵۰ درصدی به 
سازندگان و ارائه تسهیلات بانکی به مردم در نظر 

گرفته شده است.
وی همچنین از اجرای طرح کلید به کلید و کلید 
به زمین، امسال خبر داد و افزود: مردم در صورت 
اعلام آمادگی می توانند مسکن خود را با یک زمین 
معاوضه کنند که شامل تخفیف ۴۰ درصدی هم 

خواهند شد.

معاون وزیر راه وشهرسازی خبرداد:

ارائه تخفیف ۴۰ درصدی برای اجرای طرح کلید به کلید

 جزئیات تسهیلات ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومانی اشتغال در ۱۴۰۳

کنون حدود  تا  دولت سیزدهم  ابتدای  از  کار گفت:  وزارت  اشتغال  معاون 
۱۶۰هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پرداخت شده است. برای سال 
اشتغال  تسهیلات  پرداخت  ظرفیت  تومان  میلیارد  حدود ۲۰۰هزار   ۱۴۰۳
دیده شد.محمود کریمی بیرانوند, معاون اشتغال وزارت کار،درباره آمار بازار 
کار گفت:مطابق آخرین آمار مرکز آمار که درباره زمستان ۱۴۰۲ است , نرخ 
بیکاری به کمترین میزان خود در سال های اخیر رسیده است.وی با اشاره به 
اینکه نرخ بیکاری سال ۱۴۰۲ به 8,۱ درصد رسید که کمترین نرخ بیکاری 
سالانه در دهه های اخیر است گفت: خالص اشتغال ایجادی در سال گذشته 
775هزار نفر است و نرخ مشارکت اقتصادی با افزایش چهار دهم درصدی 
به ۴۱,۳درصد رسیده است.معاون وزیر کار در ادامه از کاهش ۱,۲درصدی 
اشتغال  نرخ  درصدی  دهم  هشت  کاهش  فارغ التحصیلان،  بیکاری  نرخ 
ناقص، کاهشی۱,8 درصدی نرخ بیکاری جوانان و کاهش نرخ بیکاری در 
۲5استان خبر داد. همچنین نرخ بیکاری فارغ التحصیلان کاهش بوده است و 
به عدد ۱۱,8درصد رسیده است.معاون اشتغال وزارت کار افزود: نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان با وجود روند کاهشی در چند فصل اخیر همچنان مطلوب 
نیست. امیدواریم که فاصله این نرخ از نرخ بیکاری کل را در سال ۱۴۰۳به 
کمتر از ۲درصد برسانیم.کریمی بیرانوند اظهار داشت: وعده ایجاد ۱میلیون 
فرصت شغلی در سال ۱۴۰۲ مطابق آمار سامانه رصد رقم خورده است.این 
آمار نشان دهنده این است که بازار کار در سال گذشته درخشان بوده است 
و جزو بهترین سال های اشتغالی دهه های اخیر محسوب می شود. معاون 
اشتغال وزارت کار بیان کرد: توسعه روابط با همسایگان, نرخ رشد اقتصادی 
مثبت و پیوسته, رونق اقتصاد بدون توجه به متغیرتحریم,تقسیم بندی تعهد 
استانی و نظارت سختگیرانه بر اشتغال ایجادی کشور, احیای واحدهای راکد 
و نیمه فعال از سوی استانداران, تسهیل مجوزهای کسب و کار از جمله 
مهمترین اقدامات در بازار کار بوده است. وی گفت:برای سال ۱۴۰۳, تقسیم 
بندی تعهد اشتغال استانی انجام شده است,از ابتدای دولت سیزدهم تا کنون 
حدود ۱۶۰هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پرداخت شده است. قانون 
بودجه ابلاغ شده است و برای سال ۱۴۰۳ حدود ۲۰۰هزار میلیارد تومان 
ظرفیت پرداخت تسهیلات اشتغال هم دیده شده است. امیدواریم در سال 
۱۴۰۳ بخش زیادی از آن عملیاتی شود. کریمی بیرانوند اظهار داشت: بخشی 
از تعهدات اشتغال سال ۱۴۰۲ هنوز باقی مانده است. هدفگذاری برای اشتغال 
در سال ۱۴۰۳ ایجاد یک میلیون شغل را داریم,  به استانداران ابلاغ شده است. 
فرآیند نظارت بر آن از اول اردیبهشت ماه آغاز می شود. معاون اشتغال وزارت 
کار درباره اشتغال فارغ التحصیلان گفت: تفاوت امسال ما در تقسیم بندی 
اشتغال استانداران این است که سهم اشتغال فارغ التحصیلان را اعلام کرده 
ایم.می بایست ۲5درصد از کل اشتغال ایجادی سال ۱۴۰۳به فارغ التحصیلان 
تعلق بگیرد. تقسیم بندی استانی این موضوع اعلام شده است. ابزارهای مالی 
مانند تقویت صندوق ضمانت توسعه تعاون,آموزش های فنی و حرفه ای و 
همکاری درباره بورس تحصیلی و تقویت شرکت های دانش بنیان را به 

صورت ویژه دنبال خواهیم کرد.  

رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد با 
بیان اینکه ۲5 اردیبهشت تاریخ قانونی برای تبدیل همه 
پروانه های کسب به شناسه یکتا است، گفت: پس از این 
و  دولتی  خدمات  قطع  شاهد  تدریجی  صورت  به  تاریخ 
حکومتی به واحدهای صنفی بدون شناسه یکتا خواهیم 
بود.امیر سیاح رئیس مرکز  ملی مطالعات پایش و بهبود 
محیط کسب و کار وزارت اقتصاد، در پاسخ به سوالی در 
خصوص صدور تنها ۳۰۰ هزار شناسه یکتا برای حدود دو 
میلیون واحد صنفی دارای پروانه و امکان تمدید بازه در نظر 
گرفته شده در صورت عدم دریافت شناسه توسط تعداد 
تاریخ  ماه  اردیبهشت  گفت: ۲5  اصناف  از  توجهی  قابل 
تعیین شده در قانون است و نمی توان آن را تمدید کرد. 
علت این است که در قانون زمان دقیق تعیین شده است.

وی در خصوص راهکار پیش بینی شده گفت: قرار است تا 
پس از این تاریخ به صورت تدریجی شاهد قطع خدمات 
دولتی و حکومتی به واحدهای صنفی بدون شناسه یکتا 

باشیم. علت ایجاد محدودیت تدریجی این است که ما قصد 
ایجاد نارضایتی نداریم بلکه می خواهیم مردم را نسبت به 
دریافت شناسه یکتا ترغیب کنیم.سیاح در بخش دیگری از 
صحبت های خود گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۱ یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار پروانه کسب به شناسه یکتا تبدیل شده است. 
امیدوار هستیم که در بازه حدود ۴ هفته باقی مانده سایر 
میلیون واحد  مانده که حدود دو  باقی  پروانه های کسب 

هستند نیز شناسه یکتای خود را دریافت کنند.
دو دلیل فرآیند سخت دریافت مجوز جایگاه های 

سوخت
وی در پاسخ به سوالی در مورد علت عدم تسهیل صدور 
درخواست های مجوز ایجادجایگاه های سوخت جدید گفت: 
دارند که سبب شده  جایگاه های سوخت شرایط خاصی 
تا هیئت مقررات زدایی بپذیرد مراحل دریافت مجوز آنها 
سخت باقی بماند. یک مسئله این است که شرکت نفت 
می گوید بیشتر از ظرفیت تولید در حال توزیع هستیم و 

اگر  که  است  این  دیگر  نشود.بحث  ایجاد  جدید  جایگاه 
جایگاه جدیدی ایجاد شد باید نظارت انجام شود تا شاهد 
قاچاق سوخت نباشیم. عزیزان شرکت پالایش و پخش 
قول دادند تا خرداد ماه معیارهای تشخیص صدور مجوز 
جدید را سامانه ای کنند. تا کنون معیارها مشخص بود اما 

توسط کارشناس بررسی می شد.
اهمال کاری دستگاه ها در اتصال به درگاه ملی 

مجوزها ادامه داد
رئیس مرکز  ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب و 
کار وزارت اقتصاد در مورد مجوزهایی که هنوز به درگاه 
ملی مجوزها متصل نشده اند، مانند ۱۳ مجوز حوزه میراث 
خود  وظایف  انجام  در  دستگاه ها  برخی  گفت:  فرهنگی، 
اهمال کاری می کنند. امیدوار هستیم کار به برخورد کشیده 
نشود و این دستگاه ها به احترام شعار سال، دستور رئیس 
جمهور و کارآفرینانی که در این شرایط به تلاش های خود 

ادامه می دهند عقب ماندگی خود را جبران کنند.

 اعمال تدریجی محدودیت دریافت خدمات برای اصناف 
بدون شناسه یکتا

 مقاومت مدیران وزارت جهاد برای جلوگیری از تخلف در واردات ذرت
یک مقام مسئول در وزارت جهاد کشاورزی گفت: به دلیل عدم طی شدن مسیر قانونی برای واردات ذرت شرکت بازرگانی تعاونی های کشاورزی، هیچ مجوزی برای تخلیه و ترخیص محموله ذرت این شرکت صادر نشده است. در پی انتشار مطلبی با 
عنوان »هشدار به وزیر جهاد کشاورزی درباره تخلف احتمالی در واردات ذرت « یک مقام مسئول در وزرات جهاد کشاورزی به فود پرس، گفت: شرکت واردکننده بدون ثبت سفارش اقدام به واردات ذرت کرده است که به دلیل طی روند غیرقانونی برای 

واردات، وزارت جهاد کشاورزی هیچ مجوزی برای ترخیص و تخلیه آن صادر نکرده است و طبق قانون در صورت تخلیه این کالا در بنادر کشور، ذرت وارداتی مصداق کالای قاچاق بوده و با آن بر اساس ضوابط برخورد می شود.
وی افزود: به رغم فشارهای فراوان به وزارت جهاد کشاورزی برای سرپوش گذاشتن این امر و صدور مجوزها برای واردات و ترخیص این ذرت ها، خوشبختانه بخشی از دولت و مدیران وزارت جهاد کشاورزی با مقاومت زیاد مانع عملی شدن این تخلف 

و دادن رانت شده اند.

عضو شورای ملی زعفران ایران گفت: بازارهای صادراتی 
به دلیل  را  بودیم  آماده کرده  با زحمت  که سال ها پیش 
عدم مدیریت در تولید، برداشت و صادرات دو دستی تقدیم 
افغانستان و برخی کشورهای دیگر کردیم.علی حسینی، با 
بیان اینکه در گذشته تولید کننده بیش از ۹۰ درصد زعفران 
دنیا بودیم، گفت: در حال حاضر اما این درصد کمتر شده و 
حتی کمتر نیز خواهد شد، زیرا تولید زعفران به دلیل عدم 
آموزش های درست در کاشت، داشت و برداشت کاهش 
یافته و قیمت آن نسبت به 5 ماه گذشته حدود ۴ برابر بیشتر 
شده است.وی ادامه داد: درست است که افزایش قیمت 

ممکن است تا جایی به نفع تولیدکننده باشد، اما در یک 
نقطه ای بازارها و مشتریان خود را از دست می دهیم.

تولیدکنندگان قدری وارد میدان شده اند
عضو شورای ملی زعفران ایران اضافه کرد: تصور می کنیم 
تولیدکننده اول زعفران در دنیا هستیم؛ ولی هند، یونان، 
مراکش، اسپانیا هم وارد عرصه شده و تولیدکنندگان قدری 
هستند. افغانستان نیز از دیگر تولیدکننده های زعفران به 

شمار می رود.
زعفران ایران به اسم کشورهای دیگر صادر 

می شود

وی در ادامه با اشاره به اینکه زعفران ایران از کشور خارج 
می شود و سپس با اسم کشورها دیگر مجددا صادر می 
شود، گفت: افغانستان کمتر از ۲۰ تن زعفران تولید می کند 
ولی حدود 7۰ تن صادرات دارد. این یعنی زعفران ما به آنجا 
می رود و سپس بسته بندی شده و از آنجا صادر می شود.

به گفته وی عمده ترین وارد کننده زعفران ایران، افغانستان 
و سپس امارات، اسپانیا و چین است. این یعنی بازاری که 
سال ها پیش با زحمت آماده کرده بودیم دو دستی تقدیم 
افغانستان شد و آنها نیز به هند، عربستان و آمریکا صادر 

می کنند.

عضو شورای ملی زعفران ایران:

بازارهای صادراتی زعفران را دو دستی تقدیم افغانستان کردیم
*موانع صادراتی برداشته شود
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گروه هنری: در طول چند دهه گذشته فیلم های محدودی از جمله 
»عقاب ها«، »حمله به اچ ۳«، »منصور« و ... درباره رشادت های 
خلبانان در دوران جنگ تحمیلی ساخته شده است که »آسمان غرب« 

یکی از آن هاست.
به نویسندگی و کارگردانی محمد  فیلم سینمایی »آسمان غرب« 
مردمت  »برای  شعار  با  والی نژاد  حبیب  تهیه کنندگی  و  عسگری 
بجنگ!« به چرخه اکران نوروزی اضافه شده است. این فیلم سینمایی 
برشی از زندگی شهید علی اکبر قربان شیرودی از خلبانان رشید جنگ 
تحمیلی را در روزهای آغازین جنگ و حمله عراق به غرب کشور به 
تصویر می کشد. به بهانه اکران این فیلم سینمایی سمیرا افتخاری 
منتقد و روزنامه نگار در یادداشتی به فیلم هایی که با موضوع نیروی 

هوایی و خلبانان برومند ایرانی ساخته شده، پرداخته است.
در این یادداشت آمده است:»صدام در یکی از سخنرانی های خود 
در آغاز جنگ تحمیلی اعلام کرد، در روز اول خرمشهر، روز سوم 
خوزستان و هفته بعد تهران را تصرف خواهد کرد؛ و اگر نیروی هوایی 
ارتش نبود، این پیش بینی صدام محقق شده بود.« این صحبت های 
امیرسرتیپ خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران است.در طول هشت سال جنگ تحمیلی و دفاع مقدس 
نیروی هوایی نقش بسیار مهمی ایفا کرد و در طی این مدت نیز 
بخواهیم  اگر  دقیق تر  تقدیم کرد،  را  بسیاری  خلبانان  و  فرمانده ها 
بگوییم در شش ماهه اول جنگ تحمیلی بیش از ۱۰۰ خلبان به 
شهادت رسیدند و در طول هشت سال نیز ۲۵۰ خلبان نیروی هوایی 
ارتش شهید شدند؛ ۳۲ خلبان در طول اسارت در عراق مفقودالاثر 
شدند و صدام از ارائه اسامی آن ها به صلیب سرخ امتناع کرد.در همین 
چند خط اهمیت نیروی هوایی به وضوح مشخص است، اما سوال 
اینجاست ما به عنوان مخاطبان و مردم تا چه اندازه با این شهدا و 
رشادت هایی که انجام دادند آشنا هستیم؟ این از خودگذشتگی و ایثار 
جوانان وطن که هرکدام اگر بودند تا الان اتفاقات مهمی را در صنعت 
هوایی کشور رقم زده بودند می شناسیم؟ متأسفانه غیر از این که نام 
چندتن از آنها همچون شهید بابایی، شهید ستاری، شهید شیرودی 
به واسطه ساخت سریال و اثر سینمایی بیش از همه شنیده شده است 
و یا نامشان روی پل ها و اتوبان ها گذاشته شده است، آشنایی بیشتری 
نداریم و صنعت سینما در این زمینه به شدت کم کاری کرده است.اگر 
به واقع می خواستیم روی این افراد تمرکز داشته باشیم، باید تاکنون 
۲۵۰ فیلم در گونه دفاع مقدس با موضوع خلبانان و رشادت هایشان 
در آرشیو سینمای ایران دیده می شد، اما با یک جستجوی ساده به نام 
تنها چند فیلم بر می خوریم که از تعداد انگشتان دو دست هم کمتر 
هستند. سخت بودن ساخت آثاری از این دست، نبود امکانات و عدم 
هماهنگی شاید از جمله مواردی باشد که کمتر فیلمسازی ریسک 
کرده و به سراغ ساخت آثار هوایی برود، اما نسل فیلمسازان جوان 
با وجود آنکه این دوران را تجربه نکرده اند، هراز گاهی علاقه مندی 
خود را به این عرصه نشان داده و به سراغ این موضوعات رفته و دل 
به دریا می زنند تا شاید فیلم های بیشتری در این حوزه ساخته شوند، 
همانطور که محمد عسگری در دومین تجربه فیلمسازی خود به سراغ 
این موضوع رفت و فیلم سینمایی »آسمان غرب« را ساخت که این 
روزها روی پرده سینماهاست. هرچند او نیز به دنبال همان نام های 

آشنا رفت، اما روایتی تازه از زندگی این شهدا را به نمایش گذاشت. به 
همین بهانه نگاهی داریم به برخی آثار سینمایی که با موضوع نیروی 

هوایی و خلبانان رشید اسلام ساخته شده اند.
»عقاب ها«

نخستین تجربه فیلمسازی در حوزه دفاع مقدس با موضوع خلبانان 
را ساموئل خاچیکیان در سال ۶۳ با »عقاب ها« رقم زد، فیلمی که 
همچنان در صدر آمار فروش فیلم های سینمای ایران قرار دارد. فیلم 
که براساس یک داستان واقعی ساخته شده است درباره اتفاقی است 
که برای خلبان یدالله شریفی راد رخ داد؛ در جنگ ایران و عراق 
یک هواپیمای ارتش ایران، پس از انجام مأموریتی در خاک عراق، 
مورد حمله عراقی ها قرار می گیرد و در کردستان عراق سقوط می کند. 
خلبان با چتر نجات فرود می آید. گروهی از نظامیان در پی دستگیری 
انجام  برای  که  ایرانی  تکاور  یک  کمک  به  خلبان  اما  هستند  او 
مأموریتی با لباس مبدل وارد کردستان عراق شده، نجات می یابد. 
سعید راد، جمشید هاشم پور، زری برومند، شهاب عسگری و رضا 

رویگری از جمله بازیگران این فیلم هستند.
»حمله به اچ ۳«

۱۰ سال بعد در سال ۷۳ شهریار بحرانی فیلم »حمله به اچ ۳« را 
ساخت که جزو افتخارات دوران دفاع مقدس است. داستان فیلم درباره 
نیروی هوایی عراق است که جهت محافظت از هواپیماهای نظامی 
ایران، به  از  را به دورترین نقطه  آنها  ایران،  برابر حملات  خود در 
نزدیکی کشور اردن، در سه پایگاه که به نام اچ ۳ شناخته می شدند 
اسلامی  جمهوری  هوایی  نیروی  دیگر  سویی  از  می کند.  منتقل 
را  عملیاتی  عراق،  هوایی  نیروی  تقویت  از  جلوگیری  برای  ایران، 
طراحی می کند که در طی آن هشت فروند جنگنده فانتوم با چند 
بار سوختگیری هوایی به پایگاه دشمن می رسند و ضربه سنگینی را 
به دشمن وارد می کنند. جعفر دهقان، محمد کاسبی، فرامرز شهنی، 

حسین یاری و حسن عباسی در این فیلم ایفای نقش کردند.
»دایره سرخ«

یک سال بعد و در سال ۷۴ جمال شورجه سراغ ساخت »دایره سرخ« 
رفت. شورجه نیز به سراغ روایت یکی از خلبانان دفاع مقدس رفت. 
فیلم داستان یک خلبان هواپیمای جنگی است که پس از عملیاتی 

در خاک عراق، گلوله ای به او اصابت می کند. او هم زمان با فعالیت در 
نیروی هوایی با خانواده همسرش نیز در تقابل است. فرامرز قریبیان، 
آقاربی،  رضا  و  شاهنده  پریسا  کاسبی،  محمد  شجاع کاوه،  اردلان 

بازیگران این فیلم را تشکیل دادند.
»خلبان«

از سال ۷۶ کم کم نام ها در آثار سینمایی واقعی شدند. اولین گام را 
نیز شورجه با ساخت فیلم »خلبان« درباره شهید خلبان عباس دوران 
رقم زد. فیلم با ترورهای ناکام او توسط دشمن آغاز می شود، در حالی 
که شهید دوران سرپرستی عملیات دشواری را بر فراز خاک بغداد به 
عهده دارد. او همراه با یک اسکادران شامل ۱۰ هواپیمای جنگنده به 
بغداد حمله می کند. علی دهکردی، جعفر دهقان، نگین صدق گویا، 
اصغر محبی، هوشنگ توکلی، علی رامز از جمله بازیگران این فیلم 

سینمایی هستند.
»پرواز خاموش«

سال ۷۷ عبدالحسین برزیده به سراغ ساخت فیلم سینمایی »پرواز 
خاموش« رفت. فیلم داستان نجات یک هواپیمای نظامی از تیررس 
دشمن است. عباس، خلبان یک هواپیمای جنگی سوار بر جنگنده ای 
که دوربین هایی روی آن سوار شده است، برای شناسایی موقعیت 
دشمن به آن سوی مرزها می رود که هنگام برگشت، دشمن هواپیما 
را هدف قرار می دهد. حسین یاری، بهمن دان، مجید مشیری، مجید 

زارع کار و فرید کشکولی بازیگران اصلی این فیلم سینمایی هستند.
»منصور«

از سال ۷۷ دیگر هیچ خلبانی روی پرده نقره ای سینما دیده نشد، تا 
این که در نهایت سیاوش سرمدی در سال ۱۳۹۹ به سراغ ساخت 
فیلم سینمایی »منصور« رفت که روایتی متفاوت از تیمسار ستاری 
بود. تیمسار ستاری با جدیت به دنبال هواپیماهای جنگی است تا 
بتواند رزمنده ها را تجهیز کند. در ابتدا آن ها با کارخانه ساخت هواپیما 
همکاری می کردند و صرفاً قطعات وارد شده از خارج از کشور را مونتاژ 
می کردند. اما این کارخانه با کارشکنی هایش باعث کند شدن و حتی 
توقف کار آن ها و نرسیدن هواپیماها به خلبانان ارتش شده بود. تیمسار 
ستاری و تیمش ابتدا برای وارد کردن چند هواپیمای جنگی اقدام 
کردند که به خاطر حمله آمریکایی ها به هواپیماها و بمباران آن ها، با 

شکست مواجه شد. در نهایت تیمسار ستاری به تیمش دستور داد که 
با داشته ها و دانش خودشان قطعات مورد نیاز هواپیماها را در یکی از 
سوله های ارتش، تولید کنند. در ابتدا هیچ کس به تصمیم او اطمینان 

نداشت و آن ها این کار را غیرممکن می دانستند، اما...
مهدی  نعیمی،  حمیدرضا  نسب،  زمانی  علیرضا  قصابیان،  محسن 
کوشکی، لیندا کیانی، سید جواد هاشمی، قاسم زارع و اتابک نادری از 

جمله بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
»۲۸۸۸«

کیوان علی محمدی در سال ۱۴۰۰ به سمت نوعی دیگر از روایت از 
خودگذشتگی خلبانان عباس دوران و محمود اسکندری رفت. او در 
فیلم »۲۸۸۸« تنها با صداها پیش رفت، در حالی که بیژن افسر کنترل 
شکاری در اتاق تاریک عملیات در انتظار بازگشت عباس دوران و 
محمود اسکندری دو خلبان هواپیماهای اف ۴ است که برای بمباران 
به بغداد حمله کرده اند، بیژن برای لو نرفتن عملیات، باید سکوت 

رادیویی را حفظ کند.
هادی حجازی فر، حمیدرضا پگاه، حامد کمیلی، کامبیز دیرباز، امین 
حیایی، سام درخشانی، کوروش تهامی، احمد مهران فر، رضا یزدانی، 
کامران تفتی، سعید چنگیزیان، رامین ناصرنصیر، کاظم سیاحی از 

جمله بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
»آسمان غرب«

به نظر می رسد با تغییر سده، فیلمسازان نیز دچار تغییر و تحول شده اند 
و به سراغ ساخت آثاری با نام و یاد شهیدان می روند. محمد عسگری 
به سراغ ساخت  این فیلمسازان است که در سال ۱۴۰۲  از جمله 
»آسمان غرب« رفت؛ فیلمی درباره شهید علی اکبر قربان شیرودی. 
هرچند پیش از این در سریال »سیمرغ« روایتی متفاوت از زندگی این 
شهید والامقام و همرزمش شهید کشوری را شاهد بودیم اما عسگری 
تلاش کرده است تا وجوه دیگری از شهید شیرودی و همرزمانش 
را به نمایش بگذارد.فیلم به روزهای آغازین جنگ و حضور پررنگ 
حمیدرضا  ادبیان،  حسین  شهیدان  دوستانش  و  شیرودی  شهید 
سهیلیان و حسین همدانی می پردازد. شهید شیرودی در اوایل جنگ و 
زمانی که ارتش بعث با سه لشکر وارد خاک ایران شد، در کنار مردم 
ایستادگی کرد و با همکاری همرزمان خود و مردم کرمانشاه اجازه 
امیرحسین  نداد. میلاد کی مرام،  ایران را به دشمن  تصرف خاک 
آرمان، آرمین رحیمیان، نادر فلاح، کریم امینی، روح الله زمانی و … 
ایفاگر نقش شهید شیرودی و همرزمانش در این فیلم هستند. فیلم 
توسط سازمان سینمایی سوره و بنیاد سینمایی فارابی تولید شده و این 
روزها با شعار »برای مردمت بجنگ« بر پرده سینماها دیده می شود.

هرچند این تعداد اثر حق مطلب را درباره خلبانان شهید نیروی هوایی 
به درستی ادا نکرده است، اما هرکدام از این آثار در زمان خود جایگاه 
والایی داشتند و مخاطبان نیز از دیدن این فیلم ها بر پرده سینماها 
استقبال کردند. به نظر می رسد چه از همان دوران دهه شصت که 
امکانات تا این حد نبود چه امروز که به واسطه جلوه های ویژه بصری 
دست فیلمسازان از هر زمان دیگری باز است مخاطب، علاقه مند به 
تماشای قهرمانان وطنش بر پرده جادویی سینماست و این فرصتی 
است که فیلمسازان باید از آن بهره ببرند و نام این شهدا را بر پرده 

سینماها جاودانه نگه دارند./آروین موذن زاده

به بهانه اکران »آسمان غرب«؛

همه خلبانانی که بر پرده سینما نقش بستند حمید ابراهیمی بازیگر نقش شهید 
طهرانی مقدم شد

حسن  شهید  از  متفاوت  روایتی  »بی پایان«  فیلمبرداری 
به  شد.»بی پایان«  آغاز  ایران  موشکی  پدر  طهرانی مقدم 
کارگردانی ساسان فلاح فر با نمایش یکی از مهم ترین مقاطع 
زندگی شهید حسن طهرانی مقدم مقابل دوربین رفت.در این 
اثر حمید ابراهیمی نقش شهید طهرانی مقدم را ایفا می کند.»بی 
پایان« اقتباسی آزاد از یک ماجرای واقعی در رابطه با یکی از 
پروژه های مهم سرلشکر شهید حسن طهرانی مقدم است.این 
فیلم داستانی روایتی متفاوت از پدر علم موشکی ایران است 
می شود.»بی  فیلمبرداری  او  شهادت  محل  محدوده  در  که 
پایان« تولید مرکز هنری رسانه ای مدار است که بزودی در اخبار 

تکمیلی عوامل آن معرفی خواهند شد.

۳ خبر از فیلم کوتاه؛
»زنان لجمن« و »خروس« به آمریکا 

رفتند
فیلم کوتاه »زنانِ لجَمن« ساخته زیور حجتی به بخش مسابقه 
جشنواره بین المللی فولک آمریکا و فیلم کوتاه »خروس« به 
جشنواره بین المللی راه کوتاه سائوپائولو برزیل، راه یافتند.بخش 
فیلم کوتاه  میزبان  آمریکا  فولک  بین المللی  مسابقه جشنواره 
»زنانِ لجَمن« به نویسندگی و کارگردانی زیور حجتی است.
یازدهمین دوره این جشنواره با رویکرد توجه به فیلم هایی که 
با محوریت عدالت اجتماعی و حقوق بشر، توسط فیلم سازان 
قانون،  بین  رابطه  به  جهان،  سراسر  در  نوظهور  و  مستقل 
عدالت و جامعه به عنوان یک داستان بصری منحصر به فرد 
 )۲۰۲۴ )آوریل  ماه  فروردین  در  که  می پردازد  دارند،  توجه 
لجمن«  »زنان  کوتاه  می شود.فیلم  برگزار  نیویورک  شهر  در 
به تازگی در بخش مسابقه هشتمین جشنواره بین المللی فیلم 
Wicklow ایرلند که از ۲۳ تا ۲۸ مارس برگزار شد، حضور 
داشت. همچنین این اثر در بخش مسابقه هفتمین جشنواره 
بین المللی KALABURAGI هند نیز روی پرده رفت که 

این جشنواره از ۴ تا ۸ آوریل برگزار شد.
»خروس« به برزیل رفت

همچنین، فیلم کوتاه »خروس« به کارگردانی ژیلا محمدشاهی 
در سه  و  دارد  برزیل حضور  کوتاه سائوپائولو  راه  در جشنواره 
نوبت روی پرده خواهد رفت.این فیلم کوتاه در دومین حضور 
بین المللی به جشنواره Goldenshortfilm ایتالیا راه یافته 
و در بخش بهترین کارگردانان طلایی انتخاب شده بود و در 
حضور  نیز  بنگلادش   Cinemaking بین المللی  جشنواره 
داشته است. پنجمین دوره این جشنواره ۲۳ دسامبر برابر با ۲ 
دی  ماه، برندگان خود را شناخت.این فیلم همچنین در سومین 
حضور جهانی خود توانست برنده جایزه اصلی سیلور وینگز هند 
شود که فرش قرمز این جشنواره بزرگ، به زودی میزبان ژیلا 
محمدشاهی، نویسنده و کارگردان این فیلم خواهد بود تا جایزه 
اصلی بال نقره ای را به وی اهدا کنند.عوامل ساخت این اثر 
عبارتند از نویسنده، کارگردان و تهیه کننده: ژیلامحمدشاهی، 
مدیرفیلم برداری: امیررضا دهنادی، دستیار اول تصویر: مسعود 
ذاکری، نور: امیرهوشنگ امیرشکاری، صدابردار: کامران مبشری، 
طراحی و ترکیب صدا: بهنیا یوسفی، طراحی لباس و صحنه: 
امیررضا  تدوین:  اصغری،  صحنه:  دستیار  محمدشاهی،  ژیلا 
دهنادی، موسیقی: بهنیا یوسفی، طراح پوستر: ایزابل وای پچ، 
بازیگران: آرتین نورنصریان، هاجر اصغری و وجیهه عباسیان.

فیلم کوتاه »سرخ« به کارگردانی رضا اسماعیل پور با موضوع 
حیات  روی  تاثیر صنعت  درباره  نو  روایتی  با  حیوانات  حقوق 
حیوانات صحبت می کند.کارگردان فیلم »سرخ« فارغ التحصیل 
ایران است و  انجمن سینمای جوان  فیلمسازی  کارگردانی و 
۲ فیلمنامه دیگر به نام »آبی« و »سفید« نوشته است که در 
مراحل پیش تولید قرار دارند.عوامل فیلم کوتاه »سرخ« عبارتند 
از تهیه کننده و کارگردان: رضا اسماعیل پور، نویسندگان: رضا 
اسماعیل پور و امین عبدالوند، مدیر فیلمبرداری و نورپردازی امین 
عبدالوند، دستیار تصویر: عرفان میرزایی، دستیار کارگردان: علی 
شاه مرادی، بازیگر: دینا رضایی، طراح گریم: معصومه نوازنی، 
مجری گریم: ساحل فرجی، مدیر صحنه: کامیار علیمردانی، 

تدوین: امین عبدالوند، عکاس: امیرعلی احمدی.

»ده سالگی« به جشنواره انیمیشن 
انیماتسیه لهستان رفت

پویانمایی »ده سالگی« به کارگردانی فاطمه جعفری به بخش رقابتی به 
بخش رقابتی سیزدهمین جشنواره بین المللی انیمیشن انیماتسیه کشور 

لهستان راه پیدا کرد.
پویانمایی »ده سالگی« در ادامه حضورهای بین المللی خود در سیزدهمین 
جشنواره بین المللی انیمیشن انیماتسیه کشور لهستان در یک مجموعه 

۷۲ دقیقه ای برای مخاطبان بالای ۱۴ سال به نمایش گذاشته خواهد 
شد.

پویانمایی ۱۸ دقیقه ای »ده سالگی« قرار است با دیگر فیلم های انیمیشن 
هم گروهی خود که بالاترین رای از نگاه مخاطبان کسب خواهند کرد، 

به رقابت بپردازد.
این انیمیشن در سال ۲۰۲۳ در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
تولید شده است و تاکنون توانسته در بخش رقابتی جشنواره های زیادی 

حضور داشته باشد.
»ده سالگی« داستان پدر و پسری را روایت می کند که تنها در کلبه ای 

تک افتاده در جنگلی انبوه روزگار می گذرانند. پدر شکارچی است و روزی 
برای سرگرم کردن پسر، صیدی زنده برای او می آورد. صید که در ابتدا 
حکم بازیچه را برای پسر دارد باعث تغییری مهم در زندگی او می شود.

اولویت انتخاب فیلم ها برای این جشنواره آثاری است که راه حل های 
جسورانه، غافلگیر کننده، نوآورانه و کاربردهای برجسته تکنیک های 

سنتی را با انتخاب موضوع های جالب به تصویر کشیده اند.
سیزدهمین جشنواره بین المللی انیمیشن انیماتسیه )Animocje( در 
کشور لهستان از ۲۶ فروردین تا اول اردیبهشت ۱۴۰۳ مصادف با ۱۴ تا 

۲۰ آوریل ۲۰۲۴ در حال برگزاری است.

رحمان شجاعی:  براساس فراخوان سی ویکمین 
جشنواره ملی کتاب سال دانشجویی، دانشجویان 
مولف و مترجم تا ۱۵ اردیبهشت ۱۴۰۳ فرصت 
دارند آثار خود را به دبیرخانه جشنواره ملی کتاب 

سال دانشجویی ارسال کنند.
کتاب  ملی  جشنواره  سی ویکمین  فراخوان 
سال دانشجویی با هدف ایجاد نشاط علمی در 
فضای دانشگاهی کشور، شناسایی و حمایت از 
و  معرفی  اندیشه،  صاحب  و  نوقلم  دانشجویان 
تجلیل از ناشران فعال در زمینه آثار دانشجویی و 
تقویت روحیه تتبع و پژوهش در میان دانشگاهیان 

منتشر شد.

شرایط شرکت در جشنواره
تحصیلی  مقاطع  و  رشته ها  تمامی  دانشجویان 
دانشگاهی و طلاب سطوح مختلف می توانند آثار 
خود را به تعداد نامحدود و براساس شرایط ذیل 
در شش گروه اصلی شامل »فنی و مهندسی«، 
»علوم پایه«، »علوم انسانی«، »کشاورزی و منابع 
طبیعی«، »علوم پزشکی و دامپزشکی«، »هنر و 
معماری« و بخش »ویژه«  به دبیرخانه جشنواره 

ارسال کنند.
دانشجو  تحصیل  دوره  اساس همزمانی  براین   
با زمان چاپ و انتشار اثر، دارا بودن مشخصات 
عمومی کتاب برای اثر منتشرشده، داشتن اعلام 

وصول از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، انتشار 
کتاب در بازه زمانی ابتدای سال ۱۴۰۱ تا پایان 
۱۴۰۲، ثبت نام اینترنتی، ارسال دوجلد از کتاب به 
دبیرخانه و ارسال نسخه ای از متنِ زبان اصلی آثار 
ترجمه شده، از جمله شرایط شرکت در جشنواره 

ملی کتاب سال دانشجویی است.
همچنین دانش آموختگانی که حداکثر دوسال پس 
بازه زمانی  التحصیلی، کتاب خود را در  از فارغ 
فوق الذکر )۱۴۰۲-۱۴۰۱ ( به چاپ رسانده اند نیز 

می توانند در جشنواره شرکت کنند.
دبیرخانه  به  ارسال شده  الکترونیک  کتاب های 
جشنواره نیز باید دارای مجوز وزارت فرهنگ و 

بازگردانده  باشند.آثار دریافت شده  ارشاد اسلامی 
نخواهند شد و به آثار برگزیده ای که توسط بیش 
از یک نفر تألیف یا ترجمه شده اند، صرفاً یک 

جایزه تعلق خواهد گرفت.
نحوه مشارکت ناشران

 براساس این فراخوان، ناشران نیز می توانند آثار 
دانشجویی خود را به همراه فرم ثبت نام اینترنتی، 
به دبیرخانه جشنواره کتاب سال دانشجویی ارسال 
کنند. در آیین اختتامیه جشنواره از ناشرانی که 
داشته اند،  دانشجویی  آثار  نشر  در  اهتمام جدی 

تجلیل خواهد شد.
 بخش ویژه جشنواره

به موضوعات »اقتصاد دانش بنیان  این بخش   
و تولید ملی«، »ادبیات پیشرفت« و »مطالعات 
باید  علاقه مندان  دارد.  اختصاص  جمعیت«  
به  اینترنتی  سامانه  طریق  از  نام  ثبت  از  پس 
اثر  از اصل  آدرس www.isba.ir، دو نسخه 
را به همراه فرم ثبت نام اینترنتی به آدرس پستی 
انقلاب،  خیابان  تهران،   در  جشنواره  دبیرخانه 
ژاندارمری،  شهدای  خیابان  رازی،  فخر  خیابان 
پلاک ۷۲، صندوق پستی ۱۱۶۳-۱۳۱۴۵ سازمان 
ترویج مطالعه و نشر جهاد دانشگاهی ارسال کرده 
تلفن  شماره  با  بیشتر  اطلاعات  کسب  برای  و 

۶۶۹۵۲۷۲۷ تماس حاصل کنند.

اعلام آخرین مهلت ثبت نام در جشنواره کتاب سال دانشجویی

گفت:  سینمایی  فیلم های  صداگذار  یک  شجاعی:   رحمان 
صداگذاری فیلم های با تعداد کاراکتر ها بالا دشوار است و همین 

که دیالوگ ها به گوش شنونده برسند سخت ترین کار است.
جدیدترین ساخته حسین نمازی، با الگوبرداری کامل از فیلم 
قبلی این کارگردان ساخته شده است. شادروان؛ فیلم لوباجتی 
که توانست با فروش بسیارخوب خود، سودآوری مناسبی برای 
طرف های تولید و اکران داشته باشد. حالا احتمالا این عامل، 
انگیزه ای شد تا کارگردان، با الگوبرداری مستقیم و صریح از 

روی شادروان، به سه سوار برسد.
در شه سوار، دو نیمه داستانی متفاوت وجود دارد؛ نیمه نخست که 
به مخفی کردن مرگ داشی مربوط است و در نیمه دوم، بحث 
گرفتن دیه پیش می آید. فیلمنامه تا همین مرحله سیناپس، خوب 
پیش می رود، اما نتوانسته هسته روایی خود را با این دو نیمه، 

پروال کرده و به داستانی گیرا برسد.
فیلم ظاهرا اثری کمدی است، اما تمام بار کمیک فیلم روی چند 
تکه پرانی نه چندان جذاب سوار است که نمی تواند آن اثرگذاری 
حداقلی را بر روی مخاطب داشته باشد. حتی داستان در ورود 
به مباحث فرعی و داستانک ها نیز مقاومتی عجیب از خود نشان 
داده و ترجیح می دهد همین خط صاف روایی را به سرمنزل 

خود برساند.
رمزگشایی کارتونی فیلم که در شادروان با خالی بودن حساب 
پدر، در ذوق می زد و فرآیندی ضددرام بود، حالا اینجا در شه سوار 
با کودکانه ترین شکل ممکن تکرار شد تا مطمئن باشیم که 

اندیشه چندانی پشت این سوژه و تحلیل آن وجود ندارد.
آرش قاسمی صداگذار فیلم سینمایی  شه سوار گفت: صدای فیلم  
سینمایی شهسوار حاصل زحمت صدابردار است. صداگذاری این 

افزودن  و  دیالوگ ها  تدوین  کار  که  بود  من  با  سینمایی  کار 
صدا هایی که در فیلم نیاز است را در استودیو انجام دادم.

وی ادامه داد: اصول کار صدابردار اینگونه است که صدابردار 
در لوکیشن فیلم شه سوار که واقع در روستایی در شهریار بود 
حاضر می شود تا صدای دیالوگ ها را ضبط کند و هنگامی که 
ضبط صدا تمام می شود صدای دریافتی و ضبط شده به صداگذار 
داده می شود که بر اساس حس و حال فیلم و موارد دیگر و 
فضاسازی ای که کارگردان نیاز دارد صداها یا اکت هایی را به 
فایل فیلم اضافه می کند، به عبارتی صداگذار کار تدوین صدا 

را انجام می دهد.
قاسمی درباره تدوین صداهای فیلم هایی با کاراکتر بالا افزود: 
تدوین چنین فیلم هایی مانند شه سوار که صدا ها به عبارتی تو 
در تو و بسیار هستند و همراه با تعداد کاراکتر  بالاست سخت 

است و به اندازه ای که بتوانیم صدا را بالانس کنیم تا دیالوگ ها 
به گوش شنونده برسند انجام می دهیم. البته بحث تدوین صدا 
بخش های دیگری هم دارد مثلا اگر شما بتوانید کاری کنید که 
صداها شفاف تر شوند و صدا به خوبی شنیده شوند سخت ترین 
اصولا  کرد:  عنوان  شده  شناخته  صداگذار  است.این  کار 
صداگذاری یک فیلم سینمایی نهایتا باید ۴۵ روز طول بکشد؛ 
اما فیلم سینمایی شه سوار به این دلیل که با تدوین خود درحال 
بهتر شدن بود کمی بیشتر طول کشید و حدودا صداگذاری این 
فیلم ۳۵ روز طول کشید. وی در پاسخ به این سوال که آیا 
فیلم شه سوار در بحث صداگذاری مجددا ادیت می خورد یا خیر؟ 
گفت: اگر تدوینگر به همراه کارگردان نیاز ببینند که بخش هایی 
از فیلم بهتر است مجددا ادیت بخورد بعد از آن ما مجددا ادیت 

و تدوین کار را شروع خواهیم کرد.

صداگذاری فیلم با تعداد کاراکتر بالا سخت است معرفی کتاب؛
آموزش راه های شکرگزاری به 

بچّه ها در جلد ششم کتاب 
»طعم شیرین خدا«

به  خدا«  شیرین  »طعم  کتاب  مجموعه  ششم  جلد  حاجیان:  پریا 
قلم محسن عبّاسی ولدی راه های شکرگزاری به بچّه ها را آموزش 
می دهد.جلد ششم مجموعه کتاب »طعم شیرین خدا« با عنوان »با 
حمد جا را برای فرشته ها تنگ کنیم« به قلم محسن عبّاسی ولدی 
و از سوی انتشارات آیین فطرت منتشر شده، که در تلاش است با 
آیات قرآن و روایت اهل بیت )ع( به معرفی خدا و مخاطبان می پردازد. 
موضوع این کتاب درباره آموزش شکر به بچّه ها و راه های شکرگذاری 
است.در بخشی از کتاب می خوانیم: »تو درسای پیش گفتیم شاکر 
بودن نشونه اینه که آدم تو مسیر خداست. شیطون هم نشونه موفّقیت 
خودش رو تو منحرف کردن آدما، شاکر نبودن اونا معرّفی کرده. اصلًا 
آدم اگه اهل شکر نباشه، از بین می ره. خیلی از مشکلایی که تو 
زندگی ماها به وجود می آد، چوبیه که به خاطر ناشکریامون می خوریم. 
برا شاکر شدن باید خدا رو بزرگ دید و راه بزرگ دیدن خدا اینه که 
به نعمتای خدا فکر کنیم، اونم نه به صورت کلیّ بلکه به صورت ریز 
و جزئی. طبق بیان قرآن، آدما غرق نعمتن و هیچ وقتم نمی تونن 
نعمتایی رو که در اختیارشون هست، بشمرن. حالا که این طوره پس 
چرا ما خودمون رو غرق نعمت نمی بینیم؟ یه دلیلش اینه که ماها به 
نعمتا به صورت ریز و جزئی فکر نمی کنیم. هم قرآن و هم اهل بیت 
)ع( علاوه بر این که نعمتا رو به صورت کلیّ یادمون می آرن، اونا رو 
به صورت جزئی هم یادآوری می کنن. برا تربیت توحیدی بچّه ها یکی 
از بهترین راه ها توجّه دادن اونا به نعمتای خداست. باید به اونا یاد بدیم 

که به نعمتای خدا به صورت جزئی فکر کنن«.

برنامه »برمودا« به هدفی که داشت 
نزدیک شد

تهیه کننده برنامه »برمودا« گفت: به هدفمان در »برمودا« نزدیک شدیم، اما هیچ وقت 
نمی توانم اعلام کنم که کامل به هدف رسیدیم.محسن نجفی سولاری تهیه کننده برنامه 
»برمودا« درباره تولید برنامه »برمودا« گفت: حضور در جمع برمودا خیلی تجربه شیرینی 
است از کامران نجف زاده گرفته تا تیم تولید، فنی، نویسندگان، اتاق فکر و دیگران، 
خداراشکر می کنم که با خلق یک اثر و برند جدید و متفاوت مواجه هستیم و ان شاء الله این 
برنامه بتواند ادامه دار باشد.او درباره اینکه به هدفشان از ساخت این برنامه رسیدند یا خیر 
توضیح داد: به هدفمان در برمودا نزدیک شدیم، اما هیچ وقت نمی توانم اعلام کنم که 

کامل به هدف رسیدیم طبیعی است چراکه این برنامه در ابتدای راه است و یک راه طولانی 
در پیش دارد و یک راه طولانی در تلویزیون چه در حوزه نمایشی یا برنامه سازی نیاز به 
زمان دارد تا بتواند خودش را ثابت کند و در دل مخاطب جایی پیدا کند و خداراشکر ما این 
مسیر را می رویم و به آن هدف می رسیم.نجفی درباره واکنش های مخاطبان عنوان کرد: به 
نظر تیم برمودا واکنش های مثبتی درباره برنامه وجود داشت، فارغ از واکنش مثبت و منفی، 
این حجم از نظرات و پیام ها درباره برنامه ای که هفته ای سه روز روی آنتن شبکه نسیم 
رفت برای ما و تیم برمودا اتفاق عجیبی بود. طبیعی است که نظرات مثبت و منفی وجود 
دارد، اما مسئله این است که در کوتاهترین زمان درباره برنامه صحبت شد.نجفی خاطرنشان 
کرد: هر برنامه رنگ و بوی خودش را دارد و تجربه تهیه کنندگی برمودا هم اتفاق جدیدی 
است، همچنان ما در حال یادگیری هستیم. فضای برمودا تاک شو است و من در ماه محرم 

تجربه از سرگذشت را داشتم، اما دنیای برنامه برمودا متفاوت است.
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روزنامه

خبرهاخبرها

رحمان شجاعی: مدیرکل شیلات گلستان از رهاسازی ۴ میلیون بچه ماهی 
به منظور تکثیر ماهی کپور در رودخانه های استان برای نخستین بار خبر 
داد. اسماعیل جباری  اظهار کرد: امسال برای نخستین بار تکثیر طبیعی چهار 

میلیون بچه ماهی در رودخانه های منتهی به دریای خزر را برنامه ریزی 
کردیم.وی با اشاره به اینکه قره سو و گرگان رود دو رودخانه فعال گلستان 
مهمترین  رودخانه جزو  دو  این  افزود:  کپور هستند،  تکثیر طبیعی  برای 

زیستگاه های طبیعی ماهیان در شمال کشور محسوب می شوند.
مدیرکل شیلات گلستان گفت: اگر تنها ۸ درصد این بچه ماهی ها تبدیل به 
کپور شوند تا سه یا چهار سال آینده حداقل ۳۲۰ تن کپور تولید خواهد شد.

مدیرکل شیلات گلستان خبرداد؛

رهاسازی ۴ میلیون بچه ماهی در رودخانه گلستان

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گلستان:
۵۰۰۰ واحد مسکونی تا هفته دولت 

تحویل مالکان گلستانی می شود
طی  گفت:  گلستان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
برنامه ریزی های انجام شده سعی داریم تا هفته دولت پنج 
هزار واحد مسکونی را تحویل مالکان دهیم.سید محمد حسینی  
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: طی دو سال گذشته ۱۰۰ 
درصد تسهیلات ملی به تعداد ۱۴ هزار واحد مسکونی را توانستیم 
در استان جذب کنیم.وی با اشاره به اینکه تا کنون بیش از چهار 
هزار واحد به مناسبت های مختلف تحویل متقاضیان داده شد، 
افزود: طی برنامه ریزی های انجام شده سعی داریم تا هفته 
دولت پنج هزار واحد مسکونی را تحویل مالکان دهیم.مدیرکل 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گلستان گفت: بر اساس مصوبه 
هیأت دولت هم به لحاظ تعدادی و هم به لحاظ ریالی اعتبارات 
و تأسیسات مسکن روستایی استان حدود ۷۰ درصد رشد داشته 
است.وی یادآور شد: از ابتدای دولت سیزدهم تا کنون بیش ۲۵۲ 
روستا دو هزار و ۴۰۰ هکتار از عرصه هایی که در داخل طرح 
هادی قرار داشتند جهت ساخت مسکن در اختیار بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی قرار گرفت.

استاندار گلستان با بیان اینکه اکنون بیش 
دارای  روستایی  مددجویان  درصد   ۸۰ از 
داریم  یادآور شد: تلاش  مسکن هستند، 
به  را  رقم  این  سیزدهم  دولت  پایان  تا 

۱۰۰درصد برسانیم.
واگذاری  آئین  در  زنگانه،  محمد  علی 
گلستان  استان  جویان  مدد  مسکن 
اظهار کرد: اکنون بیش از ۶۶ هزار واحد 
استان  روستاهای  و  شهر  در  مسکونی 
گلستان در حال ساخت هستند که از این 
مسکن  واحد  و ۷۲۱  هزار  هشت  میزان 

حمایتی است.
وی افزود: از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم 
سه هزار و ۶۴۱ واحد مسکن در شهر و 

مددجویان  تحویل  گلستان  روستاهای 
امداد گلستان شد.

استاندار گلستان با اشاره به اینکه در سال 
۱۴۰۱ هزار و ۵۳۵ واحد تحویل متقاضیان 
شد، گفت: امروز این رقم به دو هزار و ۱۰۶ 

واحد رسیده است.
 ۸۰ از  بیش  اکنون  اینکه  بیان  با  وی 
درصد مددجویان روستایی دارای مسکن 
هستند، یادآور شد: تلاش داریم تا پایان 
دولت سیزدهم این رقم را به ۱۰۰ درصد 
برسانیم.زنگانه با اشاره به اینکه گلستان 
واحد  به ساخت سالانه هفت هزار  مقید 
مسکونی روستایی است، اظهار کرد: اکنون 
۲۶ هزار متقاضی به بانک ها معرفی شدند.

استاندار گلستان:

۸۰ درصد مددجویان روستایی کمیته امداد گلستان 
دارای مسکن هستند

مدیرکل میراث فرهنگی گلستان:
۵۰۰هزارگردشگر در اقامتگاه های 

رسمی و غیر رسمی گلستان 
اسکان یافتند

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گلستان 
گفت: از ۲۴ اسفند تا ۱۵ فرودین ۵۰۰ هزار گردشگر در اقامتگاه 
های رسمی و غیر رسمی گلستان اسکان یافتند.محمد جواد 
بهار  دلیل  به  امسال  کرد:  اظهار  در جمع خبرنگاران  ساوری، 
طبیعت با بهار قرآن باعث شد تا شاهد ورود و خروج مسافر 
کمتری به استان باشیم.وی با اشاره به اینکه ستاد خدمات سفر 
از ۲۴ اسفند تا ۱۵ فرودین در استان به صورت رسمی در حال 
فعالیت بود، افزود: در این مدت ۵۰۰ هزار گردشگر در اقامتگاه 
رسمی و غیر رسمی استان اسکان داشتند که این نشان می دهد 
گلستان در حال نزدیک شدن به مقصد گردشگری است.مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گلستان گفت: طبق 
های  جادبه  از  نفر  میلیون  دو  از  بیش  شده  اعلام  آمارهای 
گردشگری، تاریخی و فرهنگی استان بازدید داشتند که بخشی 
از این بازدیدکنندگان مسافران و بخشی دیگر هم استانی های 
گلستانی بودند.وی با اشاره به اینکه جشنواره های مختلف بعد 
داد: در  ادامه  برگزار می شد،  استان  افطار در ۱۴ شهرستان  از 
تمام روزهایی که جشنواره برگزار می شد ما شاهد حضور پرشور 
مردم و مسافران بودیم و توانستیم در این مدت فرصت خوب 
برای فروش هنر دست هنرمندان صنایع دستی  نمایشگاهی 
استان ایجاد کنیم.ساوری با بیان اینکه برای شناساندن استان 
گلستان به مردم ایران تمام تلاش خود را به کار گرفته ایم تا این 
استان تبدیل به مقصد گردشگری شود، اظهار کرد: اکنون آمار 
ثبت گردشگر در استان نشان می دهد گلستان پیچ و خم ها جذب 
مسافر را پشت سر گذاشته است و در حال تبدیل شدن به مقصد 
گردشگری است.وی با اشاره به اینکه پرداختن به جزیره آشوراده 
یکی از مهمترین برنامه های اداره کل میراث فرهنگی در سال 
۱۴۰۳ است، افزود: همان گونه که آیت الله نورمفیدی نماینده 
ولی فقیه در گلستان فرمودند توسعه گردشگری استان گلستان از 
جزیره آشوراده عبور خواهد کرد و ما هم این موضوع را در دستور 
کار خود قرار داده ایم و با تمام توان در این ورود خواهیم کرد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گلستان 
گفت: در تعطیلات نوروزی و ایام عید فطر ما شاهد حضور بی 
نظیر مسافران و حتی هم استانی های گلستانی در جزیره آشوراده 
و  دلیل مسائل  به  اگرچه  یادآور شد:  بودیم.وی  بندرترکمن  و 
مشکلات ادارای نتوانستیم زیر ساخت های گردشگری را در این 
مکان فراهم کنیم اما تمام تلاش خود را به کار می گیرم تا مردم 
در زمان مراجعه به این مکان از خدمات بیشتری بهره مند شوند.

ساوری اظهار کرد: برای برون رفت از مشکلات اقتصادی استان 
چاره ای جز پرداختن به داشته های استان نداریم که جزیره آشورا 
ده یکی از داشته های مهم استان گلستان محسوب می شود.وی 
با بیان اینکه ستاد خدمات سفر به ریاست استاندار و ۱۳ دستگاه 
خدمات رسان دیگر در ایام نوروز مشغول فعالیت بودند، افزود: به 
گفته پلیس راه استان امسال شاهد کاهش ۶۵ درصدی حوادث 
جاده ای در استان بودیم که این نشان از هماهنگی و همکاری 

همه دستگاه ها دارد.

مدیرکل انتقال خون گلستان:
سال گذشته بیش از ۴۶ هزار گلستانی 

خون خود را اهدا کردند
محدثه اسدی نیا: مدیرکل انتقال خون استان گلستان گفت: طی 
سال گذشته بیش از ۴۶ هزار و ۴۰۷ گلستانی خون خود را اهدا 
کردند.فاطمه محمدی اظهار کرد: طی یک سال گذشته ۷۵ هزار 
و ۷۲۲ نفر به مراکز انتقال خون استان گلستان برای اهدا خون 
مراجعه کردند که از این تعداد ۴۶ هزار و ۴۰۷ نفر موفق به اهدا 
خون شدند.وی افزود: از این تعداد افرادی که خون خود را اهدا 
کردند ۴۱ هزار و ۸۷۹ نفر به صورت مستمر این کار را انجام 
می دهند و ۱۵ هزار و ۵۶۴ نفر هم جز افراد با سابقه هستند.

مدیرکل انتقال خون استان گلستان گفت: طی یک سال گذشته 
هشت هزار و ۹۶۴ نفر برای نخستین بار اقدام به خون گیری 
کردند که از این تعداد چهار هزار و ۲۸۹ نفر بانوان هستند.وی 
یادآور شد: با توجه به مراجعات انجام شده و ۱۰.۵۸ درصد نسبت 
به سال ۱۴۰۱ افزایش اهدا خون داشتیم.محمدی خاطرنشان 
کرد: در ماه مبارک رمضان امسال هم هفت هزار و ۲۰۰ نفر به 
پایگاه های انتقال خون مراجعه کردند که از این تعداد ۶ هزار و 
۱۶۲ نفر موفق به اهدا خون شدند.وی با اشاره به اینکه از این 
تعداد سه هزار و ۷۵۴ نفر به صورت مستمر خون اهدا می کنند، 
افزود: از این تعداد مراجعه کننده در ماه مبارک رمضان ۴۲۶ نفر 
بانوان بودند و ۹۱۸ نفر هم برای نخستین بار به مراکز خون 
گیری مراجعه کردند و هزار و ۴۹۰ نفر هم افراد با سابقه هستند.

مدیرکل انتقال خون استان گلستان گفت: در ایام ماه مبارک 
رمضان علاوه بر فعالیت چهار پایگاه ثابت اتوبوس و تیم های 

خون گیری سیار هم در محلات شهرهای استان مستقر بودند.

مدیر کل آموزش و پرورش گیلان:
معلمان باید دانش آموزانی در تراز 

انقلاب اسلامی آموزش دهند
پریا حاجیان: مدیر کل آموزش و پرورش گیلان با اشاره به نقش 
تاثیرگذار شورای آموزش و پرورش در نظام آموزشی کشور گفت: 
معلمان نیز باید دانش آموزانی در تراز انقلاب اسلامی آموزش 
پرورش  و  آموزش  شورای  در  رمضانی   حسین  دهند.محمد 
شهرستان آستارا اظهار کرد: شورای آموزش و پرورش نمادی 
این  از مردمی سازی در وزارت آموزش و پرورش است و در 
شورا با همکاری و همیاری همه ادارات و دستگاه ها، کارها پیش 
می رود و بر ادامه این امر نیز اعتقاد و اصرار داریم.وی معلمان و 
دانش آموزان را از تأثیرگذار ترین اقشار جامعه دانست و گفت: 
آنها در همه عرصه های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 
نقش مهمی را ایفا می کنند و حضور پررنگ و پرثمری را داشته و 
دارند و نمونه های مهم این امر حضور در جنگ تحمیلی با تقدیم 
شهدای بسیاری به انقلاب و همچنین حضور در راهپیمایی ها 
پرورش  و  آموزش  کل  است.مدیر  بوده  مختلف  انتخابات  و 
استان گیلان ارزش گذاری به آموزش فنی و حرفه ای را یکی 
از اقداماتی عنوان کرد که در آموزش و پرورش استان گیلان 
در حال پیگیری است، افزود: نگاه ما این است که مراکز فنی 
و حرفه ای ما در کنار کارخانه ها تأسیس شود تا دانش آموزان 
به  و  باشند  داشته  نیز  آموزی  راستای تحصیل کار  در  بتوانند 
فعالیت عمل نیز بپردازند.وی ادامه داد: معلمان باید دانش آموزانی 
در تراز انقلاب اسلامی ایران آموزش دهند تا بتوانند آینده کشور 
را به بهترین شکل ممکن اداره کنند و ما به بررسی و شناسایی 
بازماندگان از تحصیل تاکید داریم و در صورت نیاز برای یک 
دانش آموز در مناطق کمتر برخوردار باید یک معلم و یک فضای 
آموزشی تهیه شود.»محمدرضا شهاب زاده« فرماندار آستارا در 
این جلسه با بیان اینکه مسائل آموزشی در دولت سیزدهم خط 
مقدم است، افزود: در این باره اقدامات خوبی انجام شده است 
و در شهرستان آستارا نیز بالا بردن بینش و سطح آموزشی از 
اولویت ها است.وی ادامه داد: همه مسؤولان شهرستان آستارا در 
جهت تحقق اهداف آموزشی ترسیم شده گام های مؤثر و تأثیر 
گزاری را انجام داده اند و این اقدامات ادامه خواهد داشت.رئیس 
شورای آموزش و پرورش شهرستان آستارا ادامه داد: به رغم 
حمله های متعدد دشمنان نظام به سیستم آموزشی ما با تهاجم 
فرهنگی و غیره خوشبختانه در این خصوص به اهداف شوم 
خود نرسیده است و در این جنگ نا برابر پیروز هستیم.»بیژن 
خالقوردی پور« رئیس اداره آموزش و پرورش آستارا نیز در این 
جلسه با اشاره به تأثیر ۵۰ درصدی امتحانات نهایی دانش آموزان 
پایه دوازدهم بر اساس قانون از امسال نمرات پایه های دهم بر 
برخورد با هرگونه تخلف در اجرای امتحانات تاکید کرد و افزود: 
نمرات پایه دهم و یازدهم هم می تواند تأثیر خوبی را برای قبولی 
با درصد بالا در کنکور داشته باشد، برای همین منظور اقدامات 
خوب و لازمه ای را در نظر گرفته ایم و از همه دستگاه های مرتبط 

می خواهیم در این خصوص ما را همیاری کنند.

فرماندار رشت:
فرهنگ مدیریت زباله در روستاها 

نهادینه شود
اینکه مدیریت  به  اشاره  با  رحمان شجاعی: فرماندار رشت 
زباله خشک و تر و بازیافتی سبب ساماندهی پسماند می شود، 
گفت: فرهنگ مدیریت زباله در روستاها باید نهادینه شود.

کیا عاشوری در نشست هم اندیشی با دهیاران و شوراهای 
روستای بخش مرکزی شهرستان رشت با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدا اظهار کرد: اگر امروز در عرصه بین الملل به 
گوش ابرقدرت های دنیا که تعیین کننده سیاست های جهان 
شهداست.فرماندار  خون  برکت  به  می زنیم،  سیلی  هستند 
شهرستان رشت با اشاره به سیلی سخت دلاور مردان سپاه به 
رژیم صهیونیستی با اجرای عملیات پهپادی و موشکی علیه 
جنایات رژیم صهیونیستی، افزود: عملیات وعده صادق یک 
افتخار و توفیق بزرگ برای نظام اسلامی است که بعد از 
۴۵ سال به عنوان کشوری که همیشه دچار تهدید و تحریم 
بزرگ  امپراتوری های  پوشالی  توانست هیمنه  بوده  و تنش 
عالم را بشکند.عاشوری با اشاره به راهبرد رسانه ای استکبار 
در کم جلوه دادن این عملیات طوفانی گفت: رسانه های آنان 
با القای اینکه موشک های ایران به هدف نخوردند یا سپر 
دفاعی برخی کشورها مانع ورود موشک ها شد، در تلاش 
هستند عملیات مذکور را کم اهمیت جلوه دهند در حالی که 
در گفتمان هایشان می گویند آسیب ها زیاد نبوده است، این 
تناقض نشان از موفقیت آمیز بودن مأموریت ایران دارد.وی 
خطاب به شوراها و دهیاران مبنی بر اینکه به عنوان نماینده 
مردم به گونه ای مدیریت کنیم که مطالبات مردم در حوزه های 
مختلف آب، راه، برق، مشکلات معیشتی و رفاهی و … را 
انتظار داریم همدلانه در  از اعضای شورا  رفع کنیم، افزود: 
کنار هم باشند و از اختلافات بپرهیزند شورا باید بر کار دهیار 
نظارت داشته باشد و سپس با هم برای حل مشکلات روستا 
چاره اندیشی کنند، شورا می تواند پشتوانه قوی برای دهیار 
باشد.فرماندار شهرستان رشت بیان کرد: انتصاب مدیریتی در 
سطح شهرستان مبنی بر تعاملات و تخصص است، مدیران 
شهرستان باید وقتی دهیاران و اعضای شوراها به آنها مراجعه 
می کنند نسبت به رفع مشکل شأن در چارچوب قوانین اقدام 
و  بخشداران  مدیران،  از  قد  تمام  بتوانم  که  تا جایی  کنند، 
دهیاران شهرستان حمایت می کنم اما اگر جایی کم کاری 
و بی صداقتی در ارائه خدمت ببینیم، نمی پذیرم.وی بیان کرد: 
برخی مواقع توان اعتباری اجازه نمی دهد که آنطور می خواهیم 
این  باید  شهرستان  مدیران  و  بخشداران  لذا  کنیم  هزینه 
موضوع را مد نظر قرار دهند که اعتبارات محدود است و باید 
متناسب با تعداد روستاها و پروژه های در حال اجرا و بر اساس 

نیازمندی ها و اولویت ها توزیع اعتبار انجام گیرد.

عباس عمویی: مدیرکل بنیاد مسکن گیلان 
 ۱۵ در  روستایی  عمران  پروژه   ۸۱ گفت: 

شهرستان استان به بهره برداری می رسد.
حامد دائمی با اشاره به اینکه مشارکت مردم 
از  صیانت  روستایی  عمران  طرح های  در 
روستاییان  کرد:  اظهار  است،  ملی  سرمایه 
طرح های  در  مسکن  بنیاد  توانمند  بازوان 
بهسازی روستایی هستند و هر چه مشارکت 
عمران  فعالیت  باشد  بیشتر  استقبال  و 
اجرا  سریع تر  و  گیرتر  چشم  نیز  روستایی 

عمران  فعالیت های  افزود:  می شود.دائمی 
روستایی یکی از مهم ترین و اصلی ترین 
در  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  اقدامات 
امر عمران و آبادی روستاهای کشور بشمار 
و  توسعه  زمینه  ایجاد  با هدف  می رود که 
امکانات  عادلانه  تأمین  و  روستاها  عمران 
شرایط  ارتقای  جهت  فیزیکی  هدایت  و 
زیست محیطی و بهبود چشم انداز آتی نقاط 
روستایی در سراسر کشور به انجام می رسند 
چرا که این فعالیت ها با اهداف سند چشم 

انداز توسعه ۲۰ ساله کشور که به عنوان سند 
توسعه ملی محسوب می شود.مدیرکل بنیاد 
دهه  با  همزمان  داد:  ادامه  گیلان  مسکن 
افتتاح حساب ۱۰۰ امام )ره( و تأسیس بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی، ۸۱ پروژه عمران 
روستایی در روستاهای ۱۵ شهرستان استان 
به بهره برداری می رسد.دائمی با اشاره به 
اینکه پروژه های بنیاد در روستاهای استان 
با اعتبار ۱,۰۵۵ میلیارد ریال افتتاح می شود، 
اضافه کرد: از این تعداد پروژه ۷۳ پروژه از 

اعتبارات قیر رایگان می باشد که با اجرای 
معابر  از  کیلومتر  آسفالتی ۱۰۰  پروژه های 
گردید.دائمی  آسفالت  استان  روستاهای 
توانستیم  تاکنون   ۱۴۰۰ سال  از  گفت: 
بالغ  با اعتباری  ۶۵۴ پروژه طرح هادی را 
بر ۸,۹۳۰ میلیارد ریال در روستاهای استان 
اجرایی کنیم که از این تعداد، ۵۰۱ پروژه 
مربوط به آسفالت بود؛ طی مدت مذکور دو 
میلیون و ۲۵۰ هزار مترمربع اجرای آسفالت 

به طول ۵۳۶ کیلومتر انجام شد.

مدیرکل بنیاد مسکن گیلان خبر داد؛

بهره برداری از ۸۱ پروژه عمرانی در روستاهای گیلان

استاندار گیلان با تاکید بر احداث مسکن روستایی 
سخت  کاهش  با  خواست  عامل  بانکهای  از 
گیری ها تسهیلات لازم را برای ساخت مسکن 

به متقاضیان روستایی پرداخت کنند.
عالی مسکن  جلسه شورای  در  عباسی  اسدالله 
مسکن  تسهیلات  پرداخت  در  گفت:  گیلان 
روستایی شعب بانکی که در روستاها، دهستانها 
و بخش ها قرار دارند در تامین تضامین سخت 
گیری چندانی نداشته باشند که این امر به افزایش 

تولید مسکن در روستاها کمک می کند.
وی اضافه کرد: با افزایش تولید مسکن روستایی 
دارد  قرار  مسکن  ملی  نهضت  اولویت  در  که 
مساله بازآفرینی شهری مورد تاکید قرار گرفته و 
متقاضیان خود مالکی باتشویق، حمایت و کاهش 
تسهیلات  توانند  می  اداری  های  بوروکراسی 

بهتری دریافت کنند.
عباسی، راه و شهرسازی را متولی تامین و احداث 
مسکن استان اعلام کرد و افزود : باید جلسه ای 
با حضور پیمانکاران و انبوه سازان برگزار شود تا با 
شنیدن نظرات آنها، برخی مشکلات موجود تعیین 

تکلیف و حل شوند.
موجود  مشکلات  کرد:  تصریح  گیلان  استاندار 
باید طی  مالکی  احداث مسکن خود  در بخش 
عمرانی  معاونت  حضور  با  ای  جلسه  برگزاری 
بانکهای عامل به صورت  استانداری و مدیران 

اختصاصی حل شود.
وی عنوان کرد: در اجرای طرح بازآفرینی شهری 
هم جلسه ای با حضور شهرداران تشکیل شود و 
شهردارانی که در این زمینه عملکرد مثبتی داشتند 
مورد تقدیر قرار گیرند و آنانی که عملکرد ضعیفی 

داشتند نیز توبیخ شوند.وی با قدردانی از مدیران 
مسکن  تسهیلات  پرداخت  در  بانکها  عامل 
خواستار تعامل آنها با متقاضیان این بخش شد 
و گفت : درصورت بروز مشکل برای پیگیری و 
رفع مشکلات فرا استانی مکاتبات و مذاکرات را 

لازم انجام می دهیم.
مدیر کل راه و شهرسازی گیلان نیز در این جلسه 
اظهار کرد: در استان گیلان ۱۲۱ هزار و ۶۳۶ نفر 
در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند که تا 
کنون برای ساخت ۱۷ هزار و ۶۱۹ واحد مسکونی 

زمین به مساحت ۲۰۶ هکتار تامین شد.
محمدرضا فلاحتگر، تعداد واحدهای دارای قرار 
داد سازنده را ۹ هزار و ۲۲۶ واحد اعلام کرد و 
افزود : در استان ۳۵ هزار ۲۶۰ واحد مسکونی در 
قالب این طرح در دست اجراست.مدیر کل بنیاد 

مسکن انقلاب اسلامی گیلان نیز در این جلسه 
گفت: در ساخت مسکن خود مالکی روستایی ۹۵ 
درصد متقاضیان واجد شرایط به بانکهای عامل 
معرفی شدند.حامد دائمی ادامه داد: در بهمن ماه 
خود  مسکن  ساخت  در  استان  سهمیه   ۱۴۰۲
مالکی از هفت هزار واحد در سال ۱۴۰۱ به ۱۱ 
هزار واحد افزایش یافت که از این تعداد حدود ۹ 
هزار ۸۳ متقاضی به بانکهای عامل معرفی شده 
و سه هزار ۴۰ نفر نیز موفق به عقد قرارداد شدند.
وی تصریح کرد: هم اینک پنج هزار و ۱۰۷ واحد 
در مسکن روستایی به مرحله بهره برداری رسیده 
است؛ در مسکن محرومان هم چهار هزار و ۷۰۰ 
متقاضی در قالب هفت تفاهم نامه شناسایی شدند 
که سه هزار و ۲۵۰ واحد از این تعداد تکمیل و 

تحویل مددجویان شده است.

استاندار گیلان خواستار کاهش سخت گیریها در پرداخت 
تسهیلات مسکن روستایی شد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان از شالیکاران جامانده 
استان خواست تا برای دریافت حواله کود اقدام کنند.

صالح محمدی اظهار کرد: شالیکارانی که تاکنون نسبت به 
دریافت حواله کود اقدام نکرده اند، با در دست داشتن قبض 
آبیاری و کارت ملی به مراکز دولتی و یا غیردولتی کشاورزی 
مراجعه و با اخذ حواله الکترونیک نسبت به دریافت کود ازته، 
فسفاته و پتاسه از طریق کارگزارن توزیع در استان اقدام کنند.

وی با بیان اینکه توزیع کود از طریق ۲۰۰ کارگزار بخش 
انجام  گیلان  در  روستایی  تولید  تعاونی های  و  خصوصی 
تن  هزار   ۴۲ به  نزدیک  سهمیه  از  کرد:  عنوان  می شود، 
کودشیمیایی مربوط به نیمه دوم سال ۱۴۰۲ استان، تاکنون 
بیش از ۳۲ هزار تن انواع کود شیمیایی تامین شده و از این 

میزان بیش از ۱۸ هزار تن کود بین شالیکاران توزیع شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان در ادامه با بیان اینکه 
تاکنون شخم اولیه ۱۳۵ هزار هکتار از اراضی شالیزاری استان 
معادل ۵۷ درصد انجام شده است، اضافه کرد: کشاورزان برای 
انجام  اراضی شالیزاری خود خزانه گیری  از  ۶۲ هزار هکتار 
داده اند.محمدی با تاکید بر توجه کشاورزان به تقویم زراعی 
و تفاوت این تقویم برای مناطق مختلف استان گیلان بیان 
آب،  بهینه  مدیریت  راستای  در  و  زراعی  تقویم  کرد: طبق 
بهترین زمان پیشنهادی احداث خزانه در فومنات و اراضی 
خارج از شبکه آبیاری سد سفیدرود تا پنج اردیبهشت ماه و در 
اراضی داخل شبکه به غیر از منطقه فومنات تا ۱۲ اردیبهشت 
ماه است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان اظهار کرد: 

برای  ماه  اردیبهشت  تا ۲۵  آباد  رستم  شالیکاران  همچنین 
احداث خزانه فرصت دارند.

گیلان بزرگترین تولیدکننده ارقام بومی و با کیفیت برنج در 
کشور به شمار می آید که با ۲۳۸ هزار هکتار اراضی شالیزاری 
رتبه نخست کشور را از لحاظ سطح زیرکشت و نیز رتبه دوم 

تولید برنج را به خود اختصاص داده است.
ارقام هاشمی، علی کاظمی، صدری، حسنی و دیلمانی جزو 
رقم های  جزو  سپیدرود  و  گوهر  ارقام  و  کیفی  های  رقم  
پرمحصول است که در شالیزارهای گیلان کشت می شود؛ 
بیشترین رقم  های کشت شده برنج در استان کیفی و شامل 
هاشمی و علی کاظمی است که افزون بر ۸۵ درصد محصول 

برنج گیلان را شامل می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان:

شالیکاران جامانده در گیلان برای دریافت حواله کود اقدام کنند

مدیر کل استاندارد گلستان گفت: نوروز ۱۴۰۳ 
با بازرسی استاندارد از شهربازی های استان 

گلستان همراه بود.
سید مهدی حسینی اظهار داشت: با توجه به 
اهمیت ایمنی استفاده از تجهیزات شهربازی 
حوادث  از  جلوگیری  و  بازی  های  زمین  و 
ناگوار برای استفاده کننده گان این تجهیزات، 
طرح ویژه نوروزی از ۱۵ اسفند سال گذشته 
لغایت ۱۵ فروردین سال ۱۴۰۳ سطح استان 
اداره کل  اجرا شد.به گزارش روابط عمومی 
استاندارد گلستان، سید مهدی حسینی گفت: 
استفاده  ایمنی  و  سلامت  حفظ  راستای  در 
کارشناسان  تفریحی،  تجهیزات  کنندگان 
استاندارد گلستان طی ۳ مرحله از ۱۹۹ تجهیز 
به  بازرسی  استان  شهربازی   ۴۷ در  مستقر 
عمل آوردند.وی افزود: در بازرسی های بعمل 

آمده، ۵۴ تجهیز بازی غیر استاندارد شناسایی 
و پلمب و ۱۵ تجهیز غیر استاندارد نیز به دلیل 

عدم اخذ تاییدیه استاندارد جمع آوری گردید.
مدیر کل استاندارد گلستان با بیان اینکه هر 
ساله حوادث ناگواری از وسایل و تجهیزات 
بازی معیوب برای استفاده کنندگان که عمدتا 
کودکان و نوجوانان می باشد اتفاق می افتد 

شهربازی  در  مستقر  بازی  تجهیزات  گفت: 
عالی  توسط شورای  بازی  زمین های  و  ها 
اعلام  اجباری  استاندارد  مشمول  استاندارد 
شده اند و مطابق قوانین و مقررات کالاهای 
مشمول استاندارد اجباری استفاده از تجهیزات 
فاقد تاییدیه ایمنی توسط بهره برداران ممنوع 
می باشد، لذا با عنایت به این موضوع تجهیزات 

دارای  باید  تفریحی  مراکز  در  شده  نصب 
استاندارد ساخت، نصب و بهره برداری باشد.

دبیر شورای استاندارد گلستان با بیان اینکه 
و  پارک ها  بازي  تجهیزات  ایمني  افزایش 
شهربازي ها نیازمند همکاري بیشتر مسئولان 
مسئولین  از  کرد:  نشان  است،خاطر  ذیربط 
شهرداري ها  جمله  از  ذیربط  ارگان هاي  و 
خواستاریم که به این موضوع توجه و اهتمام 
در  را  لازم  اقدامات  و  باشند  داشته  ویژه اي 
خصوص استاندارد سازی تجهیزات پارکها و 
زمین های بازی به عمل آورند.وی در پایان 
مالکین  و  برداران  بهره  کرد:  نشان  خاطر 
از گواهینامه استاندارد  می بایست تصویری 
صادر شده برای آن تجهیز را به جهت ایجاد 
اطمینان خاطر استفاده کنندگان در کنار تمامی 

تجهیزات تفریحی نصب نمایند.

مدیر کل استاندارد گلستان :

پلمپ و جمع آوری ۶9 تجهیز غیر استاندارد شهربازی ها در شهرستان های گرگان، 
کرد کوی، بندر ترکمن، بندر گز، قرق، فاضل آباد و علی آباد
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تیم ملی والیبال
پریا حاجیان: سرمربی تیم ملی والیبال ایران از ۳۹ بازیکن برای 
حضور در دومین اردوی آماده سازی این تیم دعوت کرد.رقابت های 
لیگ ملت های ۲۰۲۴ از یکم خردادماه در کشورهای برزیل و ترکیه 
آغاز می شود که به عنوان آخرین مرحله صعود به المپیک پاریس 
حساسیت و اهمیت این رقابت ها را در این سال به حداکثر خود 
رسانده است. تیم ملی والیبال کشورمان اردوهای آماده سازی خود 
را از ۱۸ فروردین ماه آغاز کرد تا برای حضور هر چه بهتر در این 
رقابت ها آماده شود.موریس موتا پائر سرمربی برزیلی – فرانسوی تیم 
ملی والیبال مردان ایران در نخستین اردو از استعدادهای جوان والیبال 
کشور برای حضور در تمرینات دعوت کرده بود که این مرحله از 
اردوی آمادگی با هدایت پیمان اکبری آغاز شد و همچنان ادامه دارد.

در ادامه این تمرینات موتا پائز سرمربی تیم ملی والیبال مردان ایران 
اسامی ۳۹ بازیکن را جهت شرکت در اردوی آمادگی تیم ملی والیبال 
کشورمان اعلام کرد که اسامی این بازیکنان دعوت شده به دومین 
اردوی آماده سازی تیم ملی به شرح زیر است:پاسور: محمدطاهر وادی، 

جواد کریمی، علی رمضانی، عرشیا به نژاد و ایلشن داوودی پور
دریافت کننده قدرتی: میلاد عبادی پور، میثم صالحی، امیرحسین 
اسفندیار، شهروز همایوفرمنش، مرتضی شریفی، آرمین افشین فر، 

پوریا حسین خانزاده، مبین نصری، علی حق پرست
مدافع میانی: سید محمد موسوی، علی اصغر مجرد، علی شفیعی، 
محمد ولی زاده، محمد فلاح، امیرحسین توخته، مهدی جلوه، امیررضا 
سرلک، علیرضا مصلح آبادی فراهانی، یوسف کاظمی و متین احمدی

قطر پاسور: امیر غفور، امین اسماعیل نژاد، صابر کاظمی، بردیا سعادت، 
مهدی رضایی، محمد بربست، رضا رضایی، علیرضا عبدالحمیدی، 

امیرحسین صداقت و سید امیرحسین ساداتی
لیبرو: مهدی مرندی، محمدرضا حضرت پور، آرمان صالحی، مهران توانا

بر این اساس آماده سازی تیم ملی از روز چهار شنبه وارد مرحله 
شهروز  ولی زاده،  محمد  فلاح،  محمد  و  شد  خواهد  خود  جدید 
همایونفرمنش، مهدی مرندی، محمدرضا حضرت پور، محمدطاهر 
وادی و میثم صالحی از فردا شب سه شنبه ۲۸ فروردین خود را به 
کادر فنی تیم ملی معرفی خواهند کرد تا از صبح چهارشنبه تمرینات 
اختصاصی خود را بدون پرش در سالن فدراسیون والیبال آغاز کنند. 
بازیکنان لژیونر هم پس از بازگشت به ایران با نظر پائز استراحتی کوتاه 
خواهند داشت و در کمترین زمان ممکن به اردوی تیم ملی اضافه 
می شوند و در صورت آمادگی بازیکنان و رقابت نزدیک در پست های 
مختلف تمرینات تیم ملی در دو گروه الف و ب در سالن فدراسیون 
برگزار خواهد شد.لازم به ذکر است در این مرحله از تمرینات پیمان 
اکبری با هماهنگی موتا پائز سرمربی تیم ملی هدایت تیم ملی 
در اردوی مردان والیبال ایران را بر عهده دارد و علی فتاحی، نوید 
مشجری، عبدالرضا علیزاده، امیر ملک زاده به عنوان مربی، محمدامین 
شاکری )آنالیزور(، توحید اصغری )بدنساز(، علی حدادی )فیزیوتراپ( 
و محمدناصر نقره ای به عنوان ماساژور اعضای کادر فنی تیم ملی 
والیبال کشورمان را در اردوی آمادگی این تیم تشکیل می دهند و 
موتا پائز فرانسوی نیز از چهارم اردیبهشت وارد تهران می شود و به 

صورت مستقیم هدایت تمرینات تیم ملی را به دست خواهد گرفت.

کشتی فرنگی قهرمانی آسیا؛
فرنگی کاران ایرانی درخشیدند

نمایندگان کشورمان در مسابقات پنج وزن نخست رقابت های 
کشتی فرنگی قهرمانی آسیا به ۲ مدال طلا، ۱ مدال نقره و ۱ 
مدال برنز دست یافتند.این مسابقات  برگزار شد که در پایان 
ناصر علیزاده در وزن ۸۷ کیلوگرم و امین میرزازاده در وزن ۱۳۰ 
کیلوگرم به مدال طلا دست یافتند، پویا دادمرز در وزن ۵۵ 
کیلوگرم صاحب مدال نقره شد و ایمان محمدی در وزن ۶۳ 
کیلوگرم نیز به مدال برنز رسید.نتایج نمایندگان کشورمان به 
شرح زیر است: در وزن ۵۵ کیلوگرم پویا دادمرز پس از استراحت 
در دور اول، در دور دوم با نتیجه ۷ بر ۲ سجاد البیدهان از عراق 
را از پیش رو برداشت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی 
در این مرحله با نتیجه ۳ بر ۲ تائه مین کیم از کره جنوبی را 
شکست داد و به دیدار فینال راه یافت. دادمرز در این دیدار با 
نتیجه ۹ بر صفرمغلوب یو چول از کره شمالی شد و به مدال 
نقره رسید.در وزن ۶۳ کیلوگرم ایمان محمدی پس از استراحت 
در دور اول، در دور دوم با نتیجه ۹ بر صفر کرار البیدهان از عراق 
را شکست داد. وی در دور بعد و در مرحله نیمه نهایی با نتیجه 
۱۰ بر ۴ مغلوب آیاتا سوزوکی از ژاپن شد و به دیدار رده بندی 
رفت. محمدی در این دیدار با نتیجه ۱۰ بر صفر هادونگ تان از 
چین را مغلوب کرد و به مدال برنز رسید.در وزن ۷۷ کیلوگرم 
امیر عبدی در دور اول با نتیجه ۹ بر صفر مقابل علی محمد ال 
عبوداح از عراق به پیروزی رسید. وی در دور دوم با نتیجه ۸ بر 
صفر ساجان از هند را مغلوب کرد و به مرحله نیمه نهایی راه 
یافت. وی در این مرحله در مصاف با آکژول محموداف دارنده 
مدال نقره المپیک و مدال های طلای جهان از قرقیزستان با 
نتیجه ۱۲ بر ۲ مغلوب شد و به دیدار رده بندی رفت. وی در 
این دیدار با نتیجه ۴ بر ۳ مغلوب ابراگیم ماگومدوف قهرمان 
آسیا از قزاقستان شد و در جایگاه پنجم قرار گرفت.در وزن ۸۷ 
کیلوگرم ناصر علیزاده پس از استراحت در دور اول، در دور دوم 
با نتیجه ۸ بر ۱ آتابک عزیزبیکوف از قرقیزستان را شکست داد 
و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در این مرحله با نتیجه ۱ بر 
۱ از سد ماساتو سومی از ژاپن گذشت و به دیدار فینال راه یافت. 
علیزاده در این دیدار به مصاف نورسلطان تورسینوف از قزاقستان 
رفت و در پایان با نتیجه ۵ بر صفر برابر این حریف به برتری 
دست یافت و صاحب مدال طلا شد.در وزن ۱۳۰ کیلوگرم امین 
میرزازاده پس از استراحت در دور اول، در دور دوم با نتیجه ۸ 
بر صفر اسلام جان رحمت اف از ازبکستان را مغلوب کرد و به 
مرحله نیمه نهایی رفت. وی در این مرحله ارلان مناتبکوف از 
قرقیزستان را با نتیجه ۹ بر صفر از پیش رو برداشت و به دیدار 
فینال رفت. میرزازاده در دیدار نهایی مین سئوک کیم دارنده 
مدال برنز جهان از کره جنوبی را با نتیجه ۵ بر صفر شکست 

داد و طلایی شد.
رده بندی نفرات برتر به شرح زیر است:

دادمرز  پویا  )کره شمالی( ۲-  رو  یو چول  کیلوگرم: ۱-   ۵۵
علی  سجاد  و  )قرقیزستان(  اولو  موراتبک  یولان  )ایران( ۳- 
البیدهان )عراق(۶۳ کیلوگرم: ۱- یرژت ژارلیکاسین )قزاقستان( 
۲- آیاتا سوزوکی )ژاپن( ۳- ایمان محمدی )ایران( و چان کیم 
)کره شمالی(۷۷ کیلوگرم: ۱- نائو کوساکا )ژاپن( ۲- آکژول 
)قزاقستان(  ماگومادوف  ابراگیم   -۳ )قرقیزستان(  محموداف 
و دونیورخان ناکیبوف )ازبکستان( ۵- امیر عبدی )ایران(۸۷ 
کیلوگرم: ۱- ناصر علیزاده )ایران( ۲- نورسلطان تورسینوف 
)قزاقستان( ۳- رحیم جان اوزوکوف )ازبکستان( و ماساتو سومی 
)ژاپن(۱۳۰ کیلوگرم: ۱- امین میرزازاده )ایران( ۲- مین سئوک 
کیم )کره جنوبی( ۳- لینگژی منگ )چین( و ارلان مناتبیکوف 
)قرقیزستان(پس از مسابقات پنج وزن نخست، در رده بندی 
تیمی ایران با ۹۵ امتیاز اول است، قزاقستان با ۷۶ امتیاز، ژاپن 

با ۶۸ امتیاز و قرقیزستان با ۶۴ امتیاز دوم تا چهارم هستند.

رئیس کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال:

تیم ها بعد از بردشان نیز بیانیه نویسی می کنند
حسن زاده گفت: جالب است تیم ها فصل 
قبل وقتی می باختند بیانیه می دادند الان 
وقتی می برند شروع به بیانیه نویسی می 

کنند.
انضباطی  کمیته  رئیس  زاده  حسن 
برتر  فوتبال  برنامه  در  فوتبال  فدراسیون 
کمیته  درباره  میهمان  سیما  سوم  شبکه 
اخلاق و بیانیه نویسی  برخی تیم های لیگ 
برتری گفت: بیانیه نویسی متاسفانه بسیار 
قبل  فصل  است  جالب  است.  شده  رایج 
وقتی می باختند بیانیه می دادند الان وقتی 
می برند شروع می کنند به بیانیه نویسی و 
مسابقه بیانیه نویسی راه افتاده است. یک 
اقدامی  نشده،  ابلاغ  رسما  دستورالعملی 
شده که اینست که سازمان لیگ به عنوان 
یک تخلف خاص با تنبیهات مالی شدیدی 

برخورد کنند.
ابلاغ  اگر  دستورالعمل  این  داد:  ادامه  او 
شود لازم الاجراست و ماهم اجرا خواهیم 
کرد. امیدوارم بتواند موثر باشد. بحث دیگر 
صلاحیت ارکان قضایی است. ما در مسایل 
حقوقی و قضایی دو رکن داریم. یکسری 
از  بعد  و  حین  و  داخل  و  خارج  تخلفات 
کمیته  صلاحیت  در  می افتد  اتفاق  بازی 

بیانیه  مثلا  ولی  است.  اخلاق  و  انضباطی 
نویسی و توهین و ... اینها در حیطه کمیته 
اخلاق هستند. در ماده ۱۹ پیش بینی شده 
که اگر اتفاقاتی خارج از ورزشگاه رخ بدهد 
کمیته اخلاق مسئول است. مصاحبه های 
اخلاق  کمیته  در صلاحیت  بازی  از  قبل 
میکسدزون  ورزشگاه  داخل  در  اگر  است. 
و در حین ورود و خروج از ورزشگاه باشد 
کمیته انضباطی است.حسن زاده در پاسخ 
به این سئوال که در بحث صیانت از لیگ 
ده فرمانی فدراسیون فوتبال صادر کرد، اما 
امروز  تا  پرونده  گفت: ۳۴  نبود،  بازدارنده 
در کمیته انضباطی بررسی شده و اگر در 
صلاحیت ما نبوده به کمیته اخلاق ارجاع 
داده شده به کمیته اخلاق دوستان بیشتر 
بررسی  انضباطی  مسایل  دارند  دوست 
شود تا مسایل اخلاقی. مقررات مشخص 
کرده و براساس آن احکام صادر می شود. 
اینکه بازدارنده بوده یا نه اصحاب رسانه و 
فدراسیون باید بررسی کنند. متاسفانه شاید 
باشگاه ها وقتی تیم نتیجه نمی گیرد مربی 
به داور حمله می کند. ما از روز اول دیدیم 
و تنبیه کردیم. شاید اگر تنبیه شدید نبوده 
باید دید در چه زمانی از لیگ و چه شرایطی 

اتفاق افتاده است. ما با شدت برخورد کردیم 
و با شدت بیشتری برخورد می کنیم. پیگیر 
هم هستیم که جریمه ها وصول شود که 
طرف متنبه شود.رئیس کمیته  انضباطی 
فدراسیون فوتبال بیان کرد: کمیته صیانت 
بازی ها را رصد خواهد کرد. بازی های پایانی 
فصل همه رصد می شوند. تا آنجا به ارکان 
قضایی مربوط می شود ما با دقت همه چیز 

را زیر نظر داریم. 
این  همه  زحمات  شاهد  شخصه  به  من 
تخلفات  تعداد  متاسفانه  هستیم.  عزیزان 
در فوتبال ما زیاد است. اگر می دانستم آمار 
دقیق را می آوردم. تا تاریخ ۱۵ اسفند ۱۴۰۲ 
ثبت  انضباطی  پرونده  فقره  الان ۷۷۹  تا 
شده است. همه دارند زحمت می کشند. او 
در خصوص اینکه این جریمه ها نمی تواند 
مشکل  گفت:  باشد،  داشته  بازدارندگی 
تخلفات  ما  پایه  لیگ های  که  اینجاست 
درحال افزایش است. امیدوارم ما با اقدامات 
غیراز قضایی و انضباطی بخواهیم تخلفات را 

کاهش دهیم.
حسن زاده درخصوص سقف بودجه در نیم 
فصل دوم بیان کرد: تا الان چیزی گزارش 
نشده و کارگروه ناظر اتفاقات هست چیزی 

به ما اعلام نشده است.
او با اشاره اینکه کمیته انضباطی نمی خواهد 
بازی ها بدون تماساگر برگزار شود،گفت: 
مسایل انضباطی مان از هفته ششم هفتم 
شروع می شود. در کمیته انضباطی تلاش 
کمتر  جریمه  این  از  امکان  حد  تا  داریم 

استفاده کنیم. 
سبک  نقدی  جریمه  یک  اول  وهله  در 
می کنیم و اگر جریمه پرداخت نشود جلوی 
فعالیت آن فرد را می گیرند. جریمه نقدی و 
محرومیت از آن فعالیت. اگر دوباره مرتکب 
هم  دایم  محرومیت  تا  است  ممکن  شود 
برای  تماشاگر  از  جریمه شود. محرومیت 
دوم تنبیه نقدی شدیدتر می شود. بار سوم 

تعلیقی اقدام می کنیم. 
برای بار چهارم به این سمت می رویم که 
بازی  رای  کنیم.  محروم  را  تماشاگران 
استقلال و پرسپولیس رای که صادر کردیم 
فقط دو جایگاه از استادیوم آزادی محروم 
است. این تسری به تمامی ورزشگاه نیست. 
در همان بازی خاص محروم می شوند. چرا 
و  استقلال  بازی  از  پیکان  تماشاگر  باید 
پرسپولیس محروم شود. چرا بانوان باید به 

خاطر کاری که نکردند محروم شوند؟

رئیس هیات وزنه برداری گیلان گفت: در سال گذشته رشته 
وزنه برداری استان یکی از بهترین دوران های خود را تجربه 
کرد و وزنه برداران گیلانی بیش از ۳۰ مدال رنگارنگ رقابت 

های جهانی و کشوری را بدست آوردند.
مسعود محرابی  اظهار کرد: بیش از نیمی از این مدال ها طلا 
بود و و برای سال جاری نیز افقی روشن پیش روی این رشته 

در گیلان قرار دارد.
وی افزود: کسب این تعداد مدال در یک ورزش تخصصی 
طی یک سال مطلوب است و می توان گفت که نتایج و 
زحمات وزنه برداران گیلانی راضی کننده بوده و نمره قابل 
قبولی را می توان برای تلاش آنان درنظر گرفت و امید است 

سال آینده مقام و مدال های بیشتری کسب کنند.
وی گفت: البته طی سال گذشته سه میزبانی کشوری داشتیم 
که این میزبانی ها مربوط به مسابقات لیگ وزنه برداری 
جوانان پسر، لیگ وزنه برداری بزرگسالان مردان و نخستین 

دوره لیگ وزنه برداری باشگاه  های بانوان کشور بود.
همچنین  کرد:  اضافه  گیلان  برداری  وزنه  هیات  رئیس 
پارسال ۱۵ به مسابقات مختلف وزنه برداری در رده های سنی 
گوناگون در هر ۲ بخش بانوان و مردان اعزام داشتیم ودر 

تمامی آنها با اکثر نفرات حضور یافتیم.
مدال طلای جهانی طی سال گذشته  به کسب  محرابی 
نیز اشاره و بیان کرد: پس از حدود یک دهه وزنه برداری 
گیلان توانست مدال جهانی کسب کند و آریا پایدار از استان 
در رقابتهای قهرمانی جوانان جهان موفق به کسب مقام 

قهرمانی و تصاحب سه مدال طلا شد.
کمک مربی تیم ملی وزنه برداری بزرگسالان کشور ادامه 
داد: حضور مربیان گیلانی در تیمهای ملی آقایان و بانوان 
نیز یکی دیگر از موفقیت های این رشته در گیلان بود که 
عنوان سرمربی  به  پانیزوان  به حضور سیدهادی  می توان 
تیمهای ملی نوجوانان و جوانان و حضور ساقی سپاسگزار 

به عنوان مربی تیم ملی بانوان اشاره کرد.
نیز در بخش های  آموزشی  ادامه گفت: چند دوره  وی در 
داوری و مربیگری برگزار شد و از سوی دیگر داوران گیلانی 
نیز در رقابتهای مختلف کشوری حضور چشمگیر و فعالی 
داشتند ضمن آنکه برپایی دوره های آموزشی در سال جاری 
گیلان  وزنه برداری  هیات  داشت.رئیس  خواهد  تداوم  نیز 
برداری  وزنه  لیگ  بار  نخستین  برای  پارسال  کرد:  اظهار 
گیلان برگزار شد، ضمن اینکه جذب اسپانسر)سرمایه گذار 

مالی( نیز از دیگر اقدامات موثر این هیات بود که باعث شد 
تا مقامهای ارزنده ای همچون نایب قهرمانی نخستین دوره 

لیگ وزنه برداری باشگاه های بانوان کشور را کسب کنیم.
محرابی به مهمترین برنامه های هیات وزنه برداری گیلان 
طی سال جاری اشاره کرد و افزود: طی تعامل با آموزش و 
پرورش و همکاری با سایر ارگانها و نهادها برای استعدادیابی 
برنامه ریزی می کنیم زیرا پتانسیل مناسبی در گیلان در 
رشته وزنه برداری وجود دارد.وی بیان کرد: همچنین عقد 
قرارداد با دانشگاه ها و نیروهای نظامی از دیگر برنامه های 
مهم هیات وزنه برداری است که در سال جاری این امر 
با تلاش بیشتری پیگیری می شود تا ورزشکاران بیشتری 
جذب این رشته شوند ضمن آنکه به طور حتم استعدادهای 

مناسبی نیز کشف خواهند شد.
وی خاطرنشان کرد: تعامل و همدلی بسیار خوبی در هیات 
بیشتر  با حمایت های  است  امید  و  دارد  وزنه برداری وجود 
نتایج  بتوانیم  گیلان  جوانان  و  ورزش  اداره  و  فدراسیون 
ارزشمند و بهتری کسب کنیم، ضمن اینکه سال گذشته نیز 
فدراسیون و اداره ورزش و جوانان گیلان تعامل و همکاری 

مناسبی با این هیات داشتند.

وزنه برداران گیلانی پارسال ۳۰ مدال رقابتهای جهانی و کشور را کسب کردند

تربیت  معاونت  سرپرست  شجاعی:  رحمان 
بدنی و سلامت آموزش و پرورش گلستان از 
آغاز مرحله دوم مسابقات دانش آموزان دختر 
و پسر استان در دوره ابتدایی و متوسطه اول 
در استان خبر داد.عباس توسن در گفت وگو 
مسابقات  دوم  دور  کرد:  اظهار  خبرنگاران  با 
استانی  مرحله  در  آموزان  دانش  ورزشی 
استان  آموز  دانش  شهید   ۴۹۰ »یادواره 
اردیبهشت  تا ۲۰  فروردین  از ۲۸  گلستان« 
ماه برگزار خواهد شد.سرپرست معاونت تربیت 
بدنی و سلامت استان گلستان گفت: مسابقات 
ورزشی دانش آموزان دختر و پسر استان در دو 
دوره تحصیلی ابتدایی و متوسطه اول در ۱۳ 
رشته ورزشی به میزبانی ۶ شهرستان )گرگان 

کردکوی،  قلا،  آق  آزادشهر،  گنبدکاووس،   ،
بندرگز( برگزار خواهد شد که پیش بینی می 

شود در این دوره از مسابقات ۳۵۰۰ دانش آموز 
دختر و پسر در مسابقات حضور یابند.

وی ادامه داد: مسابقات ورزشی دانش آموزان 
در سه مرحله شهرستانی، استانی و کشوری 
برگزار می شود که مرحله اول مسابقات استانی 
دوره  در   ۱۴۰۲ زمستان  در  آموزان  دانش 
تحصیلی متوسطه دوم با حضور ۱۱۲۰ دانش 
آموز دختر و پسر برگزار شد که دانش آموزان 
منتخب پس از برگزاری اردو های آماده سازی 
به مسابقات کشوری به میزبانی اصفهان اعزام 
شدند.این مقام مسئول ضمن آرزوی موفقیت 
برای دانش آموزان ساعی گلستان تصریح کرد: 
در ادامه مسابقات استانی مرحله دوم پس از 
آماده سازی تیم های ورزشی، دانش آموزان 
منتخب به مسابقات کشوری که در تابستان 

۱۴۰۳ برگزار خواهد شد اعزام می شوند.

سرپرست معاونت تربیت بدنی آموزش و پرورش گلستان خبر داد:

آغاز مرحله دوم مسابقات ورزشی دانش آموزان گلستان

معرفی نفرات برتر ۵ وزن نخست جام جهان 
پهلوان عبدالله موحد

نفرات برتر ۵ وزن نخست سومین دوره مسابقات کشتی آزاد بین المللی نوجوانان جام جهان پهلوان عبدالله موحد 
مشخص شدند.رقابت های بین المللی کشتی آزاد نوجوانان جام جهان پهلوان عبدالله موحد که در سالن شهیدان 
نوبخت شهر بابلسر و با حضور کشتی گیران تیم های ایران، قزاقستان، هند و عراق در حال برگزاری بود،  با 

معرفی نفرات برتر ۵ وزن اول به پایان رسید.در روز دوم و پایانی پیکارها، کشتی گیران در اوزان ۴۸، ۵۵، ۶۵، ۸۰ 
و ۱۱۰ کیلو به مصاف هم می روند.اسامی نفرات روز نخست به شرح زیر است:۴۵ کیلوگرم:

۱- امیرعباس رمضانی )ایران( ۲- پاراتمش سوریکانت )هند( ۳- عرفان بوکان )مازندران( و دانیال صفری 
)همدان( ۵- امیرحسین صابری )اصفهان( و محمدامین ساقی )تهران(

۵۱ کیلوگرم:۱- سام ارشد )ایران( ۲- بنیامین امیدی )ایران( ۳- سجاد صارمی )ایران( و سید طا ها هاشمی 
)ایران( ۵- علی اکبر حسینی )ایران( و امیرمحمد سلیمانی )ایران(

۶۰ کیلوگرم:۱- یاسین طیبی )ایران( ۲- مبین گردشی )ایران( ۳- رضا شمسی پور حاجی وند )تهران( و شایان 

اردو )ایران( ۵- امیرعلی غضنفری )ایران( و کسری قدرتی )ایران(
۷۱ کیلوگرم:

۱- ابوالفضل شمسی پور )ایران( ۲- صالح محمدی )قم( ۳- سبحان اسمی )ایران( و آرشام وهابیان )گیلان( 
۵- سینا سپهری )ایران( و علی طاهرلو )ایران(

۹۲ کیلوگرم:
۱- امیررضا علی پور )ایران( ۲- امیرحسین محمدی )ایران( ۳- رامتین روان بخش )ایران( و کاویان تواهی 

)ایران( ۵- امیرحمد رحیمی )ایران( و محمدصالح عزتی راد )ایران(

سال  زیر ۱۸  نوظهور  استعداد های  انتخابی  اردوی  در  مازندرانی  بازیکن   ۲
بسکتبال پسران کشور شرکت کردند.

فرزام ابراهیم زاده و امیرمهدی لشکری، بازیکنان مازندرانی شرکت کننده در 
اردوی انتخابی استعداد های نوظهور زیر ۱۸ سال بسکتبال پسران کشور هستند.

اردوی انتخابی استعداد های نوظهور زیر ۱۸ سال پسران از تاریخ ۲۴ تا ۲۷ 
فروردین ماه در سالن بسکتبال زنده یاد محمود مشحون برگزار خواهد شد.

اردوی ۴ روزه  ۵۰ بسکتبالیست که متولدین ۱۳۸۴/۱۰/۱۱ هستند در این 
تمرین می کنند.

۲ بازیکن مازندرانی در اردوی انتخابی استعداد های نوظهور 
زیر ۱۸ سال

نتایج انتخابات کمیسیون های مربیان، داوران و ورزشکاران 
فدراسیون انجمن های ورزشی اعلام شد.

پس از اتمام انتخابات کمیسیون های ورزشکاران، مربیان و 
داوران فدراسیون انجمن های ورزشی، حالا باید منتظر تعیین 

زمان مجمع انتخاباتی از سوی وزارت ورزش بود.
با  که  است  ماه   ۲ حدود  ورزشی  انجمن های  فدراسیون 
این  انتخابات  زمان  همچنان  و  می شود  اداره  سرپرستی 
فدراسیون ها  از  توجهی  قابل  تعداد  مانند  نیز  فدراسیون 

مشخص نشده است.
هفته گذشته انتخابات کمیسیون های مربیان، ورزشکاران و 

داوران به پایان رسید که وزارت ورزش و جوانان نیز تا به 
حال به خاطر مشخص نبودن نتیجه این انتخابات برای اعلام 

زمان مجمع انتخاباتی فدراسیون دست نگاه داشته بود.
اعضای انتخاب شده برای کمیسیون های ورزشکاران، مربیان 

و داوران به شرح زیر است:
کمیته مربیان

۱-سید امیر خوشبین)جوجیستو(
۲-کیوان صفاییان)بیسبال(

۳-فرزانه جعفرزادگان)جوجیستو(
۴-راضیه امیری)جوجیستو(

داورها
۱-امید شیری)سپک تاکرا(

۲-سمیه شریفی)سافت بال(
ورزشکاران

۱-وحید ملکی)سپک تاکرا(
۲-مریم مراد منش)سپک تاکرا(

۳-ابتین نخجوانپور)بیس بال(
۴-محمد صفدری)بیس بال(

۵-زهرا رشوند)اسپوکس(
۶-رویا کاهنی)کریکت(

کمیسیون های فدراسیون انجمن های ورزشی مشخص شد
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شهرهای  فضای  نارنج  بهار  عطر  شمیم  روزها  این  حالی  در 
مازندران را معطر کرد که شلاق پیایی شهروندان بر این شکوفه ها 
برای جمع آوری آن به یک معضل جدی در شهرهای مازندران به 
خصوص پایتخت بهارنارنج کشور در شهر بابل تبدیل شد.روزهای 
پایانی فروردین نطقه جوش شکوفایی عطر بهار نارنج در شهرهای 
مازندران است اما شلاق پرانی و دست چین کردن شکوفه های 
بهار نارنج از سوی برخی شهروندان این روزها به معظلی برای 

درختان نارنج تبدیل شد.
عده ای از شهروندان برای بهره مندی از فراوردهای بهارنارنج 
به جمع آوری شکوفه ها می پردازند اما نه از راه درستش بلکه با 
پرتاب چوب، تکاندن درخت یا دست چین کردن شکوفه ها مانع 
عطر افشانی این شکوفه ها برای علاقمندان می شوند.هر چند 
این مشکل هر ساله ی برای شکوفه های بهار نارنج است اما 
گویی امسال بی مهری به ناز این شکوفه ها بیشتر از سال های 
گذشته خود را نشان می دهد.برخی از شهرداری ها مازندران با 
نصب بنرهای متنوع از شهروندان خواستند بهارنارنج را بنوازند نه 
با چوب بلکه با مهر و اجازه دهند عطر افشانی این موهبت الهی تا 
اواسط اردیبهشت ماه تداوم داشته باشد.بهارنارنج که نماد و هویت 
اختصاصی مازندران و امتیاز معطر باغات مرکبات این استان و 
یادآور نشاط و طراوت طبیعت سرسبز و بهاری مازندران در خوشبو 
کردن محیط طبیعی برای مهمانان و ساکنان این استان است 
نباید این روزها با بی مهری برخی از شهروندان روبرو شود.وجود 
آب هوا، زمین و باغداران خوب موجب شد تا مرکبات به خصوص 
تولیدات مرکبات در  ارزش ترین  با  از  مازندران  نارنج در  درخت 
کشور و دنیا تبدیل شود و جایگاه خود را در بین کشورهای منطقه 
درخت های  مشاهده  مازندران  مختلف  شهرهای  دهد.در  ارتقا 
نارنج قدیمی در کنار نهال های تازه کاشته شده و مشجر بودن 
خیابان های اصلی شکوه خاصی را در فضای سبز و مبلمان شهری 

در مازندران خلق کرد.
گستره سرسبز مازندران در کنار، جنگل های هیرکانی، ساحل 
زیبای خزر، دشت ها و کوه های حیرت انگیز آن به همراه چیدمان 
انواع درختان نارنج در میانه بوم سبزرنگ طبیعت این خطه چشم 
انداز بی نظیری را برای شهروندان و مسافران خلق کرده است. 
اما متاسفانه برخی از شهروندان قدر شناس این نعمت نبوده و با 
بی مهری شکوفه های بهارنارنج را که یکی از نمکادهای طبیعی 

مازندران است مورد بی مهری قرار می دهند.
نظر  از  کشور  رو  پیش  های  استان  جمله  از  مازندران  استان 
برخورداری و تولید انواع مرکبات اعم از پرتقال، لیمو، نارنگی و 

نارنج است، اما آنچه شگفت انگیزتر است تعداد بیشمار درختان 
به صف نشسته نارنج با مشخصه برگ های ضخیم همیشه سبز 
در میان انبوه آسمان خراشهای شهری است که هنوز نجیب و 
غریب، اما افراشته و مقاوم به خیابان های شمال منظره ای چشم 
نواز بخشیده اند.درختان نارنج درختانی سرسبز در تمام فصولند که 
نیاز چندانی به مراقبت و آبیاری ندارند و در برابر سرما نیز از دیگر 
همنوعان خود تحمل بیشتری دارند، این درختان به طور معمول 
با تولد بهار شروع به زایش شکوفه هایی در نوع خود بی نظیر می 
نمایند که رایحه دل انگیز آنها وقتی با نم باران و آسمان گرفته 
شمال پیوند می خورد، شهرنشینان و مسافران را هرچه بیشتر 
شگفت زده می کند تا در میان انبوه تکلف شهری فراموش نکنند 
در دیار طبرستان قدم می زنند.شکوفه های نارنج یا بهار نارنج تنها 
شکوفه های رایحه انگیز در میان انبوه انواع شکوفه های بهاری 
است، این شکوفه ها کاربردهای فراوانی دارند و چیدن آنها از 
شاخه های درخت توسط بیشتر رهگذران، خود منظره ای تماشایی 
می آفریند تا جاییکه خلق این منظره عادت بهاره مازنی ها شده و 

در پایان زمستان انتظار ۲ بهار را می کشند.
فرهنگ سازی اولویت اول

در این پیوند مدیرعامل سازمان سیما منظر و فضای سبز شهرداری 
بابل بیان داشت: فرهنگ سازی جدی ترین اقدام برای پیشگیری 

از شلاق پرانی بر پیکر شکوفه های بهارنارنج است.

سید مرتضی حسینی اظهار داشت: برای فرهنگ سازی در شهر 
بابل که بیش از ۵۰ هزار درخت نارنج در این شهر وجود دارد 
تلاش های زیادی انجام شد.وی با بیان این مطلب که ما تحت 
هیچ شرایطی مخالف جمع آوری شکوفه های ریخته شده در زیر 
درخت نیستیم، خاطرنشان کرد: تکاندن درخت نارنج یا شکوفه 
چینی تحت هیچ شرایطی قابل قبول نخواهد بود.حسینی ادامه داد: 
با استفاده از ظرفیت شبکه های اجتماعی و نصب بنرهای مختلف 
در سطح شهر بابل تلاش می کنیم به لحاظ فرهنگی شهروندان 
را به این باور برسانیم که آسیب زدن به شکوفه های بهارنارنج کار 
درستی نیست.وی ادامه داد: این شهرستان هر ساله با برگزاری 
جشنواره ملی بهارنارنج که با استقبال خوب شهروندان روبرو است 
تاکید می شود.این مقام مسوول تصریح کرد:  این ضرورت  بر 
تقاضای ما از همه شهروندان بابلی آن است که به این شکوفه 
ها آسیب نزنند تا همه مردم بتوانند از عطر آن بهره مند شوند و 
امروز ضرورت دارد که شهروندان فرهیخته خودشان در فرهنگ 
سازی این مهم ایفای نقش کنند.بهارنارنج علاوه بر رایحه خوش 
کاربردهای فراوان در تولید بسیاری محصولات خوراکی و دارویی 
دارد. شکوفه بهار نارنج طبیعت یا مزاج گرم و خشک دارد و بوییدن 
آن شادی آور، تقویت کننده مغز و از بین برنده آبریزش بینی 
است.شکوفه های نارنج یکی از معطرترین گلهاست که از جمله 
کاربردهای آن در تولید مربا و عرق بهارنارنج در طب سنتی است، 

از آب نارنج نیز برای خوشبوکردن و بهبود طعم غذا استفاده می 
شود و در صنعت عطر و شامپوسازی نیز کاربرد دارد.عرقی که هم 
ازاین شکوفه ها تهیه می شود عرق بهار نارنج نامیده می شود که 
طبیعت آن نیز گرم و خشک است، این عرق نیز نشاط آور، تقویت 
کننده مغز، باز کننده گرفتگی مجاری بینی، از بین برنده ترشحات 
سینوس ها و دستگاه تنفس و در از بین بردن بعضی از انواع تپش 
قلب مفید است.میوه ترش نارنج نیز طبیعت سرد و خشک دارد، 
طبق اصول طب سنتی، ترشی ها همه به عصب ها ضرر می رسانند 
اما از بین ترش مزه ها نارنج کمترین ضرر را به عصب ها می رساند 
و خوردن آب نارنج همراه با شکر، صفرای زیادی را از بدن خارج 
می کند.پوست این میوه هم سرشار از خاصیت است طبیعت پوست 
نارنج، گرم و خشک و بوییدن پوست و برگ آن هم نشاط آور 
است، از خلال پوست نارنج هم می توان مانند خلال پوست پرتقال 
مربا و هم با خیساندن آن در سرکه، ترشی تهیه کرد.تولید عسل 
بهارنارنج نیز یکی از برندهای مورد اهمیت برای صاحبان کلنی 
های زنبور عسل مازندران است، این عسل بسیار رقیق، کم رنگ 
و بسیار خوش عطر و طعم و دارای خواص درمانی و دارویی 
همچون مقوی قلب، ضد بی خوابی، تقویت کننده اعصاب و آرام 
بخش است. مازندران به  دلیل برخورداری از جنگل، دریا و حدود 
سه هزار آثار تاریخی همواره در تمام فصول سال میزبان مسافران 
زیادی از اقصی نقاط کشور است. عطر خوش بهار نارنج یک 
فرصت بی نظیر گردشگری است که نباید با بی مهری به این 
شکوفه ها به فرصت طلایی گردشگری این خطه از شمال آسیب 
زد.در میان هیجان مسافران وگردشگران برای دیدن جنگل های 
سر سبز و آبی خیره کننده دریا در استان مازندران، آثار باستانی و 
تاریخی جلوه ای دیگر از جاذبه های گردشگری این استان به 
شمار می روند و مجموعه های تاریخی و گردشگری، غارهای 
باستانی، قلعه ها، کاخ ها، عمارت ها و مکان های زیارتی، مازندران 
را علاوه بر دارا بودن جاذبه های طبیعی جنگل و دریا برخوردار از 

مناطق جذاب و دیدنی تاریخی کرده است.
در کنار تمامی زیبایی های طبیعی جنگل و دریا در مازندران، 
جاذبه های تاریخی و باستانی این استان در نوع خود بی نظیر 
هستند و ظرفیت دیگری برای حضور و جذب بیشتر مسافران و 
گردشگران به شمار می روند و آن دسته از مسافران و گردشگرانی 
که مازندران را به عنوان مقصد سفرهای خود انتخاب کرده اند، 
در کنار بازدید از آثار تاریخی و باستانی می توانند جلوه ای دیگر 
از فضای گردشگری در این استان را مشاهده کنند و آن هم عطر 

خوش بهارنارنج است./سیفی

شلاق به جای نوازش؛ شبیخون به بهار نارنج در خیابان های مازندران

هم  که  گفت  مازندران  بهزیستی  مدیرکل 
طیف  اختلال  به  مبتلا  کودک   ۲۵۰ اکنون 
اوتیسم در طول سال از خدمات تخصصی این 
نهاد حمایتی و خدماتی بهره مند هستند.فریبا 
بریمانی ، مداخلات به هنگام و پیشگیری از 
شدت یافتن اختلال اوتیسم در افراد مبتلا را 
از اهداف و وظایف بهزیستی برشمرد و تصریح 
کرد: در این راستا برنامه تشخیص و غربالگری 
اوتیسم  مراکز  توسط  اوتیسم  طیف  اختلال 
دارای مجوز غربالگری، برای کودکان ۲ تا پنج 
سال، صورت می گیرد.وی با اشاره به اینکه در 
صورت تشخیص قطعی اوتیسم، این کودکان 
توانبخشی  و  آموزشی  خدمات  از  توانند  می 
بهزیستی  نظارت  زیر  اوتیسم  روزانه  مراکز 
مازندران بهره مند شوند. تصریح کرد: هم اکنون 
پنج مرکز روزانه آموزشی و توانبخشی مبتلایان 
شهرستان های  در  اوتیسم  طیف  اختلال  به 
ساری، بابل، آمل و چالوس از ساعت ۸ تا ۱۳ 
در حال ارائه خدمات به این گروه هدف هستند.

وی با بیان اینکه کارکنان تخصصی این مراکز 
در دوره های آموزشی سازمان بهزیستی کشور 
شرکت و گواهی دریافت کرده اند، ادامه داد: در 
این مراکز علاوه بر ارایه خدمات توانبخشی به 
افراد دارای اختلال طیف اوتیسم، خانواده ها 
کنند. استفاده می  روانشناختی  از مشاوره  نیز 

مدیرکل بهزیستی مازندران افراد متخصص در 
مراکز آموزشی و توانبخشی مبتلایان به طیف 

درمان گر،  کار  شامل  را  مازندران  در  اوتیسم 
ذکرکرد  اجتماعی  مددکار  و  درمان گر  گفتار 
اوتیسم در  و اظهار داشت: تشخیص اختلال 
افراد نیز بر عهده متخصص روانپزشکی است.

بریمانی با بیان اینکه در مراکز روزانه آموزشی 
و توانبخشی مبتلایان به اختلال طبف اوتیسم 
پذیرش می  تا ۱۵ سال  افراد ۲  مازندران  در 
تا  شود  می  تلاش  کرد:  خاطرنشان  شوند، 
خدمات  بهترین  موجود،  امکانات  به  توجه  با 
با توجه  ادامه داد:  ارایه شود.وی  این قشر  به 
به رسالت سازمان بهزیستی در جهت ارتقای 
هدف،  جامعه  توانمندسازی  و  زندگی  کیفیت 
به افراد دارای اختلال طیف اوتیسم و خانواده 
های آنان خدمات مستمر و غیر مستمری مانند 
پرداخت حق  پرداخت کمک هزینه معیشت، 
پرستاری و مددکاری افراد دارای معلولیت واجد 
شرایط در خانواده، هزینه خدمات توانپزشکی، 
کمک هزینه تردد، کمک هزینه درمان، کمک 
هزینه توانبخشی و درمان اختلالات دهانی و 
بلع و تغذیه پرداخت می شود.این مقام مسئول، 
سن طلایی تشخیص اختلال طیف اوتیسم را 
۲ تا ۵ سال عنوان کرد و افزود: با تشخیص 
و مداخلات بهنگام می توان عملکرد آنان را 
افزایش داد بنابراین خانواده ها باید به این مساله 

توجه جدی داشته باشند.
اختلال  نوعی  اوتیسم  اینکه  بیان  با  بریمانی 
شخصیتی و روانی است که فرد در آن بیشتر به 

درون گرایی و فاصله گرفتن از محیط پیرامون و 
انسان های اطرافش، حتی خانواده دچار می شود، 
افزود: اوتیسم بیشتر در دوران کودکی در افراد 
ظاهر می شود و علایم آن در فرد بیشتر قبل از 

رسیدن به سه سالگی پدیدار می شود.
وی علائم عمومی اوتیسم در کودکان را شامل 
ایجاد  مانند پرخاش کردن در مقابل  مواردی 
ارتباط با اطرافیان عنوان کرد و با اینکه کودک 
در چنین حالتی، هیجان خود برای بازی های 
دسته جمعی را از دست می دهد و گوشه گیر 
و عصبی جلوه می کند، اظهار داشت:  ریشه این 
اختلال به تعاملات اجتماعی بر می گردد و در 

همان نقطه، خلل ایجاد می کند.
اوتیسم ) Autism( یا درخودماندگی، نوعی 
است  اجتماعی  روابط  نوع  از  رشدی  اختلال 
که با رفتارهای ارتباطی و کلامی غیرطبیعی 
مشخص می شود و علایم این اختلال تا پیش 
از سه  سالگی بروز می کند و علت اصلی آن 
هنوز ناشناخته است.به افرادی که این اختلال 
را دارند اوتیستیک یا درخود مانده گفته می شود. 
این اختلال در پسران شایع تر از دختران است 
و وضعیت اقتصادی، اجتماعی، سبک زندگی و 
سطح تحصیلات والدین نقشی در بروز اوتیسم 
ندارد.این اختلال بر رشد طبیعی مغز در حیطه 
ارتباطی  مهارت های  و  اجتماعی  تعاملات 
تأثیر می گذارد و کودکان و بزرگسالان مبتلا 
به اوتیسم در ارتباطات کلامی و غیرکلامی، 

به  مربوط  فعالیت های  و  اجتماعی  تعاملات 
بازی، مشکل دارند و ارتباط با دیگران و دنیای 
خارج برای آنان دشوار می شود.آمارها در سطح 
بین المللی نشان می دهد که ازهر ۶۸ کودک 
 )ASD( یک تن به یک اختلال طیف اتیسم
خود  در  اتیسم،  طیف  اختلال  است.  مبتلا 
فرورفتن، بی توجهی به جهان خارج، ناتوانی در 
رشد و گسترش مهارت های اجتماعی است 
که می تواند باعث ایجاد ارتباطات اجتماعی قابل 
توجه و چالش های رفتاری شود.طبق داده های 
تحصیل  حال  در  دانش آموران  شمار  آماری، 
در مدارس استثنایی مازندران هشت هزار نفر 
است که از این تعداد ۲ هزار و ۷۵۰ دانش آموز 
استثنایی با نیازهای ویژه در ۵۵ باب آموزشگاه 
دولتی و غیردولتی و ۲۴ مرکز دولتی آموزشی 
ویژه اختلالات یادگیری و ۱۸ مرکز غیردولتی 

مشغول ادامه تحصیل و روند درمانی هستند.
بهزیستی مازندران ۶۲ هزار معلول را زیرپوشش 
دارد و معلولان جسمی حرکتی با ۲۷ هزار نفر 
بیشترین تعداد معلولان زیر پوشش این نهاد 
داده  اختصاص  خود  به  را  استان  در  حمایتی 
کم  معلول  هزار   ۱۳ همچنین  نهاد  این  اند، 
نابینا  معلول  از هفت هزار  بیش  توان ذهنی، 
کم  و  ناشنوا  معلول   ۴۳۰ و  هزار  هفت  و 
و  مزمن  روانی  بیمار   ۵۰۰ و  هزار   ۶ شنوا، 
مازندران در  را  گفتاری  و  معلول صوت   ۷۳۰ 

 زیرپوشش دارد./سید مجتبی نیایش

عملیات خط کشی محور کجور شهرستان نوشهر به طول ۲۰ 
کیلومتر انجام شد.بهنام کاووسی سرپرست اداره راهداری و حمل 
و نقل جاده ای شهرستان نوشهر گفت: عملیات خط کشی محور 
کجور این شهرستان به طول ۲۰ کیلومتر با اعتباری بالغ بر ۶۰۰ 
افزایش  منظور  به  اداره  افزود:این  شد.او  انجام  تومان  میلیون 
ایمنی محور ها، هدایت وسایل نقلیه و آگاهی دادن به کاربران 
باند های رفت و  با دید محدود، تفکیک  راه بخصوص در شب 

برگشت در نقاط بدون جدا کننده وسط و کاهش میزان تصادفات 
و سوانح رانندگی عملیات اجرای خط کشی را در سطح محور های 
این استان در دستور کار خود قرار داد.کاووسی به اقدامات ایمن 
سازی این اداره در سطح محور های تحت پوشش خود اشاره کرد و 
گفت: اقدامات ایمن سازی از قیبل تامین روشنایی و رفع خاموشی، 
آمیزی  رنگ  سازی،  شانه  راه ها،  حریم  سازی  زیبا  و  پاکسازی 
پایه های تابلو و نرده های پل، آشکار سازی نقاط پر تصادف، نصب 

انواع علائم اخطاری قوس، مسیرنما و خطر نما، تعمیر و بازسازی 
و نصب گاردریل، ساماندهی و افزایش اثر بخشی علایم در طول 
محور ها تنها بخشی از اقدامات ایمن سازی این اداره می باشد.

سرپرست راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان نوشهر در 
ادامه افزود: پیگیر اجرای عملیات خط کشی در دیگر محور های 
این شهرستان نیز هستیم.از ۱۰۴۰۰ کیلومتر راه ارتباطی موجود 

در مازندران مقدار ۶۵۷ کیلومتر در نوشهر قراردارد./ملامحمدی

مدیرکل بهزیستی مازندران :

۲۵۰ کودک مبتلا به اوتیسم از خدمات بهزیستی مازنــدران 
بهره مند هستند

سرپرست اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان نوشهر  خبرداد:

خط کشی ۲۰ کیلومتر از راه های شهرستان نوشهر

۱۰۰۰ مترمربع از اراضی ملی در منطقه بندپی شرقی بابل از ید متجاوزین خارج و اعاده به وضع سابق گردید.روابط عمومی 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران ساری اعلام کرد: بر اساس وظیفه ذاتی نیرو های یگان حفاظت منابع 
طبیعی انجام یک فقره تبصره ذیل ماده ۵۵ به مساحت تقریبی ۱۰۰۰ از ید متجاوزین خارج و اعاده به وضع سابق گردید 
همچنین یک باب آلونک چوبی به صورت کامل تخریب شد.این ماموریت با حضور سرجنگلبان و نیرو های یگان حفاظت 

منابع طبیعی واحد بندپی شرقی و نیرو های حفاظت شرکتی انجام شد.
هموطنان می توانند در صورت مشاهده وقوع هرگونه تخلف در حوزه منابع طبیعی از قبیل قطع و حمل چوب آلات جنگلی، 
برداشت و حمل گیاهان مرتعی، برداشت و حمل محمولات فرعی جنگلی )چلم، خزه، سرخس و...( تصرف و تخریب اراضی 
ملی و حریق در عرصه های جنگلی و مرتعی را با شماره های ۲۴ ساعته امداد جنگل و مرتع ۱۵۰۴ و ۱۳۹ در میان بگذارند

رفع تصرف ۱۰۰۰ مترمربع از اراضی ملی بابل

پیگیری برای اجرای اعتراض 
اینترنتی به جرائم رانندگی

*افزایش مبلغ جریمه ها هنوز ابلاغ نشده است
شدن  اجرایی  برای  پیگیری  از  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 

اعتراض اینترنتی به جرائم رانندگی در سال جاری خبر داد.
جرائم  افزایش  میزان  درباره  حسینی  تیمور  سید  سردار   
رانندگی در سال جدید گفت: نرخ جدید جریمه ها هنوز به 
ما ابلاغ نشده است و ما منتظریم نرخ جریمه ها از طرف 
هیات دولت به پلیس راهور اعلام شود. اما در کل می توانم 
بگویم که جریمه های مربوط به تخلفات حادثه ساز تا پنج 
البته این افزایش پنج برابری  برابر افزایش پیدا می کند و 
مربوط به تمام تخلفات نیست و همانطور که گفتم در مورد 
تخلفات حادثه ساز تا پنج برابر افزایش مبلغ را خواهیم داشت.

حسینی ادامه داد: بیشترین میزان جرائم مربوط به رانندگی در 
حالت مستی و مصرف مواد روان گردان است. توقیف خودرو، 
شش ماه ضبط گواهینامه و نمره منفی و معرفی به مراجع 

قضایی از جرائم این مورد تخلف در نظر گرفته شده است.
رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه قانون رسیدگی به 
از  و  رسیده  تصویب  به  سال ۱۳۸۹  در  رانندگی  تخلفات 
در  گفت:  است،  شده  گذاشته  اجرا  به  سال ۱۳۹۰  ابتدای 
همین قانون پیش بینی شده که پلیس می تواند هر سه سال 
یک بار پیشنهاد افزایش جریمه ها را با توجه به نرخ تورم 
داشته باشد و این پیشنهاد باید در هیات دولت مطرح شود. 
البته قانون گذار فقط راجع به نرخ جریمه مجوز را صادر کرده 
و نمره منفی و مدت زمان توقیف و سایر مجازات های مکمل 
و جایگزین به شکل ثابت باقی می ماند.وی درباره پیامک 
ارسالی از تخلفات برای رانندگان نیز گفت: ما تاکید داریم که 
حتما و به محض ارتکاب تخلف پیامکی برای متخلف ارسال 
شود. در متن پیامک اولیه، ذکر شده که تخلف انجام شده، اما 
در حال بررسی است و پیامک دوم بعد از تایید ارسال می شود 
که شناسه پرداخت در آن وجود دارد و معمولا در پیامک 
دوم خطایی نداریم. از این رو اگر شهروندان پیامکی دریافت 
کردند که حاوی شناسه پرداخت نبود، نگران نباشند.حسینی 
افزود: درصد خطای پیامک دوم بسیار پایین است. عمده 
خطا ها در مورد پیامک های اولیه است، اما در هر صورت اگر 
فردی با بررسی سوابق تخلفات خود متوجه شد که برخی از 
خطا های ذکر شده را مرتکب نشده باید اعتراض خود را در 
واحد های رسیدگی دنبال کند.رئیس پلیس راهور فراجا گفت: 
اعتراض  امکان  و شهرستان های کشور  استان ها  در همه 
به جریمه وجود دارد. ما در سال ۱۴۰۳ موضوع رسیدگی 
غیر حضوری اینترنتی را خواهیم داشت که مردم می توانند 
اعتراض خود را در سامانه ثبت کنند و بعد از مطابقت اگر 
به نتیجه برسیم که ادعای فرد درست است جریمه حذف 

و پاک خواهد شد.

مدیریت یکپارچه منجر به موفقیت 
هلال احمر می شود

در جلسه شورای عالی هلال احمر به ضرورت مدیریت یکپارچه 
امور و موفقیت هلال احمر در نوروز پرداخته شد.پیرحسین 
کولیوند در جلسه شورای عالی جمعیت هلال احمر با اشاره به 
کاهش خسارت ها در ایام نوروز در جاده های کشور گفت: هلال 
احمر با استفاده از تمام توان و ظرفیت ها در جاده های کشور 
حاضر شد که نتیجه آن کاهش آسیب ها در سوانح جاده ای بود.

دورافتاده  و  پرمخاطره  نقاط  تمامی  احمر  هلال  افزود:  وی 
و  نیرو ها  تمامی  از  استفاده  با  تا  کرد  تلاش  و  شناسایی  را 

لجستیک، یک پوشش سراسری در سطح کشور ایجاد کند.
در این جلسه که سمیه رفیعی، نماینده مجلس شورای اسلامی 
به عنوان یکی از اعضای شورای عالی نیز در آن حاضر بود، 
دقیق  ریزی  برنامه  و  یکپارچه  مدیریت  کردند:  تاکید  اعضا 
مدیریت هلال احمر سبب شد تا در سال ۱۴۰۲ هلال احمر 
پیشرفت قابل توجهی داشته باشد و به اهداف تعیین شده برسد.

رفیعی تاکید کرد: هلال احمر دست آورده ای خوبی در 
ماه های اخیر داشته است که این دست آورد ها کم نظیر 
ریزی  برنامه  و  وظایف  محدوده  تعیین  افزود:  است.وی 
برای سال جدید نیز به خوبی در هلال احمر انجام شده 
معمولًا  است.  شده  تعیین  اهداف  تحقق  امیدبخش  که 
مشاهده می شود که برنامه ریزی ها به نتیجه نمی رسد، اما 
هلال احمر توانسته از شعار دادن عبور کند و در عمل 
موفق باشد.رفیعی ادامه داد: در هلال احمر از پایین ترین 
کارشناس تا مدیران عالی بسیار مهم هستند و باید پیوسته 
عمل کنند. این پیوستگی در پیشبرد اهداف مهم است و 
همین یکپارچگی منجر به موفقیت هلال احمر در ایام 
نوروز امسال و کاهش تلفات ناشی از حوادث جاده ای شد.

معافیت ۲۷ هزار مددجوی
 کمیته امداد از پرداخت عوارض

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد گفت: سال گذشته 
۲۷ هزار مددجوی کمیته امداد از پرداخت عوارض شهرداری 
معاف شدند.حسین خدرویسی، معاون حمایت و سلامت خانواده 
کمیته امداد اعلام کرد: سال گذشته ۲۷ هزار مددجوی کمیته 
معاف  شهرداری  عوارض  و  انشعابات  هزینه  پرداخت  از  امداد 
انشعاب  معافیت  از  نفر   ۴۷۸۰ تعداد  این  از  افزود:  شدند.وی 
آب و ۷۰۳۳ نفر از معافیت انشعاب برق برخوردار شدند.معاون 
حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد خاطرنشان کرد: در این 
مدت ۱۱ هزار و ۷۷۵ خانوار تحت حمایت نیز از خدمت معافیت 
انشعاب گاز استفاده کردند.وی ادامه داد: در مجموع با احتساب 
معافیت های عوارض شهرداری، فاضلاب و … حدود ۲۷ هزار 
عوارض  و  انشعابات  هزینه  پرداخت  از  امداد  کمیته  مددجوی 
مصوبه  طبق  کرد:  اظهار  شدند.خدرویسی  معاف  شهرداری 
مجلس شورای اسلامی، مددجویان نهاد های حمایتی از پرداخت 
هزینه های صدور پروانه ساختمانی، عوارض دهیاری و شهرداری 
و هزینه های انشعاب آب، برق، فاضلاب و گاز برای واحد های 

مسکونی اختصاص یافته به آنان فقط برای یک بار معاف اند.

۳۸۰ پزشک عازم حج تمتع 
می شوند

مرعشی گفت: امسال نسبت به سال گذشته عوامل بهداشت 
و درمان کاهش پیدا کرده است.سید علی مرعشی، رئیس 
مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر در گفتگو 
در  کرد: شرایط جدیدی  اظهار  جوان  خبرنگاران  باشگاه  با 
ارتباط با کاهش عوامل اجرایی حج ایجاد شده است به همین 
دلیل امسال نسبت به سال گذشته از جمله عوامل بهداشت و 
درمانی کاهش پیدا کرده است و ما نسبت به سال گذشته ۴۵ 
نیرویمان کمتر شده اند.او تصریح کرد: دستورالعمل معاینات 
پزشکی امسال تغییراتی کرده که بر اساس آن معاینات انجام 
می گیرد. کمیسیون های استانی و مرکزی مثل سال قبل است 
و دستورالعمل سعودی هم تغییر زیادی نسبت به سال قبل 
نکرده و تغییرات جزئی از نظر زمان ارسال دارو و ثبت دارو و 
مشخصات در سامانه الکترونیک سعودی وجود دارد.مرعشی 
بیان کرد: امسال نسبت به سال قبل بارگذاری مدارک داریم 
یعنی  پزشک ما باید تصویر ترجمه شده مدرک پزشکی خود 
را در سیستم سعودی بارگذاری کند و تایید شود تا اجازه کار 
در آنجا به او داده شود.مجموعا ۳۸۰ نفر پزشک حاضر خواهند 
شد.او گفت: ظرفیت کم شده  چه در مورد سازمان حج و 
زیارت و چه در هیئت پزشکی زیرا بتوانیم شرایط و فرصت  
را برای  زائران فراهم کنیم تا بیشتر اعزام شوند. بر حسب 
شهر هایی که کاروان دارند پزشک از همان شهر انتخاب شده 
است. امیدوارم اتفاق خاصی با وجود این تعداد پزشک نیفتد. با 

همین تعداد می توانیم خدمات مورد نیاز را ارائه دهیم.
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بخوابيد، لاغر شوید!

»هَلی کِتنی«؛ دِسر بهاره 
مازندرانی ها

 در فصل بهار و به بازار آمدن گوجه سبز، این روزها »هَلی کِتنی« یکی از دسرهای تُرش و خوشمزه در فهرست 
غذاهای مردم مازندران قرار می گیرد. گوجه سبز از آن میوه هایی است که با فرا رسیدن بهار همه برای چشیدن طعم 
لذیذش لحظه شماری می کنند و گوجه سبز از ویتامین ث غنی است و علاوه بر دسر و رب در تهیه خورشت نیز به 

کار می رود. در گوجه سبز به اندازه نیاز یک روز انسان، کلسیم، پتاسیم، فسفر و آهن وجود دارد.
مازندرانی ها در تهیه غذاهای سنتی خود سعی می کنند تا از میوه ها و سبزی های همان فصل استفاده کنند و تازه 
خوری جزو برنامه غذایی آنها است. هلی کتنی یکی از دسرهای بهاری مازندران است که طعم بسیار خوبی داشته 

و طرفداران زیادی دارد که با دیدنش دهان بیننده آب می افتد.
این دسر با استفاده از گوجه سبز و سبزی های معطر و خودرو در مازندران تهیه می شود.

یکی از گیاهانی که برای تهیه هلی کتنی مورد استفاده قرار می گیرید »سِر سِم« است که ظاهری شبیه به نعنا با 
برگ های سبزتر و درازتر دارد، البته بعضی به جای آن از پونه وحشی استفاده می کنند.

مصرف زیاد این دسر می تواند سبب معده درد شود چرا که دارای مزه ای ترش و ظاهری سفت دارد و هضم آن 
کمی مشکل است.

با طرز تهيه هلی کِتنی آشنا شوید
گوجه سبز یا به قول شمالی ها آلوچه یا هلی رو ابتدا با یک گوشت کوب یا یک تکه سنگ میکوبیم درحدی که له 

بشه ولی نه به صورتی که هسته وسطش بشکنه، بعد اندکی نمک و پونه خرد شده اضافه می شود.

برای اینکه این دسر حسابی جا بیفتد اجازه دهید ۱۵ دقیقه در مواد تهیه شده بماند تا حسابی اجزای مواد به خورد 
آن برود.

اسم های دیگه این خوراکی شمالی دشکنه و یا خولی دشکن هست و اون را با دَلال یا ترکیب پونه وحشی و نعناع 
تهیه می کنند همچنین می توانید آن را با گلپر هم امتحان کنید.

فواید غذایی هلی کتنی
سرپرست بهبود تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به اینکه میوه ها دارای خواص 
زیادی هستند، گفت : در فصل بهار گوجه سبز از جمله میوه های خوش طعم و خوش خوراکی است که با آن می 

توان غذاهای مختلفی آماده کرد.
دکتر اکبر فاضل تبار ملکشاه افزود: این میوه دارای ویتامین های مختلفی نظیر ث، کلسیم، پتاسیم، فسفر و آهن 
است که استفاده از آن به عنوان میان وعده ضمن اینکه چاشنی خوب غذایی به شمار می رود در سلامت انسان 

نیز تاثیردارد.
وی ادامه داد: مازندرانی ها گوجه سبز را با یکسری سبزی محلی استان درست می شود که علاوه بر خواص خود 

میوه، سبزی های آن نیز خواص خود دارند.
این دکتری تغذیه گفت : البته برای حفظ خواص این دسر بهاری باید توجه شود که نمک استفاده نشود و یا کم 

استفاده شود.
وی توضیح داد : نمک خاصیت دفع ادرار زیاد دارد که استفاده زیاد از نمک در هلی کتنی باعث بروز چنین مساله 

فیزیولوژی در بدن می شود.
وی به دختران و پسران که در سن بلوغ قرار دارند، کودکان و همچنین زنان باردار توصیه کرد که این دسر را با 

نمک کم استفاده کنند.
استان سر سبز مازندران با انواع غذاهای سنتی و محلی مانند خورشت خوشمزه ی سیر انار، مالابیج، بشته واش، بیج 
بیج، نازخاتون، ترش سماق، ترش ترشو، دوپتی، باقلا وابیج، کدو بره، آغوز مسما، دوپتی، اسپناساک، خورشت آلو، 

آش کدو وکئی پلا، به دلنشینی مازندران می افزاید.

دسر و پیش غذاهای هر شهری تکمیل کننده فرهنگ غذایی آن شهر است زمانی که قبل از غذای اصلی، دسرهای 
رنگا رنگ در سفره یا میز غذا خود نمایی می کنند تنوع غذایی آن منطقه را به رخ می کشد.

اغلب فکر می کنیم که برای پختن یک غذا یا شیرینی مواد زیادی باید در دسترس داشته باشیم در حالیکه با مواد 
بسیار ساده می توان غذا و شیرینی های خوشمزه درست کرد و از خوردنش لذت برد و مازندران هم از آن دسته 
شهرهایی است که پخت غذاها و شیرینیجات خوشمزه در آن کم نیست و کدبانو های متبحری در این زمینه دارد 

که طعم غذاها و شیرینی های لذیدشان همیشه در یاد می ماند.

در فراخوانی اعلام شد؛

حمایت از هوش مصنوعی 
در کاهش هزینه های درمانی 

بيماریهای مزمن
فراخوان حمایت از کاربرد هوش مصنوعی در کاهش هزینه های درمانی بیماری های مزمن در کشور تا ۱۵ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ تمدید شد.به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، با ارتقای 
نظام سلامت، پیشرفت عمده ای در خصوص کنترل بیماری های واگیردار حاصل شده و بیماری های غیرواگیر در 

حال حاضر به عنوان مشکل عمده بهداشتی در جهان و به طور خاص در خاورمیانه مطرح است.
به دلیل افزایش روند مرگ و میر ناشی از بیماری های غیر واگیر به خصوص در کشورهای در حال توسعه، سازمان 
بهداشت از دو دهه پیش بیماری های غیرواگیر را جز اولویت های بهداشتی در کشورهای در حال توسعه اعلام کرده 
است؛ به نحوی که ۸۰ درصد علل مرگ در کشورهای با درآمد پائین و متوسط بیماریهای غیرواگیر برشمرده شده 
است که در این میان چهار بیماری عمده )بیماری قلبی و عروقی، سرطان، بیماری انسدادی مزمن ریوی و دیابت( 
نقش اصلی را ایفا می کنند.با عنایت به مدل های در حال پیاده سازی ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت مقرر 
شد با همکاری ستاد هوش مصنوعی و رباتیک این مدل ها در خصوص فراخوان کاربرد هوش مصنوعی در کاهش 
هزینه های درمانی بیماری های مزمن نیز پیاده سازی شود.از این رو، به همت ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان 
سلامت جامعه هدف فراخوان حمایت از کاربرد هوش مصنوعی در کاهش هزینه های درمانی بیماری های مزمن در 

کشور شرکت های خصوصی دارای برنامه تولید، مجوز تولید و برنامه ارتقا ظرفیت تولید هستند.
از اهداف این فراخوان می توان به بهبود شاخص های سلامتی در تمام ابعاد آن، بهبود شیوه زندگی مردم در راستای 
ارتقا سلامت جامعه، ارتقای فرآیندهای پشتیبانی، تسهیل زمینه های اجرایی برنامه های کشوری تدوین شده در 
زمینه کنترل بیماری ها، جلب و ایجاد همکاری درون و بین بخشی و برنامه ریزی و همکاری در انجام برنامه های 

آموزش همگانی اشاره کرد.
اجرا و کاربرد رفتارها و اقدامات پیشگیری کننده، ارتقای اطلاعات )دانش بهداشتی(، افزایش مهارت های خودمراقبتی 
و توانمندسازی در مبتلایان بیماری های قلبی عروقی، سرطان، بیماری انسدادی مزمن ریوی و دیابت با استفاده 
از قابلیت های هوش مصنوعی و همچنین کاربرد برنامه های مراقبتی مبتنی بر شواهد و ارتقای عملکرد و کاربرد 
سیستم اطلاع رسانی همراه با برنامه های الکترونیکی )آنلاین( بیمار محور به منظور ردیابی و پیگیری نحوه درمان 

و پیشرفت این بیماری ها
جامعه هدف این فراخوان، شرکت های خصوصی دارای برنامه تولید، دارای مجوز تولید و برنامه ارتقاء ظرفیت 
تولید است.اطلاعات بیشتر از طریق ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت به شماره تلفن ۸۳۵۳۰ داخلی 
 ۷۴۸۳ قابل دستیابی است.متقاضیان تا ۱۵ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ فرصت دارند برای ثبت نام به نشانی

 www.khedmat.isti.ir مراجعه کنند.

محققان پی بردند؛

استامينوفن ممكن است برای 
سلامت قلب ایمن نباشد

یک مطالعه جدید نشان داد که استامینوفن پروتئین ها را در بافت قلبی عروقی تغییر می دهد و به طور 
بالقوه بر عملکرد قلب تأثیر می گذارد.

 استامینوفن- ماده فعال در تایلنول- یک داروی بدون نسخه است که برای درمان دردهای خفیف تا 
متوسط و همچنین برای کاهش تب استفاده می شود.

مطالعات گذشته نشان می دهد که در افراد مبتلا به بیماری قلبی، استامینوفن بهترین درمان درد نسبت 
به انواع دیگر داروهای مسکن مانند آسپرین و ایبوپروفن است که به عنوان داروهای ضد التهابی غیر 

استروئیدی )NSAIDs( شناخته می شوند.
اما نتایج یک مطالعه جدید بر روی موش ها نشان می دهد استامینوفن پروتئین ها را در بافت قلب تغییر 

می دهد.
این پیامدها به طور بالقوه می توانند مسیرهای بیوشیمیایی مورد نیاز برای عملکردهایی مانند تولید انرژی 

و استفاده از آنتی اکسیدان را تحت تأثیر قرار دهند.
برای این مطالعه، محققان از یک مدل موش برای بررسی اثرات استامینوفن بر بافت قلب استفاده کردند.

به برخی از موش ها آب ساده داده شد، در حالی که به برخی دیگر آب حاوی مقداری استامینوفن معادل 
۵۰۰ میلی گرم داده شد.

پس از هفت روز، محققان تغییرات قابل توجهی در پروتئین های بافت قلب موش هایی که استامینوفن 
دریافت کردند در مقایسه با موش هایی که فقط آب داشتند، پیدا کردند.

این تغییرات پروتئینی با مسیرهای بیوشیمیایی مسئول بسیاری از عملکردها، از جمله تولید انرژی، 
استفاده از آنتی اکسیدان ها و تجزیه پروتئین های آسیب دیده مرتبط بود.

دانشمندان بیش از ۲۰ مسیر سیگنال دهی مختلف را پیدا کردند که تحت تأثیر تغییرات پروتئین قرار 
گرفته است.

»گابریلا دل تورو ریورا«، محقق ارشد این مطالعه و دانشجوی دکترا در دانشگاه کالیفرنیا، گفت: »ما از 
یافته ها شگفت زده شدیم، زیرا پیش بینی کردیم که استامینوفن، زمانی که در این غلظت ها استفاده شود، 
کمترین تأثیر را بر قلب خواهد داشت. در حالی که داده های موجود در درجه اول مصرف بیش از حد 
استامینوفن را با آسیب کبدی مرتبط می کند، تحقیقات ما نشان می دهد که استامینوفن ممکن است بر 

بافت های فراتر از کبد تأثیر بگذارد.«
از آنجایی که استامینوفن حاوی خواص ضد التهابی نیست، اثراتی که روی قلب مشاهده می شود به 

دلیل نتایج ضد التهابی نیست.

محققان می گویند؛

معرفی بهترین رژیم غذایی برای 
سلامت مغز

یک مطالعه جدید نشان داد که الگوهای رژیم غذایی ممکن است بر سلامت روان و مغز تأثیر بگذارند.
محققان افراد را در چهار الگوی غذایی طبقه بندی کردند.

این الگوهای غذایی شامل:
• بدون نشاسته یا نشاسته کم

• گیاه خواری
• پروتئین زیاد و فیبر کم

• متعادل
بیش از نیمی از افرادی که مورد بررسی قرار گرفتند در دسته »متعادل« قرار گرفتند و نتایج سلامت روان و عملکرد 

شناختی گزارش شده آنها بهتر از سه مورد دیگر بود.
افرادی که از رژیم غذایی پر پروتئین / کم فیبر پیروی می کردند، نسبت به افرادی که از رژیم غذایی متعادل پیروی 
می کردند، حجم ماده خاکستری کمتری در بخشی از مغز به نام شکنج پست مرکزی داشتند که نحوه حرکت بدن ما 

را در محیط هماهنگ می کند.
 علاوه بر این، افرادی که گیاهخوار بودند، در بخشی از مغز به نام تالاموس و Precuneus حجم خاکستری

 بالاتری داشتند. 
نکته قابل توجه، این مطالعه نشان داد که خطر ابتلاء به مشکلات روانی در افرادی که سبزیجات و میوه های بیشتری 
مصرف می کنند، افزایش یافته است، یافته ای که نویسندگان توضیح داده اند می تواند به دلیل طراحی مطالعه باشد و 

نیاز به مطالعه بیشتر دارد.
رژیم های غذایی مانند رژیم غذایی مدیترانه ای که تأکید بر ماهی و سبزیجات دارد، اثرات امیدوار کننده ای بر سلامت 
جسمی نشان داده است. اما رژیم های غذایی که به کاهش التهاب کمک می کنند نیز می توانند تأثیر بسزایی در سلامت 

مغز و سلامت روان داشته باشند.
همچنین تأثیر رژیم غذایی بر میکروبیوم روده نیز نقش مهمی در سلامت مغز دارد. شواهد نشان می دهد که یک روده 
سالم، که از طریق رژیم های غذایی سرشار از فیبر غذایی ایجاد می شود، ممکن است محور روده مغز را حفظ کرده و 

به طور بالقوه شناخت را بهبود بخشد.
محققان تاکید می کنند انتخاب شیوه زندگی نیز یک عامل مهم است و خواب با کیفیت، ورزش منظم و تکنیک های 

خوب برای مدیریت استرس برای تکمیل یک رژیم غذایی متعادل ضروری است.

مسابقات قایقرانی 
آبهای خروشان


